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روزنامه صبح ایران

1- نام و نشانی مزایده گزار :
موسسه فرهنگی ورزشی و توانبخشی ایثار استان قم به نشانی : قم خیابان جمهوری خیابان کرامت

2- نوع، کیفیت خدمات )موضوع مزایده( : 
برون سپاری جهت بهره برداری از مجموعه ورزشی ایثار شامل استخر و سالن چند منظوره ایثار به نشانی : قم خیابان جمهوری 

خیابان کرامت 
3- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مزایده : 

مبلغ 350/000/000 ریال که لازم است به صورت ضما نت نامه بانکی بدون قیدو شرط یا رسید واریز نقدی به حساب اشتیاق شماره 
0204707678007نزد بانک دی، به نام موسسه فرهنگی ، ورزشی و توانبخشی ایثار استان قم و  قابل واریز در کلیه شعب بانک دی 

ارائه گردد. 
4-مهلت و محل دریافت اسناد مزایده : 

از ساعت8 صبح روز شنبه مورخ 1397/09/24 تا ساعت 14 روز یک شنبه مورخ1397/10/02 . آدرس : قم خیابان جمهوری خیابان 
کرامت )دفتر موسسه (

5-مهلت و محل تسلیم پیشنهادها 
تا ساعت 14 روز سه شنبه مورخ 1397/10/11 آدرس:بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم . میدان دور شهر)اداره حراست (. 

6-تاریخ برگزاری جلسه بازگشائی پاکت های پیشنهادی 
ساعت11صبح روز چهارشنبه مورخ 1397/10/12  به آدرس : قم خیابان جمهوری خیابان کرامت )دفتر موسسه (

7-هزینه درج آگهی و حق الزحمه  کارشناسان دادگستری به عهده برنده مزایده خواهد بود.
تلفن پاسخ گوئی به سوالات09124620414 و09198528040 

در نظر دارد: 1- اجاره جایگاهCNG  شهرداری جعفریه 
2- وسایل مستعمل و مازاد بر نیاز شهرداری از قبیل )پل و سایر آهن آلات فرسوده و مستعمل ، وسایل بازی مستعمل پارک ها و 

بوستان های شهری  به وزن تقریبی 10 تن( 
3- وسایل جلوبند مینی لودر بابکت )از قبیل بیل مکانیکی و گریدر( 

4- لوله 200، چهار بار پلی اتیلن )به متراژحدودا380ً متر(  
را از طریق مزایده عمومي اقدام نماید؛ متقاضیان مي توانند از تاریخ انتشار آگهي نوبت دوم به مدت 10 روز همه روزه به جز ایام 
تعطیل در ساعات اداري به شهرداري جعفریه واحد کارپردازی مراجعه نموده و نسبت به تهیه  اسناد مزایده اقدام نمایند، ودر  صورت  

نیاز  با  شماره  تلفن: 36223501- 025 و 09198520442  تماس حاصل نمایند.
شرایط شرکت در مزایده :

1- ارائه سپرده در مزایده اجاره جایگاه CNG  5 درصد اجاره سالیانه ، برای ضایعات معادل 5 درصد کارشناسی بحسب تناژ کل 
برای  جلو بند بابکت 5 درصد کارشناسی به صورت جدا از هم و برای لوله پلی اتیلن 200 هم 5 درصد کارشناسی کل به حساب شبا 

IR 13 0600 5209 0110 3425 2460 01   نزد بانک قرض الحسنه مهر ایران شعبه جعفریه به نام شهرداری جعفریه.
2- در صورتي که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداري نمایند سپرده شرکت در مزایده آنان به ترتیب به نفع 

شهرداري ضبط خواهد شد. 
3- قیمت پایه برمبناي نظریه  کارشناس رسمي دادگستري میباشد.

4- شهرداري در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار میباشد. 
5- سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج مي باشد .

6- شرایط فروش برای مزایده ها به صورت نقدی می باشد.

مزایده عمومی واگذاری جهت بهره برداری از مجموعه ورزشی 
موسسه فرهنگی ، ورزشی وتوانبخشی  ایثار استان قم

بسم الله الرحمن الرحیم 
انا لله و انا الیه راجعون 

شهرداری جعفریه

مدیریت موسسه فرهنگی ورزشی توانبخشی ایثاراستان قم 

روابط عمومی شهرداری جعفریه

مزایده عمومی واگذاری )نوبت اول(

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

روح بلند مجاهد و فقیه اهل بیت عصمت و طهارت 

حضرت آیت الله حاج آقا سیدمحمد علی روحانی
 به اجداد طاهرینش پیوست ودر جوار رحمت واسعه الهی آرام گرفت. 

این عالم وارسته عمر پربرکت و گرانقدر خود را خالصانه وقف نشر معارف دینی کرد 
و در نهایت  زهد و آراستگی به فضائل اخلاقی خدمات فراوانی از خود بر جای گذاشت. 
تربیت فضلای متعدد، تالیفات علمی ارزشمند و رسیدگی به محرومان از جمله خدمات به 

یادماندنی آن عالم جلیل القدر به شمار می رود. 
منبر وعظ و ارشاد و اخلاقش در مسجد امام حسن عسگری )ع( کانون و محفل انس 
مردمی بود که هر شب عاشقانه گرد وجودش حاضر می شدند و ندای لبیک اللهم لبیک او 
مرکز انتشار عطر معنویت و توحیدی بود که هنوز استشمام می شود.ضمن عرض تسلیت به 
حضرت ولیعصر )عج( و حوزه های علمیه و همدردی با بیت مکرم ایشان، از خداوند متعال 
علو درجات برای آن عالم جلیل القدر و صبر جمیل برای بازماندگان مسئلت می نماییم. 
امید آنکه آن فقیه وارسته در بالاترین مراتب بارگاه قدس الهی با سالار شهیدان محشور و 

همجوار گردد. 
جمعی ارادتمندان معظم له

آیت الله محسن غرویان:

عده ای به دنبال منزوی ساختن کشور هستند

بازخوانی یک طرح در پارلمان؛ 

استانی شدن انتخابات مجلس در خوان دهم 

واکنش آشنا به سخنان احمدی نژاد

با تشدید تحریم ها علیه ایران رقم خواهد خورد

هشدار روحانی و امنیتی که 
اروپا ممکن است از دست بدهد 

وزیر نفت: 

تصمیمی برای سهمیه  بندی 
و تغییر قیمت سوخت نداریم
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شهردار قم با تاکید بر اینکه باید مبانی هویتی و ساختاری ما در معماری و شهرسازی حفظ 
شود، با انتقاد از توسعه نماهای رومی در شهرها گفت: این نمادها بر سبک زندگی ما اثر می گذارد 
و به مشکل خواهیم خورد. سیدمرتضی سقائیان نژاد صبح رو چهارشنبه ز در افتتاحیه هشتمین 
کنفرانس بین المللی توسعه پایدار، عمران و بازآفرینی شهری و دومین کنفرانس تخصصی 
مهندسی پل که در سالن  همایش های بین المللی شهرداری قم برگزار شد، با اشاره به اهمیت 
برگزاری این نشست اظهار کرد: در آستانه 40 سالگی انقلاب کم کم باید پایه های تمدن نوین 
اسلامی شکل خود را به ما نشان دهد.وی با اشاره به موضوعاتی که در این نشست مطرح می شود 
تصریح کرد: تمام این مسائل با پایه های این تمدنی گره خورده است؛ معماری، شهرسازی، عمران 

شهری، محیط زیست، بهینه سازی مصرف انرژی، مدیریت بحران، اقتصاد شهری و... 

تشدید تحریم ها علیه جمهوری اسلامی باعث آسیب 
به توان ایران در مقابله با ترانزیت مواد مخدر، تروریسم 
و هجوم پناهجویان و در نتیجه از دست رفتن بخشی از 
امنیت اتحادیه اروپا می شود، هشداری که دکتر روحانی 
به طرف های مقابل در برجام داد. دکتر روحانی رییس 
روسای  کنفرانس  دومین  در  گذشته  شنبه  جمهوری 
و  ترکیه، چین   ، پاکستان   ، افغانستان  ایران،  مجالس 
روسیه در سخنانی اظهار داشت که ایران به حکم رسالت 

بزرگ خود امروز، سد بزرگی در برابر سوداگران خشونت 
و دلالان فلاکت بوده است و بهای سنگین این ایستادگی 
را هزاران نفر از دلاوران ما با جانشان پرداخته اند. ما سالانه 
800 میلیون دلار برای مبارزه با مواد مخدر صرف می کنیم 
که نتیجه آن تضمین سلامتی افزون تر ملت ها از شرق 
اروپا تا غرب آمریکا و از شمال آفریقا تا غرب آسیاست. 
وی افزود که برای لحظه ای تصور کنید که اگر رخنه ای در 

این سد ایجاد شود چه فاجعه ای به بار می آید...

وزیر نفت با بیان اینکه تاکنون برای سهمیه بندی و قیمت سوخت در دولت تصمیمی گرفته نشده است اعلام کرد، 
صاحبان خودرو که دارای کارت سوخت نیستند نسبت به دریافت آن اقدام کنند.بیژن زنگنه چهارشنبه شب در گفت وگوی 
ویژه خبری تلویزیون، با اشاره به اجلاس 175 اوپک که پنجشنبه و جمعه هفته گذشته برگزار شد، گفت: این اجلاس یک 
اجلاس بسیار سخت بود که دو روز طول کشید. من قرار بود پنجشنبه به کشور برگردم اما در روز پنجشنبه به جز دعواهای 

طولانی به نتیجه دیگری نرسیدیم. روز جمعه بعد از پنج - شش ساعت جلسه که قسمت اعظم آن دعوا بود...

* بازگشت کارت سوخت جدی است 

معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: انتقال ارزش های دفاع مقدس و 
جلوگیری از فراموشی و تحریف آن مسئولیت همگانی است.امیر دریادار »حبیب الله سیاری« در 
بازدید از اظهار داشت: ارزش های انقلاب و دفاع مقدس برای نسلی که آن دوران را درک کرده اند، 
مشخص و واضح است اما به تصویر کشیدن و انتقال این ارزش ها و سرمایه ها به نسلی که در آن 
سال ها نبوده اند، بسیار حائز اهمیت می باشد.وی با استناد به رهنمود مقام معظم رهبری افزود: 
دفاع مقدس یک گنجینه است و موزه های دفاع مقدس یکی از راه های ثبت گنج هایی همچون 
دلاورمردی ها، ایستادگی ها و پایمردی های مردم و رزمندگان اسلام در سال های حماسه و ایثار 
و نیز تشریح تجاوزات دشمنان برای آیندگان است.امیر سیاری با اشاره به بازدید خود از موزه های 

جنگ برخی کشورها خاطرنشان کرد: در آن کشورها هر اقدامی که در جنگ هایشان ...

شهردار قم:

مبانی هویتی باید در معماری 
و شهرسازی حفظ شود

معاون هماهنگ کننده ارتش در قم:

جلوگیری از فراموشی و تحریف ارزش های 
دفاع مقدس مسئولیت همگانی است

دبیر کل حزب ندای ایرانیان گفت: با وجود همه مشکلاتی که 
در کشور هست؛ کنشگران سیاسی هوشمندانه تجربه سال 84 را 
تکرار نخواهند کرد که نتیجه اش آن گرفتاری بزرگ و هدر رفتن 
استعدادها و ظرفیت های کشور می شود.صادق خرازی در چهارمین 
کنگره حزب ندای ایرانیان اظهار کرد: مشکلات معیشتی مردم، بی 
تدبیری ها در مدیریت ، فشار استکبار جهانی از جمله مشکلات 

امروز ما است.وی ادامه داد: ما انتظارات فراوان زیادی ...

رئیس کل بانک مرکزی با اعلام اینکه بازار در کنترل این بانک 
است، اظهار کرد: بانک مرکزی به دور از هیجانات غیر ضرور و با 
تدبیر لازم بازار ارز را مدیریت و هدایت می کند. عبدالناصرهمتی 
روز پنجشنبه در صفحه خود در اینستاگرام درباره وضعیت حاکم 
بر بازار ارز نوشت: آنچه که امروز در بازار ارز شاهد آن هستیم روند 
طبیعی تعدیل تدریجی قیمت ارز در مسیر واقعی شدن آن است.

وی اظهار داشت: اقدام های بانک مرکزی در تامین و ...

صادق خرازی:

تجربه سال ۸۴ را 
تکرار نخواهیم کرد

عبد  الناصرهمتی:

 بازار در کنترل 
بانک مرکزی است 
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سیاست خارجی 
حوزه درگیری های 
جناحی نیست 

ظریف در کنگره حزب ندای ایرانیان: 

پشتوانه امنیت ملی ما 
مردم هستند

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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مسؤولان نق زن نمی خواهیم 
گردی  سایت  می بینی،  را  اخبار  وقتی  روزها  این 
می کنی یا صفحات روزنامه ها را ورق می  زنی، به انبوهی از 
سخنرانی های مقامات ایرانی بر می خوری. سخنرانی هایی 
که تقریبا انتقادی است؛ انتقاد به وضع موجود کشور. در 

فضای فیلتر شده تویتر هم شاهد گفتمان انتقادی مسؤولان هستیم. به عقیده نگارنده 
یکی از مشکلات امروز کشور، همین ادبیات مسؤولان است. مسؤولانی که نق می زنند 
نمی توانند مشکلات کشور را حل کنند.مردم در تاکسی، اتوبوس، مترو، بازار و خیلی 
جاهای دیگر نسبت به وضع جامعه اعتراض می کند و گلایه می کنند، بهتر است دیگر 
مسؤولان محترم وارد این چرخه نشوند.واقعا برخی از انتقادهایی که از سوی مدیران کشور 
مطرح می شود خنده دار است. یک نماینده مجلس با قدرت قانون گذاری و نظارت دارد، 
از شرایط گلایه دارد، گلایه هایی از جنس مردمی که آن اختیارها را ندارند.واقعا بهتر نیست 
کسانی که دستی در آتش قدرت دارند به جای حرف و توییت، راه حل برای مشکلات ارائه 
دهند و انتقاد را به ما مردم بسپارند. آنها به جای انتقاد کردن، انتقادها را بشوند. انتقادهای 
مردم واقعی تر و ملموس تر است تا انتقاد کسانی که درک چندانی از سختی های این 
روزهای جامعه ندارند.به طور مثال وزیر ارتباطات با توجه به حضور گسترده مسؤولان 
کشور در توییتر با کنایه از فیلتر بودن این شبکه اجتماعی گلایه کرده است. خوب چه 
کسی باید برای رفع فیلتر توییتر تلاش کند؟ چه کسی باید رایزنی کند؟ چه کسی باید 
نشان دهد استفاده از توییتر به نفع کشور است؟ قطعا این وظیفه مردم نیست، پس 
بهتر است به جای توییت های کنایه آمیز، پاشنه های کفش را ور بکشید و با هرکسی 
که مسؤول این کار است رایزنی و گفت وگو کنید تا مشکل حل شود.مراسم 16 آذر 
دانشگاه ها را نگاه کنید. مسؤولانی که به دانشگاه می روند تنها و تنها به شرایط کشور انتقاد 
می کنند و این در حالی است که شاید مشکل خود آنها و تصمیمات شان باشد.تا به حال 
به یاد نمی آورم در این کشور یا در هر کجای جهان، کاری با حرف زدن حل شده باشد.

حضرات مسؤول لطفا تابلوی »نق« را پایین بگذارید و تابلوی کار را به دست بگیرید. در این 
سرزمین به اندازه کافی صدا برای اعتراض وجود دارد، دست، برای کار کم است.باور کنید 
اگر این مسؤولان نق زن برای 10 درصد از انتقادهای خود، راه حل ارائه می کردند امروز 
کشور با این خیل مشکلات روبرو نبود.متاسفانه برخی تصور می کنند اگر از شرایط کشور 
انتقاد کنند، نزد مردم عزیز می شود. در حالی که اصلا اینگونه نیست. مهم ترین سوال 
مردم بعد از شنیدن نقدها توسط مسؤولان می گویند، تو باید این مشکلات را حل کنی 
یا من؟کاش می شد، برای مدیران کشور جا انداخت که ما مسؤولان نق زن نمی خواهیم.

اسم این را چه بگذاریم؟ 
سید صادق آله طه

اخیرا دو تن از اعضای سیاسی مجمع تشخیص مصلحت نظام به طور تلویحی اعلام 
کردند که نه تنها ای اف تی اف در این مجمع تصویب می شود بلکه تصویب نکردن آن 
به بحران های اجتماعی خواهد انجامید. سید محمد صدر از جناح اصلاح طلب گفته 
است:»من گمان می کنم که لوایح مربوط به FATF به احتمال قوی در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تصویب خواهد شد، اما اگر این لوایح را تصویب نکنیم، دیگر نمی توانیم با 
اروپا، چین و روسیه ارتباط داشته باشیم. این کشورها به ما گفتند که اگر ایران این لوایح 
را تصویب نکند و همچنان جزو دول غیر همکار FATF قرار گیرد دیگر ما نمی توانیم 
با ایران رابطه تجاری، مالی و اقتصادی داشته باشیم یعنی یک بحران اقتصادی بسیار 
شدید برای ایران و به دنبال آن بحران اجتماعی که غیر قابل پیش بینی است.«وی 
هم چنین ادامه داده»روزی که ایران لوایح مربوط به FATF یعنی مبارزه با منابع مالی 
تروریسم، پولشویی و کنوانسیون های مربوطه را رد کند، من مطمئنم آن روز، روز شادی 
ترامپ و نتانیاهو و محمد بن سلمان است چون همان مشکلات و ضررهایی که اشاره 
کردم در صورت قطع برجام برای کشور به وجود می آید، با رد لوایح FATF قطعاً ایران 
دچار این مشکلات و ضررهایی خواهد شد.«و در نهایت نتیجه گرفته است که»برخی 
مخالفان داخلی برجام ممکن است نفوذی باشند«از سوی دیگر احمد توکلی از جناح 
اصولگرا هم همین نکات را بیان کرده و گفته»عدم الحاق به اف.ای.تی.اف یا گروه بین 
المللی ویژه اقدام مالی، هزینه های کشور را زیاد می کند...اگر به اف.ای.تی.اف ملحق 
نشویم ضربه های بیشتری به کشور وارد می شود و با چند تهدید و تلفن آمریکا نسبت 
به شرکتهای خارجی، آنها را از ادامه کار با ایران منع می کنند. «چندی پیش باهنر هم 
که از سران اصولگرایان است هم گفته بود»برخی دلایل نباید منتج به خروج ایران از 
مجامع بین المللی شود، باید به مقررات بین المللی احترام بگذاریم که FATF نیز از این 
قاعده مستثنی نیست.«این را اضافه کنید به نظر بزرگانی دیگر که الحاق به این قرارداد را 
مصلحت می دانند. حال از این فضا خارج شوید و به سخنان مخالفین گوش دهید. الفاظ 
خیانت، ترکمانچای، جنایت، وادادگی ، ترس و... در این جملات به وفور شنیده می شود 
که از ذکر آنها در می گذرم. برای من تنها جای این سؤال باقی است که دشنام دهندگان 
و منتقدین، فردا که این لایحه تصویب شود، چه خواهند گفت. آیا می گویند جمهوری 
اسلامی به قراردادی ننگین همانند ترکمانچای تن داد؟ در چهل سالگی انقلاب و در دوره 
زعامت آیت الله خامنه ای و در ادامه انقلاب امام خمینی، خیانتی بزرگ به مردم و تاریخ 
ایران روا داشته شد؟دو هفته قبل گروهی می خواستند، دکتر ظریف را استیضاح کنند. 
استدلال آنها آن بود که »سخن ظریف درباره پولشویی درست است ولی نباید آن را به 
زبان می آورد چون این سخنان باعث سوء استفاده دسمنان می شود«حال باید از ایشان 
پرسید آیا این سخنان که در رد fatf گفته شد، در طول تاریخ مستندی نمی شود که به 
دروغ جمهوری اسلامی، معادل قاجار به امضای قراردادی ننگین متهم شود؟از آنها که از 
مسیر داستان بی اطلاع بودند، بگذریم، آیا بزرگان ایشان نمی دانستند که قرار است این 
لایحه تصویب شود و خواهد شد؟ در این صورت این حجم از نفرت پراکنی که دست 
آخر دامن نظام اسلامی را خواهد گرفت، عاقلانه است؟فاجعه بار تر آنکه همین امروز 
هم برخی از بزرگان روحانیت همان سخنان را بر زبان می آورند. واقعا نمی دانم فردا  در 
توجیه تصویب این لایحه چه خواهند گفت؟ همانطور که نمی دانم اسم این رفتار را چه 

باید گذاشت؟

خطیب نماز جمعه تهران :

اگر گرفتار بی برکتی شدیم 
به وظایف خود عمل نکردیم

خطیب نماز جمعه این هفته تهران یادآورشد که اگر جایی گرفتار بی برکتی شدیم 
بدانیم که به وظایف خود عمل نکردیم. حجت الاسلام و المسلمین کاظم صدیقی در 
خطبه اول نماز سیاسی عبادی جمعه این هفته تهران  با بیان اینکه تقوا هم دنیا و هم 
آخرت است، اظهار کرد: تقوا مایه نزول برکات آسمان و جوشش برکات زمین است. 
وعده خدا حق است. اگر جایی گرفتار بی برکتی شدیم بدانیم که به وظایف خود عمل 
نکردیم. تقوای علمی آن است که انسان به آنچه لازمه حیات طیبه است آگاهی پیدا کند.

خطیب  نماز جمعه این هفته تهران، عنوان کرد: باورها خراب است که اخلاق ها خراب 
شده است. باورها مشکل دارد که حرکت تهاجمی از نظام الهی به حرکت های انفعالی در 
مقابل دشمن تبدیل می شود. باید عقیده ها را درست کرد. امروز دشمن از شبکه های 
بی شناسنامه و ماهواره ها و ... که در مدارس و دانشگاه ها وجود دارند استفاده می کند که 
اعتقادات توحید، ولایت و امامت و ولایت فقیه را که بار کلامی و عقیدتی دارد بمباران می 
کند.وی، خاطرنشان کرد: وقتی به نظام و مسئولین تردید باشد اعتقادات محکم نخواهد 
بود. باید انسان بتواند از مال و شهوت بگذرد. ما هم در اعمال و هم در اعتقادات باید تقوا 
داشته باشیم. برخی می خواهند تمام مواریث مملکت را برای خود داشته باشند. حرص 

و طمع خلاف تقوا است. در احکام شرعی آنهایی که یاد نمی گیرند بی تقوایی دارند. 

در واکنش به یاوسرایی نتانیاهو؛

خواب پریشان صهیونیست ها 
هرگزتعبیر نخواهدشد 

سخنگوی وزارت امور خارجه به تازه ترین یاوه سرایی نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
واکنش نشان داد.قاسمی در واکنش به تازه ترین یاوه سرایی نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی که انجام عملیات نظامی داخل مرزهای ایران را منتفی ندانست، گفت: گرچه 
رژیم فاسد و تجاوزگر صهیونیستی این مظهر اوهام، کینه و نفرت هرگز و هیچگاه جرات 
چنین اقدامی را نخواهد داشت، اما بیان چنین کلمات گستاخانه و شرم آوری از سر جهل 
یا هذیان توسط نخست وزیر رژیمی متجاوز، دانسته یا نادانسته تهدید یک کشور بزرگ 
و تاریخی به اقدامی نظامی تلقی می شود که قطعا در مجامع و نهادهای حقوقی و بین 
المللی پیگیری خواهد شد.وی ریشه و منشاء شکل گیری رژیم صهیونیستی را بر مبنای 
تجاوز و تهدید کشورهای منطقه خواند و افزود: در حالی که در دهه های گذشته این رژیم 
اصلی ترین عامل بر هم زدن ثبات و امنیت و منشاء انواع نزاع ها و جنگ و کشتار انسانها از 
هر قوم و ملیت و مذهبی در خاورمیانه بوده است به شکل خنده آوری و بی هیچ شرمی به 
دروغ برای ثبات منطقه ابراز نگرانی می کند. قاسمی خاطر نشان کرد: رژیم صهیونیستی 
که در برابر ایستادگی و دفاع شرافتمندانه مردم و گروههای مقاومت در سراسر منطقه 
احساس عجز و ناتوانی می کند باید به خوبی دانسته باشد که جمهوری اسلامی ایران از 
 ـنظامی و پشتوانه مردمی برخوردار است که تعبیر خواب های  چنان توانمندی دفاعی 
پریشان این کوته بینان کینه توز و جنگ طلب را چون همیشه ناممکن و آنان را از امکان 

بیان این یاوه گویی های بیمار گونه و مالیخولیایی پشیمان خواهد کرد.

غلامرضا حیدری   :

افزایش یارانه ها یک شعار انتخاباتی است
 یک نماینده مجلس شورای اسلامی درباره افزایش یارانه ها گفت: دولت روحانی 
یارانه ها بعه طرقی دیگر یارانه ها را افزایش داده است سبدهای حمایتی کالا و یا افزایش 

مستمری، مستمری بگیران از همین نوع است. 
غلامرضا حیدری   درباره مطرح شدن افزایش یارانه ها از سوی برخی از مسئولان 
کشور گفت: بحث یارانه ها در ایران جدید نیست در جمهوری اسلامی از همان ابتدا 
مطرح بوده است. زمانی شهید مطهری طرحی را ارائه کردند مبنی بر اینکه به افراد 
بالای 60 سال که  از کار افتاده هستند  یارانه دهند که تا امروز هم ادامه دارد و یا 

قبل از انقلاب بهزیستی وجود داشت و بعد از انقلاب کمیته امداد امام خمینی آمد.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه این کمک ها برای اقشار 
آسیب پذیر است، گفت:  دولت آقای هاشمی طرح ریشه کن کردن فقر را مطرح کرد، 
بعد از آن در زمان آقای خاتمی بحث شناسایی اقشار آسیب پذیر مطرح شد و طرح 
جامعی نیز مورد بررسی قرار گرفت. وزارت رفاه یکی از کارهایی بود که بنا شد بستری 

برای این مهم باشد.
وی ادامه داد: تقریبا اکثر کاندایدها این شعار را در زمان انتخابات می دادند و 
می دهند. زمانی آقای هاشمی آن را مطرح کردند، وقتی دیگر آقای کروبی گفتند که 
باید ۵0 هزار تومان به هر فرد داده شود تا اینکه دولت آقای احمدی نژاد آمد ایشان 
می خواستند این شعار را عملی کند اما متاسفانه صورت مساله را پاک کرد و به همه 

یارانه دادند و یک بار سنگین را بر دوش دولت گذاشتند.
حیدری افزود: دولت آقای روحانی هم ابتدا با این شعار روی کار آمد اما بعدها در 
قالب بسته های حمایتی این عدد را افزایش داد به گواه دستگاه های ذیربط مددجویان 
کمیته امداد و بهزیستی دریافتی شان سه برابر شده است و یا طرح تحویل سلامت نیز 

از این دست کمک ها بود.

نماینده مردم بیرجند: 

کشور با سخنرانی درست نمی شود 
نماینده مردم بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شورای اسلامی گفت: این 

مملکت با سخنرانی درست نمی شود در حالی که همه مشغول سخنرانی هستیم. 
حجت الاسلام سید محمدباقر عبادی شامگاه چهارشنبه در بیست و دومین آیین 
تجلیل از صادرکنندگان برگزیده استان خراسان جنوبی افزود: عمده سخنرانی هایی 
که در کشور انجام می شود، تعداد زیادی از مسئولان هم در مجلس نشسته اند و این 

سخنرانی ها چه مشکلاتی از صادرکننده، تولیدکننده و مردم رفع می کند. 
وی بر لزوم تکمیل آسفالت جاده فراه افغانستان تاکید کرد و گفت: هنوز بخشی از 
این مسیر فاقد آسفالت است همچنین راه سربیشه به سمت مرز دچار مشکل است 
در حالی که مسیری که محل ترانزیت است نباید اینگونه باشد. نماینده مردم بیرجند، 
درمیان و خوسف در مجلس اضافه کرد: فاصله مرزنشین در خراسان جنوبی 2۵ 

کیلومتر است که بایستی به ۵0 کیلومتر افزایش یابد. 
وی گفت: دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه خراسان جنوبی را با پیگیری های 
مکرر و خون دل ها توانستیم در بیرجند راه اندازی کنیم اما مدتی شده این دفتر 
تعطیل است. عبادی افزود: تلاش زیادی شد تا دستور راه اندازی این دفتر را از وزیر 
امور خارجه دریافت کردیم بنا بود سیستم اجرایی به ویژه استانداری ها همکاری و 

امکاناتی در اختیار این دفتر قرار دهند. 
وی گفت: استانداری در ادوار مختلف باید لطف بیشتری به این دفتر می کرد چون 
وجود نمایندگی وزارت امور خارجه در امور مختلف به ویژه گردشگری، صنایع دستی، 
معرفی ظرفیت ها و توانمندی های استان، صادرات و واردات بسیار مهم و ضروری 
است. نماینده مردم بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
اکنون ارز رو به کاهش نهاده است اما به رئیس بانک مرکزی سابق مکرر اعلام کردیم 

سیاست ها اشتباه است. 
وی گفت: اقتصاددان ها بر این باور بودند که ارز 4200 تومان با امر و فرمایش نمی 
شود بازار ثانویه باید داشته باشد اما گوش ندادند لذا دلار تا مرز 20 هزار تومان بالا رفت. 
حجت الاسلام عبادی افزود: امروز آنچه مجلس در جلسات غیرعلنی داشت تا حدودی 
وضعیت مدیریت شده و به طور قطع در گذشته سیاست ها اشتباه بوده است لذا نسبت 

به برخی موضوعات باید با تامل بیشتری نگاه کنیم. 

صادق خرازی:

تجربه سال ۸۴ را تکرار نخواهیم کرد
دبیر کل حزب ندای ایرانیان گفت: با وجود همه مشکلاتی که در کشور هست؛ 
کنشگران سیاسی هوشمندانه تجربه سال ۸4 را تکرار نخواهند کرد که نتیجه اش آن 

گرفتاری بزرگ و هدر رفتن استعدادها و ظرفیت های کشور می شود.
صادق خرازی در چهارمین کنگره حزب ندای ایرانیان اظهار کرد: مشکلات 
معیشتی مردم، بی تدبیری ها در مدیریت ، فشار استکبار جهانی از جمله مشکلات 
امروز ما است.وی ادامه داد: ما انتظارات فراوان زیادی از دولت و مسئولین داریم ، اما 
هرگز حاضر نیستیم، روی دیوار کسانی که هشت سال جمود کشور را ایجاد کردند را 
امضا کنیم.خرازی گفت: باوجود همه مشکلاتی که در کشور هست؛ کنشگران سیاسی 
هوشمندانه تجربه سال ۸4 را تکرار نخواهند کرد که نتیجه اش آن گرفتاری  بزرگ و 

هدر رفتن استعدادها و ظرفیت های کشور می شود. 
وی ادامه داد:  انتظارات از دولت جدی است. اصلاح طلبان اجازه نخواهند داد 
نیروهای خارجی و استعمارگران که نوع دیدی از استعمار را با تحریم ایفا می کنند، 
موفق شوند.خرازی با اشاره به نقش وزیر امور خارجه در بازی روابط بین الملل گفت: 
استمرار سیاست داخلی به سیاست خارجه منتهی می شود.اگر پشتوانه وزیر خارجه 

مردم باشد می تواند در عرصه های بین المللی موفق باشد.
وی افزود: دولتمردان موفقیت سیاست خارجه دولت را حفظ کنند و اعضای دولت 
این دستاورد بزرگ را جدی بگیرند.دبیرکل حزب ندای ایرانیان سپس تصریح کرد: 
باید کمک کنیم دست اندرکاران در این روزهای دشوار خواب بیگانگان را تعبیر نکنند.

وی در پایان گفت: دکتر فاطمی 11 ماه وزارت کرد و نامش باقی ماند؛ نام ظریف هم 
باقی می ماند.

جانشین قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا )ص(: 

برد موشک صیاد 3 افزایش می یابد 
جانشین فرمانده قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا )ص( ارتش جمهوری اسلامی 

ایران اعلام کرد: برد موشک های پدافند هوایی صیاد 3 افزایش پیدا خواهد کرد. 
امیر سرتیپ علیرضا الهامی اعلام کرد: قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا )ص( ارتش 
همچون سایر بخش های کشور برنامه های ویژه ای برای چهلمین سالگرد پیروزی 

انقلاب اسلامی دارد.
وی به تلاش های این قرارگاه به منظور ارتقای توان دفاعی کشور اشاره کرد و 
گفت: قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا )ص( ارتش ساخت و تجهیز شبکه های جدید 

دفاعی را در دستورکار دارد.
جانشین فرمانده قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا )ص( ارتش اعلام کرد: اکنون 
کارشناس قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا )ص( ارتش و وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح در حال ارتقای برد موشک صیاد 3 هستند تا این موشک بتواند با 
توان بهتری دست به عملیات بزند. امیر الهامی افزود: همچنین سامانه پدافند هوایی 
باور 373 نیز آخرین مراحل آماده شدن خود را سپری می کند و به زودی رونمایی 
می شود. وی همچنین اعلام کرد: سامانه فرماندهی و کنترل کاملا بومی پیامبر اعظم 
قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا )ص( ارتش نیز در حال ارتقا و تجهیز به قابلیت های 

جدید است که پس از نهایی شدن رونمایی می شود 

عبدالناصرهمتی:

 بازار در کنترل بانک مرکزی است 
رئیس کل بانک مرکزی با اعلام اینکه بازار در کنترل این بانک است، اظهار کرد: 
بانک مرکزی به دور از هیجانات غیر ضرور و با تدبیر لازم بازار ارز را مدیریت و هدایت 

می کند. 
عبدالناصرهمتی روز پنجشنبه در صفحه خود در اینستاگرام درباره وضعیت حاکم 
بر بازار ارز نوشت: آنچه که امروز در بازار ارز شاهد آن هستیم روند طبیعی تعدیل 

تدریجی قیمت ارز در مسیر واقعی شدن آن است.
وی اظهار داشت: اقدام های بانک مرکزی در تامین و تسهیل عرضه اسکناس و 
حواله توسط فعالان بازار و نیز گشایش تدریجی کانال های مالی با کشورهای هشتگانه 

و اتحادیه اروپا ثبات لازم در بازار در مسیر هدف تعیین شده را بوجود خواهد آورد.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: بار دیگر تاکید می کند بازار در کنترل بانک 
مرکزی است و نحوه دخالت در بازار بخشی از برنامه مدیریت بازار است.وی به مردم 
توصیه کرد: با توجه به ریسک بازار مردم عزیز مراقبت لازم را داشته باشند و در دام 
نوسان گیری و سفته بازی دلالان ارز قرار نگیرند.بازار ارز در هفته های اخیر روند نزولی 
قیمت ها در پیش گرفته است به شکلی که دیروز برای ساعتی هر دلار آمریکا به زیر 
10 هزار تومان رسیده و حدود 99۵0 تومان نیز معامله شد.روزپنجشنبه  صرافی ملی 
ایران که در کنار سایر صرافی های بانک ها به بانک مرکزی در مدیریت بازار ارز کمک 
می کند، بهای فروش هر دلار را 10 هزار و 190 تومان و هر یورو را 12 هزار و ۵0 

تومان اعلام کرده است.

وزیر امور خارجه تاکید کرد:  سیاست 
خارجی حوزه منافع ملی است و حوزه 

درگیری منافع جناحی نیست.
در  دیروز  صبح  ظریف  محمدجواد 
ایرانیان   ندای  حزب  کنگره  چهارمین 
اظهارداشت :آنچه ایران را قدرتمند کرده، 
که  است  ایران  مردم  چیز  هر  از  بیش 
مبنای قدرت هستند. هرچه را از جمله 
قدرت اقتصادی و نظامی و... را که به عنوان 
مبنای قدرت در نظر بگیریم، در همه اینها 
همسایگان  مان از ما جلوتر هستند. یکی 
عضو ناتو است. دیگری بمب هسته ای دارد 
و تعدادی شان هزینه تسلیحاتی شان ده ها 
برابر ماست. وی افزود: من به حساب اینکه 
از ابتدا در وزارت امور خارجه مسئولیت 
را  بودن  حزبی  اجازه  گاه  هیچ  داشتم، 
نداشتم. در وزارت امور خارجه بر اساس 
اساسنامه ای که از استحکام خوبی هم 
برخوردار است، حضور کارمندان وزارت 
امور خارجه در احزاب ممنوع کرده است. 
بنده نیز کاری جز کارمندی وزارت امور 
خارجه نکرده ام.وی با اشاره به درخواست 
سید محمدصادق خرازی برای حضورش 
در این کنگره اظهار داشت: شور و نشاط 
و حرکت عمیق را که می بینم. اگر اینها 
جلسه  یک  در  خارجه  امور  وزیر  نبود 
این  درباره  اما  نمی کرد  شرکت  حزبی 
حرکت حزبی که در اینجا شکل گرفته، 
تاکنون  نیز  بنده  ندارم.  آشنایی  خیلی 
جبران  را  ایشان  محبت های  نتوانستم 
بیان  با  دیپلماسی  دستگاه  کنم.رئیس 
اینکه محبت خرازی و این محیط پرامید 
به من اجازه می دهد که درباره مسائل 
سیاست خارجی صحبت کنم، تصریح 
کرد: حوزه سیاست خارجی، حوزه منافع 
ملی است و حوزه درگیری های جناحی 
نیست. خیلی خوشحال شدم که امروز 
آقای خرازی جلسه ای تشکیل دادند که 
از احزاب مختلف از جمله اصولگرایان هم 

دعوت کردند که برای منافع ملی و رعایت 
ملاحظات آن بحث و گفت وگو شود.

* بودجه دفاعی ایران در منطقه 
خاورمیانه پایین ترین است 

هزینه  داد:  ادامه  خارجه  امور  وزیر 
تسلیحاتی و بودجه دفاعی ایران برای هر 
فرد در کل منطقه خاورمیانه پایین ترین 
است، مصر دومین کشور بزرگ خریدار 
اسلحه در خاورمیانه است که بیشتر این 
سلاح ها که کمک نظامی می دهند، در 

هزینه تسلیحاتی نمی آید.
وی با بیان اینکه عربستان سعودی 
سال گذشته 69 میلیارد دلار هزینه خرید 
با  افزود: جمهوری اسلامی  سلاح کرد، 
همه هر چیزی که دارد، کل بودجه دفاعی 
آن زیر 16 میلیارد دلار است. آنچه که ما 
را قدرتمندترین کشور منطقه کرده مردم 
است و این مردم هستند که توانستند 
کشور ما را قدرتمند کنند.وی با اشاره 
آمریکا  از سناتورهای  یکی  اظهارات  به 
اظهار داشت: وی گفته است اگر ما پشت 
عربستان نبودیم، ظرف یک هفته سعودی 
ها مجبور بودند فارسی حرف بزنند. ترامپ 
می گویند عربستانی ها دو هفته بدون ما 
زندگی نمی توانستند بکنند.ظریف گفت: 

من به عنوان یک مسلمان شرمم می آید 
و به عنوان فردی که در این منطقه زندگی 
می کند، احساس خجالت می کنم که در 
مورد همسایگان ما چنین می گویند. اما 
همزمان افتخار می کنم که بگویم 40 سال 
است به رغم فشارهای شما ما آنچنان 
ایستاده ایم که اگر یک هفته فشارتان را 
بردارید، همسایگان ما خیال می کنید باید 

فارسی حرف بزنند که اشتباه می کنید. 

* رعایت حقوق بشر برای ما یک 
ضرورت امنیتی است 

وی تصریح کرد: مردم ما در لحظات 
تاریخ ساز همواره در اقتدار کشور و نظام 
و مملکت همفکری و همکاری می کنند. 
این مردم را باید پاس بداریم و باید این 
مردم را بشناسیم و از این سرمایه بزرگ 

اجتماعی حراست کنیم.
ظریف افزود: با اعتقاد عرض می کنم 
جمهوری  برای  بشر  حقوق  رعایت  که 
امر  یک  و  قانونی  تکلیف  یک  اسلامی 
اخلاقی نیست؛ حتی یک وظیفه اسلامی 
نیست بلکه بالاتر از آن یک ضرورت ادامه 

حیات است.
وی یادآورشد: ابزارهای قدرت و اقتدار 
تغییر کرده است، شما وقتی درباره قدرت 

قدرت  درباره  فقط  می کنید،  صحبت 
نظامی و اقتصادی و حتی قدرت منطقه 
صحبت نمی کنید، بلکه درباره منظومه 
ای از ابزارها صحبت می کنید و این ابزارها 
است که توان تاثیرگذاری استقلال و دادن 
این امکان به شما است که بتوانید بدون 
دخالت بیگانه تصمیم بگیرید و اینها برای 

ما قدرت می آورد.
برای  شد:  یادآور  خارجه  امور  وزیر 
همین است که لیندسی گراهام می گوید 
اگر ما حمایت نکنیم )سعودی ها( ظرف 
یک هفته فارسی صحبت می کنند چون 
می دانند که ما قدرتمان را از هیچ منبع 
خارجی نگرفتیم که بتوانند آن را برای 
ما محدود کنند بلکه قدرت ما درون زا 
است.رئیس دستگاه دیپلماسی ادامه داد: 
برای همین هم هست که من اطمینان 
می دهم همه باید نسبت به آینده امیدوار 

باشیم چون آینده ما بهتر است.

* دنیای امروز ما دنیای پساغربی 
است

کرد:  خاطرنشان  خارجه  امور  وزیر 
مشکلی داریم که فکر می کنم حل این 
مشکل می تواند به مبنای وحدت ملی 
باشد و می خواهم این مشکل را بی پرده 
بیان کنم؛ مشکل این است که از طیف 
های مختلف فکری ما و از کسانی که 
هستند،  غرب  دنیای  با  تعامل  طرفدار 
کسانی که اسمشان را می گذارند دلواپس، 
یک باور غلط دارند و آن این است که دنیا 

را در غرب می بینند.
ظریف افزود: بزرگترین مخالفان تعامل 
با غرب، غرب را مرکز جهان می بینند 
و برای همین هم خودشان را با ذهنیت 
غرب تعیین می کنند اما تحول عمده ای 
در دنیا اتفاق افتاده است که ما باید این 
تحول را بشناسیم و آن تحول این است 

که دنیای امروز ما دنیای پساغربی است.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در نهایت تصمیم فعالان بخش خصوصی 
است که تکلیف تخصیص سرمایه، رشد اقتصادی و ثبات مالی را در کشور روشن می  کند. 
احمد توکلی روز پنجشنبه در دومین روز از ششمین همایش ملی توسعه پایدار با رویکرد 
بهبود فضای کسب و کار در مشهد افزود: ثبات اقتصادی به شرایطی گفته می شود که 

متغیرهای کلان در طول زمان نوسانات زیادی نداشته باشند. 
وی ادامه داد: اقتصاد با ثبات را با 'نرخ رشد تولید ناخالص داخلی ثابت، نرخ تورم کم و 
بدون نوسان، نرخ بیکاری پایین و نسبتا یکنواخت' تعریف می کنند. در یک اقتصاد باثبات 
نوسانات نرخها کم، قیمتها ثابت و شرایط اقتصادی در برابر تکانه های خارجی مقاوم است. 
رئیس هیات مدیره تشکل دیده بان شفافیت و عدالت گفت: عدالت در توزیع درآمد و دارایی 
زمانی در کشور اتفاق می افتد که مردم نحوه مدیریت کشور را منصفانه بدانند و شفافیت در 
امور وجود داشته باشد. شفافیت به این معنا است که آنچه سیاستمداران و مسئولان برای 
مردم انجام می  دهند همگان از آن آگاه باشند. در صورت تحقق چنین امری دولت نیز به 
موقع از مشکلات و درخواستهای مردم مطلع می شود. وی افزود: فساد در مفهوم سیاسی 

آن به معنای استفاده از قدرت یا موقعیت خود برای نفع شخصی است. با رویکرد کارکردی 
و فرآیندی، بهتر است فساد را به معنی انحراف از تصمیم گیری برای مصالح عمومی و توجه 
به منافع فردی، تباری، حزبی، قومی وخارجی دانست. دولتمردان هر قدر که به وظایفشان 
به خوبی عمل کنند باز هم باید بدانند که نمی  توانند به تنهایی و بدون کمک مردم همه 
کارهای لازم را برای ثبات اقتصادی انجام دهند. توکلی ادامه داد: تصمیمات بخش خصوصی 
باعث ایجاد ثبات اقتصادی در کشور می شود لذا وضع قوانین و مقررات مطلوب می تواند 
به شکل گیری مناسب تصمیمات کمک کرده و ساختاری ارائه نماید که در ذیل آن نقش 
فعالان بخش خصوصی در افزایش ثبات اقتصادی بیشتر شود. وی گفت: زمانی که مردم 
دولت را خیرخواه، دانا و و توانا بدانند، به دلسوزی صادقانه، سیاستگذاری عاقلانه، تصمیم 
گیری عادلانه و اقدام قاطعانه دولت باور می کنند. هر چه دولت شفافیت در امور را بیشتر 
کند تعاملات متقابل مردم و دولت، اعتماد مردم به مردم بیشتر می شود، ثبات سیاسی 
بستر ثبات اقتصادی را فراهم می کند و این دو بگونه ای قرار دارند که یکی دیگری را 

پوشش می دهد. 

ظریف در کنگره حزب ندای ایرانیان: 

سیاست خارجی حوزه درگیری های جناحی نیست

احمد توکلی: 

تصمیم بخش خصوصی تکلیف اقتصاد را مشخص می کند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبــار

آیت الله محسن غرویان گفت: جریانی ضدفلسفه در 
حوزه و دانشگاه کار می کند که می خواهد چهره های 
فلسفی و متفکر کشور را خانه نشین کند تا مقدسین 

کم خرد و کم دانش بر سر کار بیایند. 
این مدرس حوزه در نشست »اسلام، سکولاریسم و 
بنیادگرایی« که در دانشگاه فردوسی برگزار شد، بیان کرد: 
ما در ایران جنگ قرائت ها را داریم. قرائت های مختلفی از 
سیاست، اقتصاد، فرهنگ و غیره وجود دارد و در برابر هم 
مشغول مبارزه هستند. همه از اسلام صحبت می کنند اما 
اسلام الف با اسلام ب متفاوت است. همه از دین، از مردم، 
از خدا و دموکراسی صحبت می کنند اما بروز خارجی 

آن ها با یکدیگر متفاوت است.
وی ادامه داد: چنین جنگ قرائت ها و استنباط های 
مسئله اصلی کشور ماست. یک عده با قرائت خاصی بر 
صندلی های قدرت تکیه می زنند و به رقیب خود عنوان 
دشمن، منحرف و بی دین می دهند. یک عده نیز در 
مقابل، طرف مذکور را غاصب می نامند.غرویان تصریح 
کرد: نکته مهم دیگر در حقیقت آن است که بایستی 
تکلیف خود را با تغییر و تحول در عالم و آدم روشن کنیم، 
تغییرات و تحولات از کسی اجازه نمی گیرد. دموکریت 
بیان کرد که در یک رودخانه نمی توان دوبار شنا کرد؛ چرا 
که آب رودخانه همواره در جریان است. امام صادق)ع( 
فرمودند که عالم به زمان باشید. زمان به قول فلاسفه قرار 

ندارد و دائم عوض می شود. 

* برخی ها نمی خواهند تحول را بپذیرند 
او اضافه کرد: ما بایستی در حاکمیت تکلیف خود 
را با تحول روشن سازیم. برخی ها نمی خواهند تحول را 
بپذیرند. این مدرس حوزه بیان کرد: تحولات در دنیا ما 
را وادار می سازد که همسازی و سازگاری با جهان پیدا 

کنیم. مقاومت مداوم شدنی نیست. با تجربه دیدیم که 
مقاومت ناشدنی است و بایستی برخی موارد را در ساحت 

علم و دین بپذیریم. 
او افزود: گویی اگر تعدادی آیه و روایت را جمع آوری 
کنیم، اقتصاد و جامعه شناسی اسلامی ایجاد کرده ایم. 
همچنان کتاب هایی که در دانشگاه ها تدریس می شود 
آورده دیگران است و ما حرف تازه ای بیان نکرده ایم. به هر 

روی بایستی تغییرات را در جهان پذیرفت. 
غرویان اظهار کرد: برداشت من از روایت امام صادق 
)ع( این است که عالم فردی است که از دانش های روز 
مطلع باشد و آن ها را مطالعه کرده باشد. روایات متفاوتی 
داریم که برای کسب علم از گمراه و کافر مضایقه نکنید؛ 

حتی تا چین بروید تا دانش جدیدی کسب کنید. 
 FATF وی ادامه داد: امروز مسائلی چون پیوستن به
و تصویب لوایح چهارگانه مطرح است. عده ای به دنبال 
منزوی ساختن کشور هستند و می خواهند ۸0 میلیون 
نفر جمعیت را وارد یک قفس کنند. از نظر من این 
کار شدنی نیست. در این زمینه تفکرات به دو دسته 
قابل تقسیم است؛ یک دسته تنها بر مقاومت پافشاری 
می کنند اما دسته دیگر گزینه تعامل و همفکری را مطرح 
می سازند. بایستی با دنیا سخن بگوییم و با منطق خودمان 
با دنیا گفت وگو کنیم. بسیاری از کشورهای دنیا مشغول 
زندگی هستند. یک جامعه عاری از خشونت و بدی و 

پلیدی بسازیم. 
غرویان مطرح کرد: آیت الله جوادی آملی امام جمعه 
قم بودند. عده ای به نمازجمعه یورش بردند و بیان کردند 
که ایشان بصیرت ندارند. عده ای در قم با کفش و مهر 
به رئیس مجلس حمله کردند. فلسفه در کشور ما چه 
میزان جایگاهی دارد؟ این ها موضوعاتی است که بایستی 

در آن ها دقت کرد.

فلسفی  و  علمی  مناظره  برای  ترسی  امام   *
نداشت

 وی افزود: امام نامه ای به گورباچف نوشت و بیان 
کرد که ما دارای فلسفه غنی هستیم و نماینده خویش 
را آقای جوادی آملی به عنوان یک فیلسوف معرفی کرد. 
امام ترسی برای مناظره علمی و فلسفی نداشت. شهید 
استاد مطهری نیز بیان کرد که اگر در فرهنگ و علم 
کشور قدرت داشته باشم، یک استاد مارکسیست را برای 
تدریس دیالکتیک و مارکسیسم به دانشگاه تهران می آورم 
و خود مباحث او را نقد می کنم. اما اکنون ما تحمل یک 

استاد دانشگاه مسلمان را نداریم. 
به گزارش ایسنا ،غرویان ادامه داد: من برای دوره سوم 
مجلس خبرگان، کاندیدا شدم و امتحان لازمه را دادم. 
20۵ هزار رای آوردم اما به حد نصاب نرسیدم. در دوره 
پنجم مجددا کاندیدا شدم و در تلویزیون اعلام کردند 
کسانی که دوره های پیشین امتحان داده اند، لازم نیست 

مجددا امتحان بدهند.
این مدرس حوزه بیان کرد: صلایت ها بررسی شد و 
بیان کردند که من رد صلاحیت شده ام. به من گفتند 
که چون امتحان نداده ام رد صلاحیت شده ام. به آن ها با 
مدارک و اسناد نشان دادم که من دوره سوم کاندیدا شده  
بودم. آن ها گفتند اطلاع نداشته اند. چگونه ممکن بود که 

اطلاع نداشته باشند؟
وی  تصریح کرد: از سویی به من گفتند که اعتراض 
شما به حق است و صلاحیت شما تائید می شود، اما 
در نهایت صلاحیت بنده تائید نشد و من طی نامه ای 
سرگشاده به آقای جنتی بیان کردم که در روز قیامت جلو 
او را خواهم گرفت. مگر شورای نگهبان به دنبال دفاع از 

حقوق ملت نیست؟ این ها مشکلات امروز ماست.

آیت الله محسن غرویان:

عده ای به دنبال منزوی ساختن کشور هستند

خود  نامه  از  تهران  مردم  نماینده 
به سخنگوی شورای نگهبان خبر داد 
و گفت: در این نامه پیشنهاد تشکیل 
یک هیأت ویژه برای دریافت و بررسی 
گزارش ها درباره سوء استفاده بعضی از 
مرتبطان شورای نگهبان در فرایند تأیید 
مجلس  انتخابات  نامزدهای  صلاحیت 
شورای اسلامی را دادم. محمود صادقی 
در توییتی نوشت: نامه اینجانب به دکتر 
عباسعلی کدخدایی پیشنهاد تشکیل یک 
هیأت ویژه برای دریافت و بررسی گزارش 
ها درباره سوء استفاده بعضی از مرتبطان 
شورای نگهبان در فرایند تأیید صلاحیت 
نامزدهای انتخابات مجلس شورای اسلامی 
است.وی با انتشار متن این نامه در صفحه 
توئیتر خود خطاب به سخنگوی شورای 
نگهبان آورده است: یادداشت جناب عالی، 
با عنوان »تردید در حسن نیت یک ادعا«، 
را در رسانه ها دیدم، ابتدا لازم است از 
حضور رسانه ای و تلاشی که مصروف 
پاسخگویی به افکار عمومی می کنید، 
تقدیر کنم.وی ادامه داد: همان طور که در 
یادداشتتان متذکر شده اید اینجانب پیش 
از انتخاب شما به عنوان عضو حقوقدان 
برای  که  ملاقاتی  در  نگهبان  شورای 
آشنایی با دیدگاه هایتان درباره جایگاه 

حقوقدانان شورای نگهبان و میزان توجه و 
نوع نگاهتان به اصول قانون اساسی به ویژه 
به حقوق اساسی ملت، در جلسه هیأت 
رئیسه فراکسیون امید داشتیم، شنیده 
های خود درباره سوء استفاده بعضی از 
مرتبطان با شورای نگهبان در فرایند تأیید 
صلاحیت نامزدهای نمایندگی مجلس 
شورای اسلامی را با شما درمیان گذاشتم. 
نماینده مردم تهران در مجلس گفت: یادم 
هست که شما بلافاصله اظهار داشتید 
سازمان اطلاعات سپاه هم چنین ادعایی 
را مطرح کرده ولی مستندی ارائه نکرده و 
پرسیدید آیا شما مستنداتی در این زمینه 
دارید؟ عرض کردم از افراد زیادی شنیده 
ام که در جریان انتخابات دوره اخیر و 
بعضی از ادوار گذشته اشخاصی با ادعای 
ارتباط با شورای نگهبان در قبال وعده 
تأیید صلاحیت مبالغ کلانی را از ایشان 
مطالبه کرده اند. صادقی ادامه داد: شاید 
این افراد به خاطر ترس از عواقب احتمالی 
جرأت ابراز آن را نداشته نباشند، اما اگر به 
آنها تأمین داده شود ممکن است حاضر 
ارائه اطلاعات خود  یا  ادای شهادت  به 
از حضرت عالی خواستم  بنده  بشوند. 
خودتان در این زمینه تحقیق کنید و 
آمادگی خود را برای ارائه اطلاعاتم اعلام 

کردم. وی تصریح کرد: گفت و گوی ما 
در این زمینه به همین مقدار تمام شد و 
پس از آن هم با اینکه گاه با یکدیگر درباره 
بعضی از مباحث تماس و دیدار داشتیم 
پیگیری از جانب شما صورت نگرفت.وی 
خاطر نشان کرد: اینجانب بارها، از جمله 
در مذاکرات جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی، اظهار داشته ام که به عنوان یک 
دانش آموخته حقوق و آشنا با مبانی 
نظری قانون اساسی، تردیدی در ضرورت 
نظارت شورای نگهبان بر انتخابات ندارم، 
بلکه همان طور که مدنظر واضعان قانون 
اساسی بوده، نظارت شورای نگهبان را 
برای تضمین سلامت انتخابات و صیانت 
از آرای مردم ضروری می دانم.صادقی 
افزود: اما، همانطور که در قوانین مختلف 
انتخاباتی مقرر شده و در سیاست های 
کلی انتخابات ابلاغی مقام معظم رهبری 
مورد تأکید قرار گرفته حفظ استقلال و 
بی طرفی کامل شورای نگهبان و اعضای 
هیأت های نظارت بر انتخابات را شرطی 
ضروری و لایتخلف برای ایفای چنین 
نقشی می دانم.وی افزود: برادر گرامی، 
نگهبان،  شورای  فرهیخته  سخنگوی 
انتظار می رفت به جای اینکه بی عنایت 
به اصل هشتاد و ششم قانون اساسی 

علیه یک نماینده مجلس که برای ایفای 
وظایف نمایندگی و عمل به سوگند خود 
اظهارنظر کرده، شکایت کیفری کنید، از 
او دعوت می کردید مستنداتش را ارائه 
کند، البته اگر تفسیر شورای نگهبان از 
اصل هفتاد و ششم قانون اساسی راه را 
برای تحقیق و تفحص درباره عملکرد 
شورا نبسته بود، نمایندگان مجلس می 
توانستند رأسا عملکرد شورای نگهبان 
و هیأت های نظارت بر انتخابات را مورد 
تحقیق قرار دهند. وی گفت: مع الوصف 
با  از فرصتی که شورا  اغتنام  با  اکنون 
طرح شکایت از اینجانب برای بررسی این 
موضوع فراهم ساخته و با توجه به لحن 
مثبت و سازنده شما که از آمادگی شورای 
نگهبان برای شنیدن انتقادات و دریافت 
گزارشها پیرامون عملکرد خود خبر داده 
اید، از عموم هموطنان گرامی درخواست 
مورد  موضوع  درباره  هرکس  کنم  می 
بحث اطلاعی دارد آن را به دفتر اینجانب 
به نشانی مجلس شورای اسلامی بفرستد. 
صادقی افزود: اینجانب  این هفته به فضل 
هیأت  در  توضیحات  ادای  برای  الهی 
نظارت بر رفتارنمایندگان حاضر خواهم 
شد و مستندات خود در این زمینه را به 

هیأت ارائه خواهم کرد.

صادقی در پاسخ به سخنگوی شورای نگهبان مطرح کرد 

لزوم بررسی سوء استفاده برخی مرتبطان شورای نگهبان در تایید صلاحیت ها 

مصطفی داننده



کشفیات قاچاق سوخت سه برابر شد

تاراج سرمایه ملی تا کجا ادامه خواهد داشت؟ 
این روزها کمتر کسی از مردم ایران را می توان سراغ گرفت که در مورد قاچاق سوخت 
و تاراج این سرمایه ملی از مرزهای کشور نشنیده باشد. روزانه ۲۰ تا ۴۰ میلیون لیتر 

سوخت شامل بنزین و گازوئیل به خارج از کشور قاچاق می شود، 
رقم مبادله به اندازه بودجه سنواتی یک کشور کوچک است. این البته به تنهایی درد 
مزمن اقتصاد انرژی کشور نیست. از سوی دیگر مصرف روزانه بنزین در کشور به مدار 
۱۰۰ میلیون لیتر رسیده که نزدیک به ۱۲ برابر کشورهای همسایه با جمعیت مشابه 
ایران است؛ یعنی سرمایه ملی را علاوه بر قاچاق روزانه در کشور هم بی هدف و بدون اینکه 
بهای واقعی آن دریافت شود، دود می کنیم و دودش را به درون ریه هایمان می فرستیم و 
به دنبال آن هزینه های سرسام آور پزشکی شروع می شود. چرخه ای باطل که باید به آن 

ایست داد تا قلب خودمان و اقتصاد کشورمان را از نبض نیانداخته است.
گفته ها در مورد این تاراج زیاد و اقدامات عملی و عاجل برای جلوگیری از آن کم 
است. مردم و افکار عمومی می پرسند تا کی باید جلو چشم مردم سرمایه ملی این کشور 
با »دبه« تاراج شود و اقدامی مناسب برای جلوگیری از آن صورت نگیرد. این داستان 
تکراری است و نوشتن در موردش هم تکراری تر؛ اما گاهی یک چیزهایی را باید آن قدر 
تکرار کرد بلکه کسی درجایی گوشش بدهکار شد و شنید و دید و اقدام کرد. مردم 
نگران اند و مسئولآن  هم نگاه می کنند، اما چه کسی و با چه راهکاری قرار است از این 
تاراج سرسام آور جلوگیری کند. تا کی باید منتظر بود. سود هنگفت این قاچاق به جیب 
چه کسانی می رود؟ قطعاً آن مرزش نشین که دبه ای بر شانه های لرزانش دارد، برنده این 

بازی کثیف نیست.

* چرا سوخت ایران قاچاق می شود
دولت در ایران یارانه هنگفتی به بخش انرژی و ازجمله بنزین و گازوئیل می دهد، در 
حال حاضر قیمت هر لیتر بنزین در کشورمان هزار تومان و با افزایش نرخ دلار در داخل 
این رقم با احتساب تبدیل ارز به دست آمده به ریال در کشوری مانند ترکیه به ۱۴ هزار 
تومان می رسد. هزار تومان بخری و ۱۴ هزار تومان و در برخی موارد حتی بیشتر از آن هم 
بفروشی، تجارتی نیست که با توصیه و خواهش و تمنا سوداگرانش را بتوان راضی به دست 
کشیدن از آن کرد. این رویه باید با راهکارهای عملی اصلاح شود. احیای کارت سوخت و 
سهمیه بندی یکی از این راهکارهاست. زمانی با بهبود وضعیت اقتصادی؛ بنزین در کشور 
تک نرخی و کارت های سوخت کنار گذاشته شد. در آن مقطع این تصمیم درست و 
منطقی بود. اکنون شرایط فرق کرده و می توان بار دیگر همان سیاست را به کار بست و 
با افزایش قیمت بنزین غیر سهمیه ای سود سوداگران را کاهش داد؛ اما این اقدام کافی 
نیست و قاعدتاً در کنار آن باید با رهگیری میزان مصرف و سفت کردن کمربندهای مرزی 
به جنگ این تاراج رفت. کارشناسان را باید فراخواند و برای به صفر رساندن آن، طرح و 
برنامه ای مدون به اجرا گذاشت. افکار عمومی منتظر دیدن اقدامات عملی به صورت جدی 
و با فوریت در این حوزه است. ایران بعد از ونزوئلا ارزان ترین بنزین در دنیا را دارد. ضمن 
اینکه قیمت بنزین در کشورمان کمتر از نصف قیمت آن در کشورهای همسایه است؛ 
به طوری که قیمت هر لیتر بنزین در ایران یک هزار تومان و در ترکیه ۱۴ هزار تومان است 
و همین مسئله موجب تشدید قاچاق سوخت به کشورهای همسایه شده است. جانشین 
فرمانده ناجا، گفته است: »کشفیات نیروی انتظامی در زمینه قاچاق سوخت سه برابر شده 

است.« این یعنی حجم گسترده ای از قاچاق در حال انجام است.
به گفته رئیس انجمن سازندگان تجهیزات صنعتی، روزانه حدود ۱۰ میلیون لیتر 
بنزین به افغانستان قاچاق می شود که قیمت هر لیتر بنزین در ایران ۱۰۰۰ تومان و در 
افغانستان ۶۰۰۰ تومان است؛ اما این پول به جای ایران به چین یا ترکیه می رود و با آن 
لباس استوک وارد می شود و دوباره پول آن تبدیل به دلار شده و از کشور خارج می شود؛ 

یعنی قاچاق در قاچاق که این حجم نمی تواند توسط کولبران انجام شود.

* تأملی در آمار
ایران دارای ارزان ترین نرخ بنزین در منطقه است. در ترکیه با جمعیت تقریباً مشابه 
ایران، روزانه هشت میلیون لیتر بنزین مصرف می شود و مصرف بنزین در ایران در حال 
رسیدن به ۱۰۰ میلیون لیتر در روز است؛ یعنی چیزی حدود ۱۲ برابر ترکیه در ایران 
بنزین دود می شود. بماند که این دود با ریه هایمان چه می کند و آمار سرطان و سکته 
قلبی و مغزی و هزینه های سرسام آور بهداشتی و درمانی آن سر به فلک می کشد، تابه حال 
از خودمان پرسیده ایم چرا ما باید ۱۲ برابر یک کشور همسایه مان سوخت مصرف کنیم؟ 
آمار سفرهای درون شهری و برون شهری ما مگر چند برابر مردم ترکیه است؟ یکی از 
دلایل این تفاوت فاحش علاوه بر درست نبودن فرهنگ مصرف در کشور، اختلاف 
قیمت بنزین در ایران با کشورهای همسایه است. برای مثال نرخ بنزین در ایران ۰.۲۹ 
سنت و در ترکیه ۱.۱۶ سنت است. ماشین های تک سرنشین را همه ما صبح از خواب 
که بیدار می شویم می بینم  اگر خودمان یکی از آن ها نباشیم  این یعنی یک جای کار 
ایراد دارد. ایرادی که همه می دانند ناشی از ارزان بودن قیمت سوخت و در دسترس بودن 
به میزان بی انتها برای عموم بدون هیچ سهمیه و محدودیتی است. قاچاق سوخت به 
افزایش مصرف در ایران دامن می زند. هرچند در حال حاضر تولید بنزین در ایران نسبت 
به سال های اخیر رکورد زده و طبق آخرین آمار درحالی که میزان تولید بنزین در سال 
۱۳۹۱ به طور متوسط ۵۲ میلیون لیتر در روز بود در شهریورماه سال جاری به ۹۰ میلیون 
لیتر در روز رسیده است اما از طرف دیگر میزان مصرف بنزین در ایران مرز هشدار را رد 
کرده و برخی آمارها حاکی از آن است که حتی مصرف روزی ۱۰۰ میلیون لیتر هم در 

تاریخ مصرف بنزین کشور ثبت شده است.
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه داد: قاچاق سوخت تلخ ترین اتفاقی بوده 
که تاکنون شاهد آن بوده ایم. به دلیل تفاوت نرخ ارز و تفاوت قیمت های داخلی و خارجی 
شاهد خروج کالاهای اساسی مانند سوخت هستیم که درواقع سرمایه های مردم به تاراج 
می رود و تا این اختلاف قیمت وجود دارد این داستان  همچنان ادامه دارد، بنابراین بایستی 

تعادل قیمتی باید برقرار شود.
مؤیدی با بیان اینکه قاچاق سوخت عمدتاً به کشورهای هم جوار و همسایه صورت 
می گیرد، تصریح کرد که با وجود تلاش همه مسئولان سود بسیار گزاف سبب ادامه یافتن 
قاچاق سوخت هستیم البته دولت در زمینه خروج غیرقانونی و قاچاق کالاهای اساسی 
اقدامات بسیار مناسبی صورت گرفته است که شاهد جلوگیری از خروج این کالاها مانند 

دام زنده هستیم.

* یارانه سرسام آور
یارانه ای که با این میزان مصرف به سوخت تعلق می گیرد سرسام آور است. برخی آمار 
حاکی از آن است در حال حاضر روزانه ۳۵ میلیون دلار یارانه پنهان به بنزین اختصاص 
می یابد و درمجموع در شش ماه نخست امسال، بیش از ۵.۵ میلیارد دلار یارانه به بنزین 
تعلق گرفته است. نکته نهفته در این موضوع این است که پرداخت ارقام هنگفت به عنوان 
یارانه بنزین که نیمی از آن به دهک های ثروتمند جامعه اختصاص می یابد و همین طور 

قاچاق بنزین با قیمت یارانه ای، هر دو از نمودهای بی عدالتی است.
پیش بینی می شود با ادامه روند کنونی مصرف بنزین در کشور با قیمت فعلی یارانه 
پنهانی که دولت باید بابت بنزین پرداخت کند از ۳۵ میلیون دلار به ۴۵ میلیون دلار در 
روز افزایش خواهد یافت. با احتساب نرخ تسعیر ارز به میزان ۴۲۰۰۰ ریال، یارانه پنهان 
بنزین حدود ماهانه برای هر نفر ۴۶۰ هزار ریال بوده است که پیش بینی می شود در 
ماه های آینده این رقم به ۷۰۰ هزار ریال افزایش یابد. اگر جمعیت ایران را ۸۰ میلیون 
در نظر بگیریم و به هر فرد ماهانه ۴۶۰ هزار ریال یارانه بنزین پرداخت شود، یعنی دولت 
ماهانه ۳۶۸۰ میلیارد تومان یارانه پرداخت می کند که سود آن در جیب قاچاقچیان 
می رود.بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، برای سال ۱۳۹۵ بیش از ۵۰ درصد مبلغ یارانه 
پنهان به سه دهک پردرآمد کشور اختصاص یافته و باقی مانده آن بین ۷ دهک دیگر 
توزیع شده است. از ۳۰ میلیون دلار یارانه ای که دولت در سال ۱۳۹۵ برای بنزین پرداخت 
کرده است، بیش از ۱۵ میلیون دلار از این یارانه بین سه دهک درآمدی بالا تقسیم شده 
و باقی مانده آن بین هفت دهک دیگر توزیع شده است. مصرف بی رویه بنزین در کشور 
که حتی از پیش بینی ها هم فراتر رفته است، تنها یک روی هدر رفت بودجه دولت در 
این زمینه است. روی دیگر این سکه قاچاق این فرآورده است که در ماه های اخیر و با بالا 

رفتن نرخ دلار در ایران تنور آن داغ تر از گذشته شده است.
حسن مرادی، کارشناس انرژی دراین باره با بیان اینکه در شرایط کنونی اقتصادی با 
تغییر قیمت دلار، نرخ بنزین فاصله معنادار ۳ برابری پیداکرده و این موضوع موجب شده 
در سراسر مرزهای کشور قاچاق سوخت رونق بگیرد. در این شرایط قاچاقچیان با فروش 
سوخت به خارج از مرزها سودی ۹ برابری را به جیب می زنند، معتقد است: »راهکار 
مقابله با این پدیده تکراری راهی جز احیای کارت سوخت نیست که البته احیای آن 
به خودی خود مفید و مؤثر نیست و لازمه تأثیرگذاری بر بازار و جلوگیری از قاچاق دونرخی 
کردن سوخت است. راهکار دیگر و مکمل احیای کارت سوخت، بهبود در نظارت ها است 
که دولت و قوه قضاییه بانی اصلی آن است.«این کارشناس انرژی با می گوید: »با توجه 
به اینکه کارت سوخت در مبارزه با قاچاق و کنترل آن مؤثر بوده است و از طرف دیگر 
در تمام نقاط کشور امکانات زیرساختی آن اجراشده و نیاز به هزینه های اولیه مجدد 
نیست، احیای آن شاید روشی کم هزینه، سریع و تأثیرگذار در رفع مشکلات موجود 
ازجمله بحران قاچاق سوخت به کشورهای همسایه باشد. این امر مستلزم دونرخی کردن 
سوخت و اصلاح مشکلات نظارتی در سایه ی همکاری سازنده دولت و قوه قضاییه با 
یکدیگر است.«حمیدرضا صالحی، نایب رئیس کمیسیون انرژی و محیط زیست اتاق تهران  
هم با اشاره برنامه ریزی در استفاده صحیح انرژی ها در کشور، می گوید: »فرهنگ سازی 
امری صحیح و پسندیده است اما نمی توانیم تمام برنامه ریزی ها را کنار بگذاریم و در 
مصرف انرژی تنها به موضوع صرفه جویی جامعه بسنده کنیم، بلکه سازمان های نظارتی 
نظیر برنامه وبودجه و وزارتخانه های مربوط باید برنامه ریزی های کلان را در تأمین و اعمال 

محدودیت برای متقاضیان پرمصرف را داشته باشند.«

روزنــه
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وزیر نفت با بیان اینکه تاکنون برای سهمیه بندی و قیمت 
سوخت در دولت تصمیمی گرفته نشده است اعلام کرد، صاحبان 
خودرو که دارای کارت سوخت نیستند نسبت به دریافت آن اقدام 

کنند.
خبری  ویژه  گفت وگوی  در  شب  چهارشنبه  زنگنه  بیژن 
تلویزیون، با اشاره به اجلاس ۱۷۵ اوپک که پنجشنبه و جمعه 
هفته گذشته برگزار شد، گفت: این اجلاس یک اجلاس بسیار 
سخت بود که دو روز طول کشید. من قرار بود پنجشنبه به کشور 
برگردم اما در روز پنجشنبه به جز دعواهای طولانی به نتیجه 
دیگری نرسیدیم. روز جمعه بعد از پنج - شش ساعت جلسه که 

قسمت اعظم آن دعوا بود، در نهایت به نتیجه رسیدیم.
وی با تاکید بر اینکه اجلاس ۱۷۵ اوپک تحت فشار شدید 
آمریکا بود، افزود: آمریکا ناشی گری کرد. آقای ترامپ قبل از 
اجلاس توئیتی کرد مبنی بر اینکه اوپک تولید خود را کاهش 
ندهد تا قیمت ها افزایش نیابد. نماینده آمریکا نیز با برخی اعضا 
دیدار کرده بود و زمانی که من این خبر را شنیدم، گفتم اگر 
هدف آمریکا از این دیدارها این بوده که برای عضویت در اوپک 
درخواست بدهد، درخواستش قابل بررسی است؛ در غیر اینصورت 

رفتار درستی نداشته است.
وزیر نفت ادامه داد: عربستان دیدار با نماینده آمریکا را تکذیب 

کرد و بعد از آن آمریکا تکذیبیه عربستان را تکذیب کرد.

* دستاورد ایران در اجلاس ۱۷۵ اوپک چه بود؟
زنگنه در ادامه با اشاره به تحریم های نفتی از سوی آمریکا علیه 
ایران گفت: من در این اجلاس اعلام کردم تا زمانی که ایران در 
شرایط تحریم به سر می برد باید از هر نوع کاهش تولید مستثنی 
باشد. پیش از این در نامه ای به اوپک ارسال و اعلام کردم که ایران 

بعد از تحریم ها باید به سطح تولید قبلی خود بازگردد.
وی ادامه داد: اوپک در نظر داشت که سطح تولید ایران را بر 
مبنای ماه اکتبر در نظر بگیرد در حالی که تولید نفت ایران در 
این ماه طبق منابع ثانویه ۶۰۰ هزار بشکه کاهش داشته است. 
البته من این رقم را تایید نمی کنم اما ملاک اوپک این عدد است. 
این ماه در حالی مبنا قرار می گرفت که ایران به میزان ۶۰۰ هزار 
بشکه بازار خود را از دست داده بود اما دو کشور دیگر نزدیک به 

یک میلیون بشکه به تولید خود اضافه کرده بودند.
وزیر نفت با تاکید بر اینکه بحث اوپک سیاسی بود نه اقتصادی، 
توضیح داد: من می خواهم در اوپک باشم و با همسایه ها زندگی 
کنم. اقدامی که علیه ایران صورت گرفت غیردوستانه بود و دو 
کشور همسایه هم فشار می آوردند. آنها درخواست خود را به 
شکل های مختلف مطرح کردند و من اعلام کردم حاضر به 
پذیرش نیستم. در قطعنامه اوپک به دبیرکل این سازمان اجازه 
داده شده است که کشورهایی که شرایط خاص دارند از کاهش 

تولید مستثنی شوند.
زنگنه تاکید کرد: متن نامه را که در آن مستثنی شدن ایران از 
کاهش تولید ذکر شده را ابتدا دبیرکل امضا کرد و بعد از آن من 
امضا کردم. بنابراین پایه اکتبر برای سایر تولیدکنندگان است، نه 

برای ایران و این موضوع برای من حیاتی است.
وی با اشاره به تحریم های پیشین علیه ایران گفت: ما قبل از 
این هم این شرایط را تجربه کردیم و برای اینکه دوباره بازار خود 
را به دست آوریم برای هر بشکه جنگیدیم اما این بار زیر بار نرفتم.

وزیر نفت در مورد آینده سازمان اوپک اظهار کرد: تهدیدات 
درونی و بیرونی متوجه اوپک است. لایحه ای در آمریکا به نام 
نوپک در جریان است که علیه هر تصمیمی خواهد بود که در 
مورد قیمت و تولید نفت گرفته می شود. عده ای نگران هستند که 
این موضوع مقدمه ای شود برای اینکه تشکیلاتی جایگزین اوپک 

شکل بگیرد. باید در مورد چیزی که ممکن است جای اوپک 
بیاید، حساس بود.

زنگنه در مورد قیمت نفت در آینده گفت: قیمت نفت برند 
قبل از تصمیم اوپک ۵۷.۲۲ و بعد از آن ۶۱.۴۸ دلار بود البته در 
حال حاضر آثار روانی بازار بر قیمت نفت تاثیرگذار است اما به نظر 
من بازار تصمیم اوپک را به عنوان یک اقدام مثبت پذیرفته است 

و امیدوارم این روند ادامه پیدا کند.
وی با تاکید بر اینکه نمی توان بازار را پیش بینی کرد، افزود: 
اوپک دارد یک سازمان پیشرفته می شود زیرا در حالی که اعضای 
آن با یکدیگر دعوای سیاسی دارند آنقدر به بلوغ رسیده اند که با 

یکدیگر صحبت کنند و به یک نقطه مشترک برسند.

* بازگشت کارت سوخت جدی است 
وزیر نفت در ادامه با اشاره به فرایند ثبت نام کارت سوخت 
المثنی گفت: وزارت نفت با سایر وزارتخانه ها و سازمان های 
ذی ربط صحبتی داشت و برآورد شد که ۱۰ میلیون نفر کارت 
سوخت خود را گم کرده اند. این رقم خیلی مهم بود اما در حال 
حاضر که تنها سه روز تا اتمام مهلت ثبت نام کارت سوخت باقی 
مانده کمتر از یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر برای ثبت نام حضوری 

و غیرحضوری اقدام کرده اند.
زنگنه با تاکید بر اینکه بازگشت کارت سوخت جدی است، 
افزود: فعلا برنامه دولت روشن شدن وضعیت خودروها و کارت 
سوخت آنهاست. این که استفاده از کارت سوخت چه زمانی الزامی 
شود بعد از هماهنگی با دولت اعلام خواهد شد. دولت تصمیمی 

برای سهمیه بندی و تغییر قیمت ندارد.
وی با اشاره به قاچاق بنزین گفت: خدا می داند میزان قاچاق 
چقدر است. ارقامی که مطرح می شود درست نیست. گفته شده 
۴۰ میلیون لیتر قاچاق می شود. ۴۰ میلیون لیتر به معنی ۳۰ هزار 
تن در روز است که باید ۱۵۰۰ کامیون ۳۰ هزار لیتری این میزان 
بنزین را منتقل کنند که غیرممکن است. فکر نمی کنم میزان 
قاچاق بنزین و گازوئیل روزانه بیشتر از ۴ یا ۵ میلیون لیتر باشد.

وزیر نفت ادامه داد: نشانه های قاچاق این است که میزان 
مصرف در برخی از شهرها امسال ۵۰ درصد نسبت به سال 
گذشته افزایش یافته است. یا اینکه تقاضای برخی شناورها ۵۰ 
درصد افزایش یافته در حالی که نه میزان واردات و نه میزان 

صادرات اضافه شده است.

* اگر CNPC به فاز ۱۱ نیاید تخلف کرده است
زنگنه در ادامه با بیان اینکه از فازهای میدان گازی پارس 
جنوبی فقط توسعه فاز ۱۱ که به میزان دو فاز متعارف است، باقی 
مانده، توضیح داد: قرار بود در این فاز تکنولوژی فشارافزایی گاز را 
داشته باشیم تا از افت تولید جلوگیری کنیم. بعد از آنکه توتال از 
 )CNPC( این قرارداد خارج شد قرار بود شرکت ملی نفت چین
طبق قرارداد فاز ۱۱ را توسعه بدهد که اگر این کار را نکند تخلف 
کرده است. با این حال ما به این فکر کرده ایم که چه باید بکنیم.

وی با بیان اینکه از ۲۷ فاز پارس جنوبی ۲۱ فاز تا سال گذشته 
به مدار آمده اند، گفت: تا آخر امسال سه فاز دیگر در دریا و چهار 
فاز در خشکی به مدار خواهد آمد و سه میلیارد فوت مکعب به 

تولید پارس جنوبی اضافه خواهد شد.

* برگزاری مناقصه ۱۰ میدان نفتی
وزیر نفت در ادامه با اشاره به طراحی بسته های پنج میلیارد 
دلاری برای افزایش تولید میادین نفتی گفت: تاکنون از ۳۳ میدان 
مناقصه ۱۰ میدان با ارزش نزدیک به ۸۵۰ میلیون دلار برگزار و 
پیمانکار آن مشخص شده است. ۲۰ تا ۲۵ درصد بازپرداخت آن 

در آینده پرداخت خواهد شد.
زنگنه دلیل کند شدن اجرای این طرح را شرایط فعلی کشور 
اعلام کرد و گفت: قرار است طرح ها زمانی به مدار بیایند که ایران 
از شرایط تحریم خارج شود و تولید آن محدود نباشد. این طرح ها 

بیش از پنج برابر هزینه برای کشور درآمد دارد.

* ایران برای ساخت پالایشگاه در کشورهای دیگر با 
مشکلات مالی مواجه بود

وی با تاکید بر اینکه فرآورده های نفتی هم مانند نفت خام در 
شرایط تحریم هستند، گفت: در حال حاضر فشار برای جلوگیری 
از صادرات فرآورده بیشتر از نفت خام است اما باید ایران ظرفیت 

پتروپالایشی و پتروشیمی خود را بالا ببرد.
وزیر نفت در مورد ساخت پالایشگاه در کشورهای دیگر گفت: 
ایران برای این موضوع همیشه محدودیت مالی داشته است. این 
فکر مطرح بود و من آن را پیگیری می کردم اما ساخت یک 

پالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای به شش میلیارد دلار سرمایه نیاز 
دارد. همچنین فاینانس این طرح ها هم برای ما چالش داشت. 
البته اگر در کشوری پالایشگاه داشته باشیم و آن کشور از تحریم 

تبعیت کند پالایشگاه ما را هم تحریم خواهد کرد.

* پیگیری عرضه مجدد نفت خام در بورس
زنگنه با اشاره به عرضه نفت خام در بورس اظهار کرد: به ما 
اجازه داده شد یک میلیون بشکه نفت در روز عرضه کنیم که این 
کار صورت گرفت. در حال حاضر قرار است در نخستین جلسه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی این موضوع بررسی شود و اگر 
قبول کردند مقدار بیشتری نفت برای شش ماه در بورس عرضه 
خواهیم کرد. این عرضه به صورت ریالی به فروش خواهد رفت و 

ارز آن طبق نرخ ارز در سنا )سامانه نظارت ارز( است.
پیش بینی تقاضا برای ۸۰۰ میلیون متر مکعب گاز در زمستان

وی در ادامه با بیان اینکه پیش بینی می شود تقاضا برای گاز 
طبیعی در زمستان امسال به ۸۰۰ میلیون مترمکعب برسد، 
گفت: الحمدالله کسی صرفه جویی نمی کند! البته ما از ابزارهای 
غیرقیمتی استفاده می کنیم اما میزان مصرف زیاد است. از مردم 

خواهش می کنیم کم مصرف کنند.
وزیر نفت با بیان اینکه نیروگاه در سال نزدیک به ۸۰ میلیارد 
مترمکعب گاز مصرف می کنند، گفت: این در حالی است که با 
نصف این میزان می توانند اداره شوند. البته باید راندمان بالا برود و 
این موضوع نیاز به سرمایه گذار دارد. ما گاز را تقریبا مفت در اختیار 

نیروگاه ها قرار می دهیم.

* پاکستان یک کیلومتر هم خط لوله نساخته است
زنگنه با اشاره به فرایند صادرات گاز از ایران به پاکستان گفت: 
به نظر من پاکستان تحت فشار آمریکا، عربستان و امارات است. 
اخیراً تیم ما به پاکستان رفتند و صحبت کردند. آنها هم گفتند 
برای صحبت خواهیم آمد، اما تاکنون حتی با وجود اینکه به گاز 
ایران نیاز دارند یک کیلومتر خط لوله هم نکشیده اند؛ در حالی 
که جمهوری اسلامی بیش از یک میلیارد دلار در این راستا 

سرمایه گذاری کرده است.

* پتروشیمی ها ارز صادراتی خود را در بازار عرضه 
می کنند

وی با اشاره به اینکه شرکت های پتروشیمی موظف شدند ارز 
صادراتی خود عرضه کنند، گفت: بزرگترین بخشی که ارز خود را 
در بازار عرضه می کنند، شرکت های پتروشیمی هستند. آنها طبق 
سهمیه هایی که برایشان در نظر گرفتیم، عمل کردند.وزیر نفت 
ادامه داد: من از طرف رئیس جمهور اختیار داشتم اما لازم نشد 
از اختیاراتم استفاده کنم زیرا آنها صددرصد به تعهد خود عمل 
کردند. فقط برخی از شرکت های صد درصد خصوصی بودند که 
کمی تخلف کردند اما وزن آنها به قدری نبود که بازار را بهم بریزد.

* راه اندازی فاز سوم ستاره خلیج فارس در دی ماه
زنگنه با بیان اینکه فاز سوم پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
در دی ماه به مدار خواهد آمد، گفت: میزان تولید بنزین در این 
پالایشگاه به ۳۶ میلیون لیتر می رسد. تراز بنزین در کشور در 
حال حاضر خوب است اما به طور کلی این تراز در کارخانه های 

خودروسازی درست می شود.
وی در پایان تاکید کرد: من و همکارانم شبانه روزی برای 
شکستن تحریم ها تلاش می کنیم. من نمی توانم اقداماتی را که 
انجام می دهم برای مردم بازگو کنم، زیرا آمریکا از کوچکترین 

اطلاعات ما سوءاستفاده می کند.

معاون بازرگانی داخلی وزیر صنعت معدن و تجارت گفت: 
برخی معافیت های در نظر گرفته شده از سوی دولت برای 
بازگشت ارز حاصل از صادرات پاسخگوی مشکلات صادرکنندگان 

نیست و باید مسائل دقیق تر و شفاف تر دیده شود. 
بیست  افتتاح  جریان  در  پنجشنبه  روز  قبادی«  »عباس 
و پنجمین نمایشگاه بین المللی صنعت چاپ، بسته بندی و 
ماشین آلات وابسته افزود: تامین مواد اولیه و مشکلات ارزی از 

جمله دغدغه های فعالان این صنعت است.
وی بیان داشت: دولت معافیت هایی در موضوع بازگشت ارز 
حاصل از صادرات پیش بینی هایی داشته، از جمله اینکه تا سقف 
یک میلیون یورو، صادرکننده از عرضه ارز به سامانه نیما معاف 
شود؛ تا سه میلیون یورو تخفیفاتی قائل شده و می توانند ۵۰ 

درصد ارز صادراتی را به »سامانه نیما« واگذار کنند.
وی افزود: صادرکنندگان تا ۱۰ میلیون یورو در سال نیز به 
میزان ۳۰ درصد معافیت از عرضه ارز در نیما دارند اما معافیت 
های پیش بینی شده تکافوی صادرکنندگان نیست و باید مسائل 

مشکلات را ریز تر و دقیق تر بررسی کرد.
معاون وزیر صنعت از تهاتر کالاهای وارداتی بجای عرضه 
بخشی از ارز صادراتی به سامانه نیما به عنوان راهکاری برای این 

مساله یاد کرد که دولت مخالفتی با آن ندارد.

این مقام مسئول تاکید کرد: بسیاری از موضوعات قابل حل 
و فصل است اما از آنجایی که مشکلات به دقت، شفافیت و با 
سرعت منتقل نمی شود تصمیم های دقیقی در برخی مقاطع 
گرفته نشده است.قبادی یادآور شد: در بحث واردات بیشتر 
فعالان این صنعت از تخصیص و انتقال ارز گلایه مند هستند و 
ابراز امیدواری کرد تصمیم سازان بانک مرکزی در این زمینه به 
رفع مشکلات بپردازند.معاون وزیر صنعت درباره برپایی نمایشگاه 
صنعت چاپ نیز گفت: صنعت چاپ و بسته بندی یکی از صنایع 
پایه ای کشور است که در همه موضوعات اقتصادی، اجتماعی و 
حتی امنیتی از یک بروشور ساده تبلیغاتی گرفته تا کارت ملی، 

اسکناس و بسته بندی کالاهای صادراتی نقش دارد.
وی گفت: در گذشته شاهد بودیم بسیاری محصولات ایرانی 
که با بسته بندی مناسب روانه بازار های صادراتی نمی شدند مورد 
اقبال خریداران خارجی قرار نگرفتند و این اساس نوع بسته بندی 

در صادرات کالا اهمیت بسزایی دارد.
قبادی خاطرنشان کرد: ایران در صنعت چاپ و بسته بندی 
سابقه زیادی دارد، اما در عین حال با مشکلات متعددی مواجه 
است که امید می رود با تشکیل کارگروه هایی با حضور صاحبان 
اصناف و تشکل های چاپ در بهترین زمان ممکن به مشکلاتشان 

رسیدگی شود.

»تاریا کرونبرگ« رئیس هیات روابط پارلمان اروپا با ایران 
اعلام کرد: جزییات راه اندازی کانال ویژه مالی با ایران محرمانه 
است و وزیران اقتصاد کشورهای اروپایی به خصوص انگلیس، 
فرانسه و آلمان در حال کار روی این راه حل هستند و جزئیات 

به زودی نهایی شود. 
وی با حضور در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
گفت: مسئولان این طرح در اروپا ۲۴ ساعته مشغول کار روی آن 

هستند و تلاش دارند آن را هرچه زودتر به مرحله اجرا برسانند.
وی پس از دیدار با غلامحسین شافعی رئیس اتاق ایران با 
اشاره به این نکته که این دور از تحریم های ایالات متحده آمریکا 
علیه ایران با دوره های پیشین تفاوت دارد، گفت: آمریکا از طریق 
کنترلی که بر دلار به عنوان مرجع اصلی تبادلات مالی دارد، 
شرکت های اروپایی را هم تحت کنترل خود درآورده است؛ به 
همین دلیل بسیاری از شرکت های بزرگ اروپایی از تبعات این 
دوره از تحریم ها ترسیده اند و همین ترس مانع تداوم فعالیت آنها 

با ایران شده است.
وی در ادامه با اشاره به تلاش اتحادیه اروپا برای راه اندازی 
SPV به عنوان کانال ارتباط مالی میان ایران و اروپا گفت: باید 
بگویم مسئولان این طرح در اروپا ۲۴ ساعته مشغول کار روی آن 
هستند و تلاش دارند آن را هرچه زودتر به مرحله اجرا برسانند. اما 

باید توجه داشته باشیم که این تجربه هم برای ایران و هم اتحادیه 
اروپا، کاملًا جدید است و همین تازگی باعث شده تاکمی تأخیر 
درروند کار پیش بیاید.به گفته کرونبرگ هدف اصلی از راه اندازی 
این سازوکار مالی، جلوگیری از به کار بردن دلار در مبادلات 
اقتصادی است. فضایی شفاف برای توسعه تجاری و مبادلات 
اقتصادی میان ایران و اروپا به صورت متعادل ایجاد خواهد شد؛ 
درست مانند سیستمی که قبلًا در مبادلات کالا با کالا وجود 
داشت.رئیس هیات روابط پارلمان اروپا با ایران ضمن محرمانه 
تلقی کردن جزییات راه اندازی این کانال ویژه مالی، افزود: وزیران 
اقتصاد کشورهای اروپایی به خصوص انگلیس، فرانسه و آلمان 
در حال کار روی این راه حل هستند و جزئیات به زودی نهایی 
شود. تنها می توانم بگویم سازوکارهای جدیدی درراه است که 
شرکت ها، هم شرکت های ایرانی و هم شرکت های اروپایی، باید 

برای استفاده از آن ها آموزش لازم را ببینند.
رئیس هیات روابط پارلمان اروپا با ایران ابراز امیدواری کرد 
که این راه حل همان طور که فدریکا موگرینی هم اشاره کرد تا 
آخر امسال نهایی شود؛ که این نهایی شدن بیشتر به بخش های 
فنی و مسائل تکنیکی SPV مربوط است؛ اما قطعاً برای اینکه 
شرکت ها بتوانند رسماً از این کانال مالی استفاده کنند به زمان 

بیشتری نیاز داریم.

وزیر نفت: 

تصمیمی برای سهمیه بندی و تغییر قیمت سوخت نداریم

معاون وزیر صنعت: 

معافیت های ارزی پاسخگوی 
مشکلات صادرکنندگان نیست 

رئیس هیات روابط پارلمان اروپا: 

جزئیات راه اندازی کانال مالی با ایران 
به زودی نهایی می شود 

گزارش : حوری قاسمی 
به گفته یک کارشـناس بازار مسکن، ساختمان، بومی ترین 
صنعت ایران اسـت و با توجه به کاسـته شدن رونق بخش های 
مختلـف کـه شـاید از آثـار تحریم هاسـت، یکـی از گزینه های 
دولـت می توانـد هدایـت منابـع بـه سـمت بخش سـاختمان 
باشـد؛ کاری که به نظر می رسـد وزارت راه و شهرسـازی برای 
آن برنامـه جدی دارد. مسـکن به طور مسـتقیم بـا ۷۰ صنعت 
دیگـر در ارتبـاط اسـت و ایـن ارتبـاط باعـث می شـود رکود و 
رونـق در ایـن بـازار بر کل اقتصـاد تاثیرگذار باشـد.با این حال، 
تهیـه مسـکن مناسـب بـرای بخش بزرگـی از جامعه سـخت 
اسـت و همین امر سـبب شـده تا دولت به فکر راهکاری برای 
حل این مشـکل باشـد؛ هـر چند در این مسـیر ممکن اسـت 
تصمیماتی مانند سـاخت مسـکن مهر نیز گرفته شـود که به 
همـان دلیـل ارتباط مسـکن بـا اقتصاد، بـر کل جامعه سـایه 

بینـدازد و بـا بـالا بردن نقدینگـی تورم را صعـودی کند.

* ساخت 9۰۰ هزار واحد مسکونی
را  جامـع  نگاهـی  مسـکن  حـوزه  در  سیاسـت گذاری ها 
می طلبد تا با شـناخت درسـت و ارزیابی زیان و فایده، بهترین 
راه بـرای خانـه دار شـدن مـردم انتخاب شـود.در همیـن رابطه 
وزیـر راه و شهرسـازی از سـاخت ۴۰۰ هـزار واحـد مسـکن تا 
پایـان برنامه ششـم خبـر داده و گفته که علاوه بـر آن، هم زمان 
تکمیـل و برنامه ریـزی بـرای پایـان سـاخت ۵۰۰ هـزار واحـد 
مسـکن مهـر دنبـال می شـود.وی بـا اشـاره بـه اینکـه وظایف 
قانونـی وزارت راه و شهرسـازی به صـورت ماهـوی به شـدت بر 
زندگـی مـردم و رویکردهای توسـعه ای کشـور تأثیر مسـتقیم 
دارد، تأکید کرده که مسـکن از دوره سیاسـت های انقباضی به 

سـمت سیاسـت منبسـط تغییر رویکرد داده اسـت.

* لزوم جریان سازی برای تولید مسکن
همچنیـن کسـب اطمینـان از شـکل گیری تولید مسـکن 

مـورد توجـه وزیـر راه و شهرسـازی اسـت کـه با هموارسـازی 
مسـیر برای فعالیت توسـعه گران و فعالیت مردم برای خانه دار 
شـدن، با تخصیص زمین و با پشـتیبانی و بهره مندی از منابع 

بانک هـای عامـل، جریان سـازی تولید صـورت گیرد.
در همیـن رابطـه بازآفرینی شـهری با محوریـت محله ها از 
سـال گذشـته مورد توجه این وزارتخانه و مجموعه دولت بوده 
تـا بـا احیای بافت هـای تاریخی و فرسـوده، زندگی با کیفیت و 
مطلوب در بافت های قدیمی شـهرها برقرار شـود.مجموعه این 
فعالیت هـا می توانـد نوید ایـن را بدهد که علاوه بر حل مشـکل 

کمبود مسـکن، کیفیت زندگی نیـز بهبود یابد.

* سـاخت بیش از هشـت میلیون واحد مسـکونی 
سال  ۱۰ در 

مهـدی روان شـاد نیا، رئیـس دانشـکده عمـران و معمـاری 
دانشـگاه علوم تحقیقات، در گفت وگو با ایرناپلاس، با اشـاره به 
اینکه افق طرح جامع مسـکن سـال ۱۴۰۵ است، گفت: در ۱۰ 
سـال اجـرای این طرح باید هشـت میلیـون و ۳۴۰هـزار واحد 
مسـکونی سـاخته شـود که معـادل ۸۴۰هـزار واحد در سـال 
اسـت و ایـن واحدها بایـد به صورت های مختلف تأمین شـوند.

بخـش  توسـط  واحدهـا  ایـن  سـاخت  داد:  ادامـه  وی 
خصوصـی، بخـش عمومی و سـرمایه گذاران بازار بـورس و... و 
تأمیـن مالی آن توسـط دولـت انجام خواهد شـد و ارقامی که 
وزیـر راه و شهرسـازی اعـلام کـرده، به وظایـف دولت مربوط 

می شـود.
این کارشـناس بازار مسـکن درباره تأثیر سـاخت این تعداد 
بـر قیمـت مسـکن گفـت: بعیـد می دانم تأثیـر زیادی داشـته 
باشـد، زیـرا در قیمت گـذاری بازار مسـکن پارامترهـای زیادی 
وجـود دارد که شـامل وضعیت بازارهای مـوازی، وضعیت کلی 
اقتصاد کشـور، توان مصرف کننده مسـکن و شـرایط حاکم بر 
بـازار عمومی می شـود، البته پارامترهای خود بازار مسـکن هم 

است. تأثیرگذار 

* سهم 2۰ درصدی تهران از خانه های خالی
وی سیاسـت های گذشـته در حوزه مسـکن را منجر به دو 
اتفاق دانسـت و گفـت: در مورد اول اکنون حـدود ۲.۵ میلیون 
واحـد خالی در کل کشـور وجـود دارد که نزدیک بـه ۵۰۰هزار 

واحد آن در تهران اسـت.
روان شـاد نیا ادامـه داد: از سـوی دیگـر بـا تقاضای انباشـته 
شـده مـردم مواجهیـم. علت این تناقـض این اسـت که عرضه 
مسـکن در متراژ هـا و مناطقـی صـورت می گیـرد کـه از نظـر 
اقتصـادی بـرای مردم امـکان خریـداری و تملک وجـود ندارد.

بـه گفتـه روان شـاد نیا، ایـن عـدم تـوازن باعـث شـده تا با 
افزایـش قیمت هـا به ویـژه در واحدهـای کوچـک مقیـاس در 
مناطق متوسـط شـهرها مانند تهران مواجه شویم که می توان 

بـا توجـه بـه الگوی سـاخت، این مشـکل را حـل کرد.

* معضلی به نام بافت های ناکارآمد
وی به وجـود بافت هـای ناکارآمـد کـه شـامل چنـد گـروه 
می شـود اشـاره کـرد و گفـت: بافت هـا بـا هویـت تاریخـی، 
بافت های فرسـوده شـهرها و سـکونت گاه های غیر رسمی جزو 
بافت هـای ناکارآمدی اسـت که سـال ها مـورد توجه بـوده و در 
نهایت طی سـال گذشـته دولت اقـدام به راه اندازی سـتاد ملی 

بازآفرینی شـهری کرده اسـت. 
شـخص رئیس جمهـور پیگیر این موضوع هسـتند و یکی 
از سیاسـت های دولـت بـه شـمار می آید.ایـن اسـتاد دانشـگاه 
بـا بیـان اینکـه کار کـردن و نوسـازی در بافت هـای ناکارآمـد، 
پیچیدگی هـای خـاص خـود را دارد، افزود: مشـکل اصلی این 
اسـت که در این بافت، مردمی سـاکن هسـتند و زندگی جاری 
اسـت. بنابرایـن مداخلـه در ایـن بافت هـا هـم از لحـاظ فنی و 
حقوقـی و هم از لحـاظ مالی و اقتصادی ظرافت هایـی دارد که 
بایـد به آنها توجه شـود و بدون توجه به آنهـا، امکان بازآفرینی 
شـهری در مقیاسـی کـه دولـت مدنظـر دارد، وجـود نخواهـد 

داشت.

* هدف گذاری برای بازآفرینی 2۷۰۰ محله
به گفته رئیس دانشـکده عمـران و معماری دانشـگاه علوم 
تحقیقـات، افق ایـن طرح بازآفرینی ۲۷۰۰ محلـه در یک دوره 

۱۰ سـاله خواهد بود. 
روان شـادنیا به موضوع واحدهای مسـکن مهر نیمه تمام نیز 
اشـاره کـرد و گفت: مسـکن مهرهـای باقی مانده چند دسـته 
هسـتند. دسـته اول آن هایی هسـتند که مشکلی به جز تأمین 
مالـی ندارنـد و طبیعی اسـت این واحدها بـا تزریق منابع مالی 

از طـرف دولت کامل می شـوند.
وی ادامـه داد: بخـش دوم بـه واحدهایـی بـاز می گـردد که 
به دلیـل مشـکلات تعاونی هـا، توافق نامه هـای سـه جانبـه و... 
مشـکلات حقوقـی خاصـی دارنـد و به نظر می رسـد به نتیجه 
رسـیدن این هـا زمان بـر باشـد. گـروه سـوم نیـز مربـوط بـه 
مسـکن مهرهایی اسـت که در شرایط فعلی برای آنها متقاضی 
وجـود نـدارد کـه این مـوارد را می تـوان از طریق اطلاع رسـانی 
و تفاهم نامه هایـی ماننـد توافـق کمیتـه امـداد بـا وزارت راه و 

شهرسـازی اجرایـی کرد.

* ساختمان؛ بومی ترین صنعت ایران
ایـن کارشـناس بـازار مسـکن افـزود: بـه نظر می رسـد آن 
بخشـی کـه مربـوط به تزریـق منابـع مالی اسـت سـاده ترین 
بخـش بـوده که با حمایـت دولت می تـوان آن را تکمیل کرد و 

تحویل متقاضیـان داد.
وی بـه شـرایط تحریمی کشـور اشـاره کـرد و گفت: بخش 
سـاختمان بومی تریـن صنعـت این کشـور اسـت و امـروز این 
توانایـی وجـود دارد کـه از صفـر تـا صد یـک سـاختمان را در 
داخـل کشـور طراحـی، نظـارت و اجـرا کنیـم. روان شـادنیا 
تأکیـد کـرد: در نتیجـه با توجه به شـرایطی که ممکن اسـت 
آثـار تحریم هـا بـر کشـور داشـته باشـد و منجـر بـه رکـود در 
بخش هـای مختلـف شـود، یکـی از گزینه های دولـت از لحاظ 
اقتصادی باید هدایت منابع به سـمت بخش سـاختمان باشـد.

وزارت راه و شهرسازی برای خانه دار شدن مردم چه می کند؟ 

به فکر یک سقف اند... 



ورزشی شنبه - 24 آذر ماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 44707

چه بازیکنانی می مانند؟ 
کدام بازیکنان خط می خورند؟

نگاهی به لیست پرستاره تیم ملی نشان می دهد که کی روش کار سختی برای انتخاب 
بازیکنان دارد؛ هر چند که خیلی از این بازیکنان، حضورشان در لیست نهایی محتمل 
است، مگر این که مصدومیت یا اتفاقی غیر منتظره مانع از حضور آنها در جام ملت ها شود.

به گزارش ایسنا، روزنامه ایران نوشت: »در حالی که تیم ملی فوتبال ایران، دوشنبه ۱۷ 
دی ماه اولین بازی خود در گروه D جام ملت های آسیا ۲۰۱۹ امارات را مقابل یمن برگزار 
می کند، سرمربی تیم ملی اسامی ۳۵بازیکن اولیه را برای اردوی نهایی تیم ملی اعلام کرد 
که این لیست، لیست آماده باش بوده و اسامی بازیکنان نهایی برای مسابقات جام ملت ها 
شنبه ۲۴ آذر اعلام خواهد شد و بازیکنان دوشنبه ۲۶ آذرماه تهران را به مقصد قطر ترک 
می کنند تا اردوی خود را در این کشور برپا کنند. کی روش باید ۲۳ بازیکن را با خود به 
امارات ببرد و ۱۲ بازیکن خط خواهند خورد. این در شرایطی است که نگاهی به لیست 
پرستاره تیم ملی نشان می دهد که کی روش کار سختی برای انتخاب بازیکنان دارد؛ هر 
چند که خیلی از این بازیکنان، حضورشان در لیست نهایی محتمل است، مگر این که 

مصدومیت یا اتفاقی غیر منتظره مانع از حضور آنها در جام ملت ها شود.
* حسینی یا مظاهری؟

سرمربی پرتغالی تیم ملی علیرضا بیرانوند )پرسپولیس(، امیرعابدزاده )ماریتیمو(، 
محمدرشید مظاهری )ذوب آهن( را به عنوان دروازه بان با خود به جام جهانی ۲۰۱۸ 
روسیه برد اما سیدحسین حسینی )استقلال( بعد از جام جهانی دوباره در اردوهای تیم 
ملی حضور داشته و پیام نیازمند )سپاهان( نفر جدید دعوت شده در این پست است. در 
این بین، بیرانوند که گلر اصلی تیم ملی است و عابدزاده هم نمایش خوبی در لیگ پرتغال 
داشته و حضور این دو تقریباً قطعی است ولی شانس نیازمند کمتر از بقیه به نظر می رسد 

و باید دید از بین مظاهری و حسینی، کی روش کدام یک را انتخاب می کند.
* وریا یا محرمی؟

در دفاع راست، رامین رضاییان )الشحانیه(، وریا غفوری )استقلال( و صادق محرمی 
)دیناموزاگرب( حضور دارند. رضاییان تازه تیم پیدا کرده اما مورد علاقه کی روش است و 
بدون تیم و بدون دعوت هم در اردوی تیم ملی بوده است اما حضور وریا در خط  هافبک 
استقلال، نگرانی هایی را برای خود او به وجود آورده تا شاید مانند جام جهانی خط بخورد. 
محرمی هم بعد از روسیه، به جمع شاگردان کی روش اضافه شده ولی اوضاع خوبی در 

کرواسی ندارد و این شاید به ضرر او تمام شود.
* پژمان می رسد؟

در دفاع وسط مرتضی پورعلی گنجی )یوپن(، پژمان منتظری و روزبه چشمی 
و  اسپور(  )ترابزون  حسینی  سیدمجید  )الاهلی(،  خانزاده  محمدرضا  )استقلال(، 
محمدحسین کنعانی زادگان )ماشین سازی( هستند. پورعلی گنجی بعد از حضور در تیم 
جدیدش در بلژیک مصدوم شد اما اخیراً توانست در بازی برابر خنت بازی کند. زوج او 
یعنی پژمان منتظری نیز مدت هاست مصدوم است و تقریباً ۲ ماه است بازی نکرده و 
ممکن است باز هم مانند دوره قبل جام ملت ها را از دست بدهد. حسینی با این که در 
ترکیه نیمکت نشین است اما مورد اعتماد کی روش است. چشمی، خانزاده و کنعانی زادگان 
هم بسیار مورد علاقه کی روش و در لیست های او هستند ولی کنعانی زادگان در لحظه 

آخر ممکن است مسافر امارات نشود.
* شانس کم آقایی

در دفاع چپ، احسان حاج صفی )تراکتورسازی(، میلاد محمدی )احمد گروژنی( و 
سعید آقایی )سپاهان( حضور دارند. حاج صفی یکی از کاپیتان های تیم ملی و از ستون های 
تیم کی روش است. محمدی هم با این که در تیم ملی نیمکت نشین شده ولی در لیگ 
روسیه شرایط خوبی دارد و در این بین ممکن است آقایی در فهرست نهایی قرار نگیرد.

* تردید درباره سعید
در پست  هافبک دفاعی سعید عزت اللهی )ردینگ(، امید ابراهیمی )الاهلی(، احمد 
نوراللهی )پرسپولیس(، علی کریمی )استقلال( و احمد عبدالله زاده )نساجی( حضور دارند. 
رسیدن عزت اللهی به ترکیب تیم ملی به دلیل مصدومیت علامت سؤال بزرگی را در ذهن 
هواداران تیم ملی ایجاد کرده است. در این بین، ابراهیمی، نوراللهی و کریمی شرایط خوبی 

در تیم های خود دارند و شاید شانس عبدالله زاده کمتر از بقیه باشد.
* مورد اعتماد کی روش

در بخش  هافبک های کناری و بازیساز هم سامان قدوس )آمیان(، اشکان دژاگه و 
مسعود شجاعی )تراکتورسازی( و وحید امیری )ترابزون اسپور( حضور دارند. امیری با این 
که بعد از حضور در تیم جدیدش مصدوم شد و مدت ها از ترکیب تیمش دور بود ولی 

حالا به میادین بازگشته و به نظر می رسد هر ۴ بازیکن در لیست نهایی کارلوس باشند.
* ترافیک خط حمله

در خط حمله ترافیک سنگینی وجود دارد و مهدی طارمی )الغرافه(، علی قلی زاده 
)شارلروا(، علی علیپور )پرسپولیس(، علیرضا جهانبخش )برایتون(، مهدی ترابی 
)سایپا(، فرشاد احمدزاده )شلاسک وروتسواف(، سردار آزمون )روبین کازان(، کریم 
انصاری فرد )ناتینگهام فارست( و کاوه رضایی )کلوب بروژ( دعوت شده اند. در خصوص 
این مهاجمان »ان قلت« های زیادی وجود دارد. طارمی روزهای خوبی را در قطر سپری 
نمی کند. قلی زاده تازه از مصدومیت رها شده و در بلژیک موفق ظاهر شده. جهانبخش 
مدت هاست به دلیل مصدومیت از میادین دور بوده اما شاید به بازی با چلسی برسد. 
انصاری فرد دقایق کمی برای تیمش بازی می کند اما با این حال، آنها جزو نفرات مورد 
نظر کی روش هستند. کاوه هم مدت ها مصدوم بود و هنوز به وضعیت ایده آل نرسیده 
است. علیپور در روزهای اوج خود دعوت نمی شد اما حالا دعوت شده و احمدزاده هم 
که در لهستان اوضاع خوبی ندارد و به قول عادل فردوسی پور، پدرش هم او را دعوت 
نمی کرد. در این شرایط به نظر می رسد شانس احمدزاده، علیپور و رضایی کمتر از سایر 

مهاجمان برای حضور در لیست نهایی باشد.

لیست 23 نفره ای که اعلام می شود لیستی بسته نخواهد بود

 کی روش: با توقعات بالا وارد امارات می شویم 
سرمربی تیم ملی گفت: در هر لحظه و در هر صحنه از بازی چیزی که بازیکنان باید 
نشان بدهند این است که آنها این حق و اجازه را داشته اند که این پیراهن را درون و 

بیرون زمین بر تن کنند. 
کارلوس کی روش در گفت وگو با سایت فدراسیون روند بررسی و معرفی بازیکنان طی 
چند روز آینده را تشریح کرد.کی روش در پاسخ به سوالی در خصوص اینکه پس از اعلام 
لیست ۳۵ نفره آماده باش، قدم بعدی چه خواهد بود، گفت: مطمئنا قدم بعدی بسیار 
شفاف و مشخص است. ما خودمان را مهیای اعلام لیست تیم ملی در صبح روز یکشنبه 
خواهیم کرد. متاسفانه برنامه آماده سازی ما بخاطر برخی مشکلات و موانعی که پیش رو 
داشتیم تغییر کرد و مجبور شدم برنامه را با موانعی که بر سر راه داشتیم تطبیق بدهم. با 
در نظر گرفتن این مشکلات، مجبور شدم لیست نهایی را زودتر از زمانی که توقع آن را 
داشتم اعلام کنم.وی تاکید کرد: البته باید ذکر کنم که چند روز آینده روزهای حیاتی و 
قابل تعمقی از بُعد بررسی های فنی خواهد بود. بازبینی هایی که من شخصا برروی هر 
کدام از بازیکنان خواهم داشت. من به همراه سایر اعضای کادر عملکرد فنی، بازیکنان را 
با یک تحلیل مجدد عمیق در چند روز آینده بررسی خواهیم کرد. در نتیجه باید تلفیقی 
از پایه های اصلی تیم که ما آماده جام جهانی روسیه کردیم و همینطور شرایط فعلی که 
ما با آن مواجه هستیم ایجاد کنیم و باید تصمیم ما تلفیقی از این دو حالت را به همراه 

داشته باشد.
وی در پاسخ به سوالی در مورد وضعیت بازیکنان مصدوم تیم ملی افزود: البته باید 
اعتراف کنم که طی چند هفته گذشته نگرانی زیادی در مورد بازیکنان مصدوم تیم 
داشتم. مطمئنا این موضوع شرایط بازیکنان را برای جام ملتها تحت تاثیر قرار خواهد داد. 
بخاطر اینکه توقع من این بود که آن بازیکنان در حال بازی کردن و اصطلاحا در حال 
پرواز باشند. اما این فوتبال است و این اتفاقات هم جزئی از فوتبال است. ما فقط باید تمام 
اتفاقات و تجاربی که در گذشته تجربه کردیم را در نظر بگیریم. در چند روز آینده به همراه 
کادرم روز و شب، ساعتها و ساعتهای طولانی عملکرد فنی بازیکنان را مورد بررسی مجدد 
قرار خواهیم داد. ما همه اطلاعات و آمار عملکردی بازیکنان به همراه فشرده و چکیده 
بازی و عملکرد بازیکنان داخلی و خارجی را طی چهار سال گذشته در اختیار داریم و 
طبق روال همیشه سعی می کنیم تا یک تصمیم فنی دقیق، صادقانه و تاثیرگذار اتخاذ 
کنیم. البته امیدوار هستیم خداوند هم به ما کمک کند تا بهترین تصمیم و ۲۳ نفر نهایی 
را انتخاب کنیم. سرمربی تیم ملی در ادامه گفت: البته لیست ۲۳ نفره ای که اعلام می 
شود لیستی بسته نخواهد بود؛ چراکه ما تا ۵ دی ماه فرصت داریم و می توانیم تا آن تاریخ 
لیست خود را بررسی کنیم. به همین خاطر ما یک لیست آماده باش هم خواهیم داشت 

و در نتیجه هر اتفاقی می تواند بیافتد.

مکــث

خبــر

تیم فوتبال استقلال در دیدار معوقه هفته دوازدهم لیگ برتر برابر 
تیم پدیده به نتیجه تساوی رسید تا بعد از سه برد متوالی، توسط 
شاگردان یحیی گل محمدی متوقف شود. تیم فوتبال استقلال 
از ساعت روز پنجشنبه به مصاف تیم پدیده رفت که این بازی با 
نتیجه تساوی بدون گل به پایان رسید تا استقلال بعد از سه برد 
پیاپی متوقف شود.این مسابقه که دیدار معوقه هفته دوازدهم بود 
و در ورزشگاه آزادی برگزار شد.تیم فوتبال استقلال این مسابقه را 
با ترکیب مهدی رحمتی، پژمان منتظری، میلاد زکی پور، محمد 
دانشگر، روزبه چشمی، علی کریمی، فرشید باقری )۳۹ - نیومایر(، 
طارق همام، فرشید اسماعیلی )۸۱ - مرتضی تبریزی(، وریا غفوری 
و روح الله باقری )۵۹ - اللهیار صیادمنش( آغاز کرد. با بازگشت پژمان 
منتظری و سیدمهدی رحمتی به ترکیب اصلی استقلال، این تیم با 
ترکیب متفاوتی نسبت به بازی با سپیدرود به میدان رفت.بازی در 
نیمه اول با برخورد زیاد بازیکنان دو تیم همراه بود. برنامه استقلال 
در این بازی پِرس کردن تیم پدیده بود و همین برنامه وینفرد 
شفر باعث شد تا پدیده مثل مسابقات قبل نتواند از زمین خودش 
بازیسازی کند و توپ را به گردش در بیاورد.حساسترین صحنه 
نیمه اول ضربه کاشته محمدرضا خلعتبری بازیکن پدیده در دقیقه 
۱۳ بود که ضربه او با اختلاف کم از کنار دروازه استقلال به اوت 
رفت. در دقیقه پایانی نیمه هم طارق همام بازیکن عراقی استقلال 
با فرار از سمت راست دفاع پدیده تا محوطه جریمه حریف پیش 
رفت و در حالت تک به تک قرار گرفت ولی ضربه او توسط دروازه 
بان پدیده مهار شد.  در دقیقه ۳۹ فرشید باقری هافبک استقلال به 
دلیل مصدومیت از زمین خارج شد و جایش را به مارکوس نیومایر 
داد. تیم پدیده هم یک تغییر داشت و در دقیقه ۴۴ مهدی خانی به 
جای حسین مهربان به زمین رفت.در نیمه دوم استقلال کار را بهتر 
شروع کرد و ادامه داد. نیومایر می توانست در دقیقه ۴۹ استقلال 
را از حریفش پیش اندازد ولی ضربه آرام او توسط دروازه بان پدیده 
مهار شد.همچنین طارق همام در دقیقه ۶۷ صاحب موقعیت بسیار 
خوبی برای گلزنی داشت ولی شوت محکم او در مسیری متفاوت از 
دروازه پدیده، به بدن بازیکن استقلال برخورد کرد و ثمری نداشت.

شفر برای افزایش قدرت حمله تیمش اللهیار صیادمنش را به جای 
روح الله باقری وارد زمین کرد تا فشار حملات آبی پوشان بیشتر 
شود. صیادمنش حتی در دقیقه ۷۹ توانست برای آبی پوشان گلزنی 
کند ولی قبل از آن کمک داور پرچمش را به نشانه آفساید بالا برده 
بود.  هرچند که آنطور که  دوربین های تلویزیونی نشان داد کمک 
دوار در این صحنه دچار اشتباه شد و منتظری در آفساید نبود  
.صیادمنش البته در دقیقه ۸۸ بازی با دریافت کارت زرد دوم از 
زمین مسابقه اخراج شد.پدیده هم باوجود فشار تیم استقلال چشم 
به ضد حملات داشت و موقعیت های نصفه و نیمه ای روی دروازه 
حریف ایجاد کرد اما تلاش بازیکنان دو تیم در نهایت ثمری نداشت 
و بازی با همان تساوی بدون گل تمام شد.پدیده با این تساوی ۳۱ 
امتیازی شد و به صدر جدول صعود کرد. استقلال هم با ۲۵ امتیاز 

در همان رده پنجم باقی ماند.

* استقلال باید به جای آبی سبز بپوشد!
سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران با بیان اینکه این تیم باید 
رنگ لباسش را عوض کند تا شانس بیاورد، گفت: گلی که ما 

امروز به تیم پدیده زدیم آفساید نبود. وینفرد شفر پس از تساوی 
بدون گل استقلال تهران و پدیده مشهد گفت: بازی بسیار سخت 
و خوبی بود. پدیده تیم خوبی است. پدیده همیشه سه چهار 
موقعیت صد درصد گلزنی در بازی های قبل داشت ولی امروز 
موقعیت خاصی روی دروازه ما نداشت. ما خیلی خوب بخصوص 
در دفاع بودیم. شاید در نیمه اول یک مقدار خوب نبودیم ولی 
در نیمه دوم ما بهتر بودیم و شانس های زیادی ایجاد کردیم.وی 
افزود: گلی که ما زدیم آفساید نبود. ما در بازی های گذشته مثل 
سپاهان، پیکان، فولاد  هم همینطور امتیاز از دست دادیم. شاید 
ما شانس نداریم. شاید باید لباسمان را عوض کنیم. شاید رنگ آبی 
برای داور و کمک داور خوب نیست. شاید باید سبز یا زرد بپوشیم. 
حدود ۹ تا ۱۰ امتیاز را با همین اشتباهات از دست داده ایم. مقابل 
سپاهان دو خطای مشخص پنالتی در یک صحنه رخ داد که داور 
نگرفت.شفر ادامه داد: معمولا راجع به داوری حرف نمی زنم ولی 
الان زمانش رسیده است. تیم من به این صحبتم نیاز دارد. ۹۰ 
دقیقه بازی کردیم و جنگیدیم و یک گل زدیم ولی در نهایت 
مساوی شدیم. به بازیکنانم چه بگویم؟ طارق همام ضربه محکمی 
به ساق پایش خورد و خونریزی کرد. ما در مجموع شانس نداریم. 
در آلمان رنگ شانس، رنگ سبز است. شاید ما هم باید رنگ تیم 
را عوض کنیم.سرمربی استقلال تاکید کرد: ۹۴ دقیقه خوب بازی 
کردیم. در نیمه دوم به حریفمان فشار آوردیم. نیومایر دو موقعیت 
خوب داشت ولی شاید شانس نداریم.شفر درباره اینکه کاسه صبر 
او هم مثل برانکو لبریز شده است و همچنین فرصت های زیادی 
که استقلال در این مسابقه از دست داد و احتمال تقویت خط 
حمله، تاکید کرد: به شما گفتم که نیومایر دو موقعیت گلزنی را 
از دست داد. اگر او بهتر به توپ ضربه می زد توپش گل می شد. 
من کاری به برانکو ندارم. ما تیم خودمان را داریم. اینکه موقعیت 
های دیگر گل شد یا نه مهم نیست. مهم این است که یک گل 
درست زدیم که داور مردود کرد. شما می خواهید این گل را از 
بازی خارج کنید. ما چهار بازی پشت سر هم انجام دادیم و امروز 
هم می خواستیم برنده باشیم که نشد. بازیکنانمان با صد درصد 
وجودشان تلاش می کنند ولی ما به شانس هم نیاز داریم.وی 
سپس به یکی از خبرنگاران حاضر در سالن اشاره کرد و افزود: 
یکی از دوستان هم لباس سبز پوشیده است که رنگ شانس است 

و شاید دفعه بعد لباس او را قرض بگیریم!

* پژمان منتظری: راحت حق ما را خوردند 
بازیکن تیم فوتبال استقلال گفت: در حالی که امروز با پیروزی 
مقابل پدیده باید مدعی می شدیم اما دوباره ترمز استقلال را 
کشیدند. پژمان منتظری بعد از تساوی صفر بر صفر استقلال 
مقابل پدیده در ورزشگاه آزادی با اعتراض به تصمیمات داور 
مسابقه گفت: تصمیمات داور در بازی امروز خیلی پررنگ تر 
بود متأسفانه حرف خاصی نمی توان زد، تنها تفاوت استقلال با 
تیم های بالای جدول این است که حقش را نمی دهند اما وقتی 
آنها در شرایط سخت گیر می کنند به کمکشان می آیند حالا عمداً 

یا سهواً سود می  برند نمی دانم.
وی ادامه داد: نمی دانم چرا در این سال ها این اتفاقات فقط 
برای استقلال رخ می دهد در حالی که امروز باید مدعی می شدیم 

دوباره ترمز استقلال را کشیدند. امیدوارم آنقدر قوی شویم که در 
چند جبهه بجنگیم نه فقط در زمین مسابقه. بازیکن تیم فوتبال 
استقلال تصریح کرد: چرا وقتی که می توانستیم به حقمان برسیم 
اجازه نمی دهند اختلاف استقلال با تیم های بالای جدول همین 
است که در روزهای بدشان عمداً یا سهواً به آنها کمک می شود، 
هواداران چه گناهی کردند آنها چیزی جز پیروزی تیمشان 
نمی خواهند ما هم چیز اضافه ای نمی خواهیم. تنها حقمان را 
بدهند از فردا شروع می کنند به مصاحبه که فلان بازی، فلان 
اتفاق به سود استقلال رخ داده  و سود برده است اما امروز یک 
گل سالم زدیم و خیلی راحت حق ما را خوردند. منتظری در 
پاسخ به این سؤال که کمیته اخلاق اعلام کرده، افرادی که علیه 
داوری صحبت کنند احضار خواهد کرد، گفت: حرف بدی نزدیم، 
درباره گلی که سالم بود و همه دیدند صحبت می کنیم به کسی 
هم توهین نکردیم. حالا اگر می خواهند محروم کنند، کل تیم را 

محروم کنند.

* یحیی گل محمدی:گرفتن یک امتیاز از استقلال 
ارزشمند بود

سرمربی تیم فوتبال پدیده مشهد گفت: گرفتن یک امتیاز از 
این تیم استقلال در ورزشگاه آزادی برایمان ارزشمند بود. یحیی 
گل محمدی پس از تساوی بدون گل پدیده مشهد مقابل استقلال 
تهران ابتدا در گفتگویی تلویزیونی اظهار کرد: باید از هواداران تیم 
پدیده تشکر کنم که تیم ما را تشویق کردند. موقعیت های زیادی 
نصیب دو تیم نشد و بیشتر کار دفاعی مدنظر بود. دو تیم فضای 
هجومی نمی دادند.وی افزود: گرفتن یک امتیاز از این استقلال در 
زمین آزادی ارزشمند بود.سرمربی پدیده تصریح کرد: حساسیت 
بازی زیاد بود. ما در کورس بالای جدول هستیم. استقلال هم 
سه بازی برنده شده بود. همه فکر می کردند بازی جذاب می 
شود ولی حساسیت بازی بالا بود. تمرکز دفاعی و گل نخوردن از 
مواردی بود که دو تیم به آن بیشتر پرداختند. گل محمدی درباره 
اعتراض خلعتبری بعد از تعویض شدن گفت: محمدرضا دوست 
دارد تا آخر بازی و به تیم کمک کند. حسش را درک می کنم. 
بیشتر شاید از خودش ناراحت است. محمدرضا مغز متفکر تیم ما 

و بازیکن دوست داشتنی است و برای ما ارزشمند است. 

* حواشی بازی پدیده - استقلال
هواداران تیم فوتبال استقلال بعد از پایان بازی با پدیده به 
شدت به داور این مسابقه اعتراض کردند. دیدار دو تیم استقلال 
تهران و پدیده مشهد از معوقه هفته دوازدهم لیگ با تساوی 
بدون گل به پایان رسید.* هواداران استقلال که به شدت از 
عملکرد زاهدی فر داور ناراضی بودند به هنگام خروج او به سمت 
رختکن به سمت او بطری و سنگ پرتاب می کردند.* مأموران 
انتظامی وقتی دیدند به سمت داور بطری و سنگ پرتاب می 
شود با اسکورت ۱۵ نفره او را راهی رختکن کردند.* هواداران 
استقلال با شعار علیه داور دست بردار او نبودند و به هر طریقی 
که می شد به سمت او بطری و سنگ پرتاب می کردند.* ساکت  
الهامی مربی تیم پدیده با مهدی رحمتی درگیری پیدا کرد که با 
دخالت بازیکنان این قائله خاتمه یافت.* شفر وقتی دید هواداران 

به سمت داور بطری پرتاب می کنند آنها را به آرامش دعوت 
کرد.* هواداران استقلال که بازی تیمشان راضی بودند آنها را مورد 
تشویق قرار دادند.* وینفرد شفر و بازیکنان استقلال هم که از 
عملکرد داور ناراضی بودند سمت او رفته و با او جر و بحث کردند.* 
طرفداران استقلال باوجود اتمام بازی ورزشگاه را ترک نمی کردند 
و همچنان علیه داور شعار می دادند.* پس از گذشت دقایقی از 
بازی، بازیکنان استقلال همچنان داخل زمین مانده و به سمت 

رختکن نمی رفتند.
* عوامل انتظامی که شرایط را نامناسب می دیدند از هواداران 

خواستند هر چه زودتر ورزشگاه را ترک کنند.
* پرتاب بطری و سنگ هواداران باعث شد تا عکاسان هم 

جایگاه خود را ترک کرده تا دچار آسیب دیدگی نشوند.
* مسئولان ورزشگاه را که جو آنجا را نامناسب دیدند از طریق 
بلندگوها از هواداران می  خواستند هر چه سریعتر ورزشگاه را 

ترک کنند.
* تعدادی از هواداران استقلال در پایان بازی از مهدی رحمتی 
کاپیتان تیمشان خواستند تا از باشگاه بخواهد درباره بازیکنان 

خارجی این تیم تجدیدنظر کنند. 

دانشگر  اخراج  و   استقلال  * مظفری زاده: گل سالم 
گرفته نشد 

کارشناس داوری فوتبال معتقد است که گل استقلال در نیمه 
دوم سالم بوده و به اشتباه مردود شده است.

سعید مظفری زاده، کارشناس داوری فوتبال ایران در نقد 
داوری زاهدی فر در بازی پدیده و استقلال تهران گفت:در دقیقه 
۱۰ محمد دانشگر در حالی مهاجم تیم پدیده را در بیرون محوطه 
جریمه با خطا متوقف کرد که این بازیکن تمام شرایط فرصت 
آشکار گلزنی را داشت و بنابراین جریمه این خطا مطابق با قانون 
کارت قرمز بود که داور اعتقادی به آن نداشت. در دقیقه ۱۳ 
فرشید اسماعیلی وارد محوطه جریمه شد که مدافع پدیده بدون 
اینکه شانسی برای تصاحب توپ داشته باشد بر روی این بازیکن 
خطای پنالتی انجام داد. در دقیقه ۴۵ یک برخورد مشکوک در 
محوطه جریمه استقلال رخ داد که به دلیل واضح نبودن تصویر از 
کارشناسی آن معذور هستم. در دقیقه ۵۳ اشتباه کمک داور بازی 
در اعلام اوت باعث اعتراض بازیکن پدیده و کارت زرد زاهدی فر  
شد. وی در ادامه گفت:در دقیقه ۵۴ خطای مدافع استقلال بر 
روی خلعتبری در پشت محوطه جریمه از چشم های داور دور 
ماند. در دقیقه ۵۶ زاهدی فر به خوبی خطای خلعتبری بر روی 
وریا غفوری را آوانتاژ داد و در ادامه و  بعد از توقف بازی با کارت 
زرد او را جریمه کرد.مظفری زاده در خصوص صحنه جنجالی این 
دیدار نیز گفت:در دقیقه ۷۸ رحیم شاهین کمک داور مسابقه به 
اشتباه پرچم خودش را به نشانه آفساید بالا برد و در این مورد 
خطا و گل صحیح استقلال را مردود اعلام کرد. البته در این میان 
بحثی در مورد خطا هم وجود داشت که به نظرم هیچ خطایی 
هم رخ نداد. در دقیقه ۸۸ هم اخراج صیادمنش به دلیل اعتراض 
بیش از حد درست بود و هیچ ایرادی نداشت. متاسفانه تیم داوری 
تمرکز لازم برای قضاوت در این دیدار را نداشته و در چند صحنه 

تاثیرگذار دچار خطا شدند.

استقلال صفر - پدیده صفر؛

یحیی باکمک »پرچم« ترمز شفر را کشید

دروازه بـان تیـم ملـی ایران و پرسـپولیس دربـاره حضور در 
ایـن تیـم، مهار پنالتی  کریسـتیانو رونالدو زندگی سـختش در 

کودکـی به صحبـت پرداخت.
بـه  گـزارش  ایسـنا  و  بـه نقـل ازسـایت کـروات اسـلوبودان 
دالماسـیکا )slobodnadalmacija(، علیرضا بیرانونـد، دروازه بان 
۲۵ سـاله داسـتان زندگی جالبی دارد. ابتدا گاردین درباره این 
مسـاله  نوشـت: دروازه بانـی کـه زمانـی بی خانمـان بـود،  ولی 
توانست روزی پنالتی  کریستیانو رونالدو را در جام جهانی مهار 
کنـد. حالا مصاحبه علیرضا بیراوند با این نشـریه کـروات را در 

زیـر می خوانیم:

تیـم فوتبـال  از  * علیرضـا! چـه زمانـی دقیقـا 
شـد؟ خواهیـد  جـدا  پرسـپولیس 

ایـن سـوال اولین بار از او پرسـیده شـد، ولی مترجـم آن را 
آن طور که می خواسـتیم ترجمه نکـرد. بیرانوند متوجه مکث 

در مصاحبه شد.

* شما پیشـینه سـختی در زندگی داشتید؟ چطور 
توانسـتید با این همه مشـکل به موفقیت برسـید؟

بلـه. درسـت اسـت. مـن در شـرایط سـختی بزرگ شـدم. 
در روسـتاهای لرسـتان بودیم و تنها شـهری که می شـناختم 
خرم آبـاد بـود. پدر من چوپان بود. او به شـهر می رفت و مقادیر 
زیادی شـیر و پنیر از ۱۲ گوسـفندی که داشـتیم می فروخت. 
مـا در فقـر شـدیدی زندگی می کردیم. هم مـن و هم خواهران 
و خانـواده ام. غذای خیلی خوبی مصـرف نمی کردیم. می توانید 
تصور کنید که چقدر زندگی در آن شـرایط دور افتاده سـخت 
بـود، ولی من به تهران رسـیدم و برای نفت تهـران و حال برای 
تیـم فوتبال پرسـپولیس و بـرای تیم   ملی ایران بـازی می کنم. 
همـه این موانع را پشـت سـر گذاشـته ام. از بی خانمانـی تا کار 

در پیتزا فروشی.

* آیـا شـما بعـد از این که درآمـد خوبـی از فوتبال 
به دسـت آورید بـه خانـواده ات که در این سـختی در 

کنـارت بودند، کمـک کردید؟
خانـواده  مـن در حال  حاضـر ۳۰۰ راس گوسـفند دارند که 
مـن برای آن ها خریـداری کرده ام. آن ها هنوز مشـغول پرورش 
گوسـفندان هسـتند. در حـال  حاضـر فروش پـدرم از ایـن راه 
بیش تـر شـده اسـت. دیگـران هـم تغییـر کرده انـد، خصوصـا 
بسـتگانی که داشتم. روزی نمی خواسـتند از ما بشنوند و هیچ 
وقـت به ما کمـک نکردند. امروز همه مـن را تمجید می کنند.

* شـما پرتـاب دسـت های خیلـی معروفی داریـد که کمی 
غیرطبیعی اسـت. هیچ کس در دنیا نمی تواند ایـن قدر توپ را 

بـا دسـت بلند پرتاب کند. از این مسـاله بـرای ما بگو.
بـه عنوان یک چوپان در کنار خانواده ام همیشـه سـنگ در 

دسـتانم بـود تـا از گوسـفندان مراقبت کنم. نمی توانسـتم که 
بـا آن هـا فوتبال بـازی کنم )بـا خنـده(. البته من بـرای خودم 
تفریحاتـی داشـتم و در آن جـا پرتاب هایی با سـنگ می کردم. 
آن جـا بـا سـنگ های خیلی سـنگینی بـرای خودمـان موانع 
ایجـاد می کردیـم و از فواصـل دور بـا دسـت مان ایـن موانـع 
را نشـانه گیـری می کردیـم و همیـن باعـث شـد کـه پرتـاب 
دسـت هایم قـوی  شـود. در حـال  حاضـر می توانـم تـوپ را ۷۰ 
متر هم پرتاب کنم. مهم ترین مسـاله حفظ شـانه ها و عضلات 
دسـت اسـت. هم اکنون متاسـفانه پسـر هفـت سـاله ام از این 
حرکـت تقلید می کنـد. او در تلویزیون دیده اسـت که من این 
کار را انجـام می دهـم. او کنتـرل تلویزیـون و هر چیـزی که در 
دم دسـتش پیـدا کند را بر مـی دارد و به ایـن ور و آن ور پرتاب 
می کنـد. او کنترل را محکم به سـمت صفحـه تلویزیون پرتاب 
می کنـد به همیـن خاطـر او صفحـه دو تلویزیون را شکسـته 
اسـت و پنـج هـزار دلار خسـارت وارد کـرد. عـلاوه بـر این من 
یـک دختـر کوچک تـر هـم دارم. مـن و همسـرم بایـد مراقب 

آن ها باشـیم.

* شـما بعد از مهـار پنالتـی  کریسـتیانو رونالدو به 
یـک قهرمـان در ایـران تبدیـل شـده اید. آن بـازی با 
تسـاوی بـه پایـان رسـید و شـما بعـد از آن بـه خانه 
بازگشتید و نتوانسـتید به دور بعد جام جهانی راه پیدا 
کنیـد، هر چند که از شـما بـه عنوان یـک قهرمان در 
بیـن اهالـی فوتبال ایـران یاد شـد و می شـود. درباره 

این مسـاله و مهار پنالتی  کریسـتیانو رونالـدو برای ما 
توضیـح دهید؟

قبـل از آغـاز جـام جهانـی ۲۰۱۸ روسـیه و در قرعه کشـی 
بعد از این که مشـخص شـد ما با پرتغال و کریسـتیانو رونالدو 
هـم گروه شـدیم مـن پیام های زیـادی در شـبکه های مجازی 
دریافـت کـردم. خیلی هـا بـه تمسـخر پرداختنـد و کار من را 
تمـام شـده دانسـتند. ایـن ناراحـت کننـده بود کـه هـواداران 
ایرانـی چنیـن پیام هایـی را ارسـال می کردنـد. بعـد از ایـن 
کـه داور پنالتـی  را گرفـت و رونالـدو پشـت تـوپ قـرار گرفت 
می دانسـتم کـه بهتریـن جواب این اسـت کـه خودم را نشـان 
دهم و دسـت کریسـتیانو را بخوانم. می دانستم که این مهاجم 
پرتغالـی بـه سـمت چـپ مـن پنالتـی  می زنـد و محکـم هم 
ایـن کار را انجـام خواهد داد. نمی خواسـتم کریسـتیانو حرکت 
پـای مـن را ببینـد  ولـی از قبـل ایـن تصمیـم را گرفتـه بودم 
کـه بـه کـدام جهت حرکـت کنم. بعـد از ایـن کـه آن پنالتی  
را مهـار کـردم دیگـر چیـزی را به یاد نمـی آورم. فقـط زیر لب 
می گفتـم خـدای عزیزم. حـالا لطفا به فقرا کمـک کن.  دقیقه 
۵۵ بـود کـه آن پنالتـی  را گرفتـم و حـس می کردم کـه روی 
ابرهـا هسـتم. بازیکنان به من می گفتند حواسـت کجاسـت ، 

در زمین هسـتی؟

* در ادامـه  شـما برای تیـم فوتبال پرسـپولیس به 
میدان رفتید و در تیم برانکـو ایوانکوویچ کار می کنید. 

از حضور در پرسـپولیس در ایـن مدت، بگو.

بله. برانکو بعد از جام جهانی ۲۰۱۸ روسـیه به من تبریک 
گفت  و اسـتراحت داد و در سـه بازی نخسـت رادوشـوویچ را 
درون دروازه  قـرار داد. او بـه مـن گفـت  کـه در حـال  حاضـر 
انتظـارات از تـو بـالا رفتـه اسـت و همه هـواداران ایـن انتظار 
را دارنـد کـه تمـام شـوت ها را مهار کنـم. من در کنـار ایگور، 
مربـی دروازه بانـان و همیـن طور رادوشـوویچ، دروازه بـان دوم 
تیـم خیلـی پیشـرفت کـردم و بهتـر شـدم. در پرسـپولیس 
سـخت تمریـن می کنـم و جـو خیلـی خوبـی در تیـم حاکم 
اسـت. همـکاری خیلـی خوبـی بـا رادو در پرسـپولیس دارم. 
از نظـر تکنیکـی او دروازه بـان خیلـی خوبی اسـت. ایگور هم 
خیلـی از ایـرادات مـن را بـر طـرف کرد. شـاید یـک میلیون 
ایـراد داشـتم که همه آن ها را با کمک ایگـور بر طرف کردیم. 
خصوصـا در نحـوه دفـاع کردن و بـازی خوانی. البتـه در کنار 
برانکـو کـه ایـن همه به شـما اعتمـاد دارد و شـما را دوسـت 

دارد، پیشـرفت کردن عجیب نیسـت.

* شـما صحبت هایـی از رفتن کرده ایـد و از تیم های 
هم چون فنر باغچه ترکیه، رئال سیوسـیداد اسـپانیا و 
چند باشـگاه انگلیسـی به عنوان مشـتریان شـما یاد 
شـد، ولی شـما هنـوز در ایران حضـور داریـد. در این 

باره توضیـح دهید.
مـن پیشـنهاد خیلی خوبـی دارم ولی عجله ای بـرای رفتن 
ندارم. فکر می کنم که درسـت ترین پیشـنهاد در بهترین زمان 
ممکـن فـرا خواهد رسـید و هم من و هم پرسـپولیس راضی و 
خوشـحال خواهیم بود. فعلا عجله ای برای رفتن از پرسپولیس 

ندارم.
***

اولین کسـی که پنالتی  کریسـتیانو رونالـدو در جام جهانی 
را مهـار کرد؟

علیرضا بیرانوند. تنها دروازه بانی اسـت که توانسـت در جام 
جهانـی، پنالتـی  این مهاجم پرتغالـی را مهار کنـد و به همین 
خاطـر در کتـاب تاریـخ فوتبـال از ایـن حیـث نامـش ماندگار 

خواهـد بود.
***

ایـن دروازه بـان ایرانـی در انتخابـی جـام جهانـی روسـیه 
توانسـت ۱۲ کلیـن شـیت بـه همـراه تیم   ملـی فوتبـال ایران 
داشـته باشـد کـه از این حیث نیـز آمار جالب توجهـی از خود 

بر جـای گذاشـت.
***

بیرانونـد در بخـش پایانـی صحبت هـای خـود، گفـت : من 
هیـچ وقـت به آمـار و ارقـام نگاه نمی کنـم، ولـی وقتی چنین 
چیزهایی را می شـنوم خوشـحال می شـوم. درباره کریسـتیانو 
رونالدو هم همین طور. خوشـحالم که سـریال گل زدن های او 

برابـر من متوقف شـد.

در گفت وگو با یک سایت کروات

بیرانوند: عجله ای برای رفتن از پرسپولیس ندارم



5علمی و سلامت شنبه - 24 آذر ماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 4707

تنش های عصبی برای کدام تیپ شخصیتی خطرناک است؟

وقتی استرس منجر به بیماری قلبی می شود

شواهد زیادی نشان داده اند استرس هیجانی در برخی از افراد می تواند ریسک 
بیماری های قلبی را افزایش داده و حتی عاملی برای سکته قلبی باشد.

از جنبه ی تکاملی، استرس هیجانی مکانیسمی دفاعی بوده که به اجداد دور ما کمک 
می کرده زنده بمانند. وقتی پدر پدر پدر پدر ... پدربزرگ شما در جنگل راه می رفته و 
ناگهان با پلنگ شمشیر دندان روبرو می شده، ترشح آدرنالین در بدنش او را برای موقعیت 
جنگ یا گریز آماده می کرده است؛ اما در دنیای مدرن، نه جنگ به کارمان می آید و نه 
گریز! چون امروزه نسبت به موقعیت های استرس برانگیز و خطرناک، واکنشی اجتماعی تر 
نشان می دهیم. مثلًا در برابر رئیس تان که از شما گله مند و عصبانی است نه فرار می کنید 
و نه با او می جنگید. اما ما همچنان همان آرایش ژنتیکی اجدادمان را داریم، در نتیجه 
همان ترشح آدرنالین در شرایط ترس و استرس وجود دارد ولی دیگر به همان نتیجه ختم 
نمی شود. به جای اینکه با یک واکنش فیزیکی سریع، بدن را از تنش رها کنیم مجبوریم 
با به هم فشردن دندان ها و گفتن حرف هایی که باب میلمان نیست و به هزار روش دیگر، 
تنش را سرکوب کنیم.معلوم شده که این واکنش های غیرضروری و درونی شده اگر مکرراً 
روی بدهند می توانند به سیستم قلبی و عروقی آسیب بزنند. ضمناً علم نشان داده این 
آسیب بیشتر متوجه کسانی است که به راه های سالمی برای غلبه بر استرس های زندگی 
مدرن مجهز نیستند و نمی دانند خشم و فرسودگی و ترس ناشی از استرس های هیجانی 

را چگونه کنترل کنند.
* آیا همه ی استرس های هیجانی بد است؟

همه ی استرس های هیجانی لزوماً بد نیستند. مثلًا سال هاست مشاهده شده بسیاری 
از افرادی که مشاغلی با ریسک بالا دارند نه تنها از موقعیت های پرتنش خود لذت می برند 
بلکه تا سنین سالمندی نیز سالم می مانند. مطالعات اخیر تا حدودی علت این پدیده را 
بررسی کرده اند.معلوم شده نوع استرس هیجانی که فرد تجربه می کند در تعیین پتانسیل 
اثر آن بر قلب مهم است. نتایج نشان می دهند افرادی که کنترل نسبتاً کمی روی شرایط 
محیط کار خود دارند )مثلًا منشی ها و دفتردارها( در مقایسه با افرادی که استرس های 
شغلی جورواجور دارند اما تا حدودی کنترل امور دستشان است )مثلًا رئیس ها(، احساس 

بدتری دارند. پس می بینید که رئیس بودن خوب است!
اگر بتوانید به آن احساس کنترل دست پیدا کنید، استرس های شغلی تان )و سایر 
موقعیت های استرس برانگیز زندگی تان( می توانند به جای ناتوان کننده و مضر بودن، 
خوب و لذت بخش هم باشند.ضمناً اپیزودهای خیلی شدید از استرس هیجانی می توانند 
واقعاً مضر باشند و حتی وضعیت حاد قلبی ایجاد کنند. مثلًا مرگ یکی از عزیزان، جدایی، 
از دست دادن کار، ورشکستگی، قربانی خشونت بودن، مواجهه با فجایع انسانی یا درگیری 

جدی در درون خانواده.
نوع استرس هیجانی که فرد تجربه می کند در تعیین پتانسیل اثر آن بر قلب مهم 
است. نتایج نشان می دهند افرادی که کنترل نسبتاً کمی روی شرایط محیط کار خود 
دارند )مثلًا منشی ها و دفتردارها( در مقایسه با افرادی که استرس های شغلی جورواجور 

دارند اما تا حدودی کنترل امور دستشان است )مثلًا رئیس ها(، احساس بدتری دارند
* آیا واکنش همه ی افراد به استرس هیجانی یکسان است؟

آشکار است که آدم ها به استرس ها واکنش های گوناگونی نشان می دهند. شواهد 
زیادی نشان داده اند شخصیت های تیپ A )وقت شناس، حساس، عجول، تمایل به 
خشم و کینه، رقابت طلب(، بیشتر مستعد بیماری عروق کرونری هستند. اما در مورد 
شخصیت های تیپ B )صبور، خوددار، بی تمایل به رقابت، بی اهمیت به وقت و زمان(، این 

ریسک بسیار پایین تر است.
به عبارتی دیگر در یک موقعیت استرس برانگیز یکسان، برخی از افراد با خشم و 
ضعف واکنش نشان می دهند و عده ای دیگر نیز به روشی کنترل شده تر جواب می دهند.

به همین دلیل است که این توصیه ی رایج پزشکان مبنی بر »اجتناب از استرس« 
اغلب بی فایده است! هیچ کس نمی تواند زندگی اجتماعی و دغدغه های آن را کنار بگذارد 
و تارک دنیا شود تا هیچ استرسی به او وارد نشود. ضمناً افراد تیپ شخصیتی A، هر کجا 

که باشند و هر کاری که بکنند، خودشان شرایط استرس برانگیز را خلق خواهند کرد!
راننده هایی که بد رانندگی می کنند، چراغ های راهنمایی که خیلی بد زمان بندی 
شده اند، صف های شلوغ فروشگاه ها، اشتباه متصدی بانک و ...، به راحتی می توانند یک 
شخصیت تیپ A را تا ساعت ها آشفته و پریشان کنند. اگر شما همچین شخصیت و 
نگرشی دارید، تعویض شغل، بازنشسته شدن یا حتی ساکن شدن در نواحی دور از شهر 
و شلوغی، احتمالاً کمکی به شما نخواهد کرد تا از استرستان کم کنید و استرس تان 
همچنان وجود خواهد داشت، چه از بیرون به شما وارد شود و چه خودتان تولیدش کنید! 
کاهش میزان استرس این گونه افراد یا نیاز به حذف تمام موارد استرس برانگیز دارد )که 
البته غیرممکن است(، یا تغییر شیوه ی برخورد با استرس )که ممکن است(. شخصیت 

تیپ A باید یاد بگیرد بیشتر شبیه شخصیت تیپ B شود.

فلوشیپ فوق تخصصی درد :

آنچه باید در مورد دیسک کمر و گردن بدانید 
فلوشیپ فوق تخصصی درد با اشاره به اینکه ایران یکی از کشورهای مطرح خاورمیانه 
در حوزه درمان دیسک بدون جراحی است، گفت: روش جراحی ستون فقرات بسته 
شامل یک برش طولانی نمی شود و آسیب قابل توجهی را به عضلات مجاور ستون 

فقرات وارد نمی کند. 
محمد رضا کاظمی فلوشیپ فوق تخصصی درد در ارتباط با دیسک کمر اظهار داشت: 
درحال حاضر ایران به عنوان یکی از کشورهای مطرح خاورمیانه در حوزه درمان دیسک 
بدون جراحی شناخته می شود به طوری که سالانه صدها نفر از بیماران کشورهای 
همسایه برای درمان وارد ایران می شوند، این درحالی است که استفاده از شیوه های 
کمتر تهاجمی باعث سرعت در بهبودی، کاهش صدمه به عصب، عروق و بافت ها شده و 
احتمال عفونت های سطحی وعمقی ستون فقرات را به طور چشمگیری کاهش می دهد.

وی تصریح کرد: برخی از بیماران تصور می کنند که هر اقدامی برای درمان ضایعه 
نخاعی باعث فلج شدن و یا از کار افتادگی آنها می شود درحالی که این افراد باید بدانند 
که اساس درمان دیسک کمر درجهت کاهش و یا تسکین درد و برطرف کردن بیرون 
زدگی دیسک و کاهش فشار به ریشه های عصبی است و شیوه های کمتر تهاجمی چنین 
عوارضی ندارند.این فوق تخصص درد ادامه داد: جراحی تنها راه درمان نیست بلکه بسیاری 
از دیسک ها با استراحت، دارو، تمرین های فیزیکی و درمان های غیرتهاجمی کنترل و 
بهبود یابند و درصورت عدم پاسخ به این شیوه های درمانی می توان مرحله درمانی بعد 
مبتنی بر دستکاری فتق بیرون زده دیسک را اجرایی کرد. البته انتخاب روش درمان 
فقط بر اساس صلاحدید پزشک است.وی شیوه »آلترناتیو« عمل دیسک »اینترونشن« را 
یکی از مناسب ترین شیوه های کمتر تهاجمی ستون فقرات و گردن دانست و افزود: این 
عمل بدون برش جراحی انجام می شود که طی آن سوزن و وسایل خاص وارد دیسک 
معیوب شده و در داخل دیسک بیرون زده تغییراتی ایجاد می شود که فشارداخل دیسک 
ومنطقه بیرون زده کاهش یابد و فشار از روی ریشه عصبی برداشته شود. البته این اقدام 
پس از بررسی پزشک و صلاحدید آن استفاده می شود و بیمار نباید اصراری بر استفاده 
از روشی خاص داشته باشد.کاظمی اضافه کرد: درمان های اینترونشنال با هدایت دستگاه 
مولد اشعه ایکس )فلوئوروسکوپی( ویا سی تی اسکن در اتاق عمل انجام می شود و با 
هدایت این دستگاه ها ،پزشک به وسیله سوزن های خاص وارد مرکز دیسک شده وبا 
استفاده از یسکوژل باعث تغییرات شیمیایی هسته و کاهش فشار دیسک شده که منتج 
به کاهش فشار وبیرون زدگی دیسک می شود.همچنین می توان با استفاده از لیزر و یا 
رادیو فرکوئنسی موجب افزایش دما و تبخیر قسمت کوچکی از هسته دیسک شده و 
فشار داخل دیسک را کاهش داد.وی با بیان اینکه پیشرفت های فن آوری در کشور باعث 
شده، درمان دیسک کمر و گردن به روش عمل بسته انجام شود افزود: روش جراحی 
ستون فقرات بسته)MISS( شامل یک برش طولانی نمی شود و آسیب قابل توجهی 
را به عضلات مجاور ستون فقرات وارد نمی کند به همین دلیل این شیوه درد کمتر و 
ریکاوری سریعتری خواهد داشت.کاظمی در پایان خاطر نشان کرد: اگرچه عمل بسته 
دیسک، انقلابی در درمان دیسک و بیماران دارای مشکلات تنگی کانال ستون فقرات به 
حساب می آید ولی آنچه مهم است مراجعه به موقع بیمار برای درمان است به همین 
دلیل بیمارانی که از این درد رنج می برند باید بدانند که با به تعویق انداختن روند درمان 
خود تنها باعث می شوند که درمان های کمتر تهاجمی در آنها غیرعملی وکارساز نباشد 
و مجبور شوند با شیوه های تهاجمی تری نظیر جراحی های باز مورد درمان قرار گیرند که 

البته عوارض و خطرات آن را نیز باید بپذیرند.  

نکتـه

خبــر

درست مانند سایر بخش های بدن، ناخن ها نیز برای رشد، 
نیازمند رژیم غذایی متعادل هستند که چنین رژیمی شامل 
پروتئین، آب، میوه ها، سبزیجات و تعداد زیادی از ویتامین ها و 

مواد معدنی است.
ناخن ها محافظت کننده ی انگشتان دست هستند، داشتن 
ناخن های بلند و سالم سبب می شود بتوانیم به راحتی اشیاء را 
برداریم و در دست نگه داریم، یا جایی را بخارانیم، راحت تر تایپ 
کنیم و خیلی از کارهای روزانه ی خود را انجام دهیم. استفاده از 
لاک یا کاشت ناخن یا محصولات این چنینی به سلامت آن ها 
کمکی نمی کند و فقط ممکن است باعث شود تا مدتی ناخن ها 
مستحکم تر شده و مانع شکستن آن ها شویم؛ اما قطعاً به رشد 

آن ها کمکی نمی کند.

* چند واقعیت درباره ی رشد سریع تر ناخن ها
* ناخن ها به طور متوسط سه و نیم میلی متر در هر ماه 
رشد می کنند.* عوامل متعددی شامل سلامت عمومی، تغذیه 
و مراقبت از ناخن ها بر نرخ رشد آن اثر می گذارند.*هیچ لوسیون 
یا پولیش ناخنی وجود ندارد که به رشد ناخن ها سرعت ببخشد.* 
ناخن های قوی تر ممکن است بلندتر شوند؛ زیرا احتمال کمتری 

وجود دارد که بشکنند.

* ناخن ها چگونه رشد می کنند؟
دانستن شیوه ی رشد ناخن ها و شناخت ساختمان آن ها سبب 
می شود تا با تغییر سبک زندگی از سلامت ناخن ها نیز حمایت 

کنیم .

* صفحه ی ناخن
بخش سخت ناخن، صفحه ی ناخن نامیده می شود. صفحه ی 
ناخن درست مانند مو، از پروتئینی به نام کراتین ساخته می شود. 
صفحه ی ناخن از بافت زنده تولید نمی شود پس امکان ارتقای 
شکستن  پیشگیریاز  که  آنجایی  از  ندارد.  وجود  آن  سلامت 
صفحه ی ناخن ممکن است، سلامت ناخن از بستر آغاز می شود.

شرایط خاص پزشکی مانند دیابت، می تواند جریان خون به 
ناخن ها را دچار اختلال کند و آن ها ضعیف شوند. این مشکل 
معمولاً از ناخن های پا آغاز می شود؛ اما ماساژ آرام آن ها می تواند 
جریان خون را به ناخن افزایش داده و اثر بیماری دیابت یا سایر 

مشکلات مربوط به جریان خون را کاهش دهد

* بستر ناخن
بستر ناخن، بافت زیرین ناخن است. اگر ناخن از زیر نوک 
انگشت بشکند، بستر ناخن را ممکن است تحت تأثیر قرار دهد. 
این تجربه ی دردناک نشان می دهد که بستر ناخن از بافت زنده 
تشکیل شده است. در پایه ی ناخن، ساختاری به نام ماتریکس 

ناخن وجود دارد که رشد از آنجا شروع می شود.
رویکردهای طولانی مدت برای سلامت ناخن ها از سلامت 
ناخن و بافت های اطراف آن حمایت می کند و ناخن ها را قادر 

می سازد تا بلندتر و قوی تر شوند.
* رژیم غذایی و سلامت ناخن ها

درست مانند سایر بخش های بدن، ناخن ها نیز برای رشد، 
نیازمند رژیم غذایی متعادل هستند که چنین رژیمی شامل 
پروتئین، آب، میوه ها، سبزیجات و تعداد زیادی از ویتامین ها و 

مواد معدنی است.
مثلًا افرادی که به قدر کافی آهن دریافت نمی کنند ممکن 
است دچار مشکل ناخن های شکننده یا تکه تکه شوند. کمبود 

پروتئین نیز امکان ایجاد رگه ها را در ناخن ها افزایش می دهد.
برخی تغییرات در رژیم غذایی می تواند ناخن ها را استحکام 
بخشیده یا رشد آن را افزایش دهد. این موارد را در ادامه ملاحظه 

بفرمایید:

* کلسیم
برخی از مکمل های غذای حاوی کلسیم هستند. برخی افراد 
تصور می کنند که چون کلسیم استخوان ها را استحکام می بخشد، 
احتمالاً می تواند ناخن ها را محکم کند. با وجود آن که تعدادی 
از پژوهش ها نشان دادند زنانی که در دوران یائسگی به سر 
می برند در شرایط پوکی استخوان ها_ که در اثر کمبود کلسیم 
رخ می دهد_ تغییراتی در ناخن هایشان نیز تجربه می کنند. اما 
مطالعات اندکی توانسته اند اثبات کنند که وضعیت ناخن ها با 
دریافت کلسیم بهبود یافته است. با این حال بهتر است در رژیم 

غذایی، کلسیم کافی از منابع طبیعی گنجانده شود.

* پروتئین
از آنجایی که ناخن ها از پروتئین تشکیل شده اند، کمبود این 
ماده ی مغذی در رژیم غذایی ممکن است بر سلامت ناخن ها 
اثر بگذارد. برای افزایش میزان پروتئین در رژیم غذایی، توصیه 
می کنیم به قدر کافی گوشت قرمز و گوشت سفید و ماهی مصرف 
کنید. منابع گیاهی پروتئین نیز شامل عدس، بادام زمینی، آجیل 

و محصولات لبنی مانند پنیر و شیر است.

* بیوتین
بیوتین، یکی از ویتامین های گروه ب است که کارشناسان 
معتقدند می تواند رشد موها و ناخن های سالم را افزایش دهد. 
بیوتین ممکن است ناخن های شکننده را تقویت کند و مانع از 
شکستن آن ها شود، اما شواهد کمی وجود دارد که نشان دهد 

مکمل های بیوتین به رشد سریع ناخن کمک کنند.

* درمان های خانگی
مواردی که در ادامه بیان می شود می تواند از سلامت ناخن ها 
حمایت کرده و مانع شکسته شدن آن ها شود. این نمونه ها ممکن 
است رشد ناخن را سرعت نبخشند اما به سلامت کلی آن ها برای 

رشد حداکثری کمک می کنند.

* ممانعت از خشکی پوست
خشکی پوست به معنای خشکی ناخن هاست. پوستی که 
بسیار خشک باشد می تواند ترک خورده و خون ریزی کند و 

ناخن ها را در معرض عفونت های قارچی و باکتریایی قرار دهد.
زمانی که پوست اطراف بستر ناخن یا ماتریکس ناخن خشک 
باشد، باعث آسیب به ناخن در هنگام رشد می شود. بنابراین به 
خصوص در فصل های سرد سال، پوست را مرطوب نگه دارید. 
استفاده از لوسیون بعد از شست و شوی دست ها، رطوبت را بر 
روی پوست نگه می دارد. کسانی که دچار اگزما هستند باید از 
کرم های مخصوص اگزما که رطوبت بیشتری دارد استفاده کنند.

* خشک نگه داشتن ناخن ها
آب، ناخن ها را ضعیف کرده و باعث می شود ناخن نرم و 

شکننده شود. بنابراین پس از شست و شو دست ها را با حوله 
خشک کنید.

در هنگام شستن ظرف ها، یا حمام یا زمین آشپزخانه، ماشین، 
یا هر چیز دیگری از دستکش استفاده کنید تا مانع برخورد مواد 

شوینده و آب با ناخن ها شوید.

* زیباسازی و سوهان زدن ناخن ها
بگذارید ناخن ها شکل طبیعی خود را داشته باشند، چه گرد 
چه مربعی یا مستطیلی. این کار باعث می شود کمتر ناخن ها 
بشکنند. جویدن و کندن ناخن ها با ابزاری به غیر از ناخن گیر 

را کنار بگذارید.

* ماساژ ناخن ها
شرایط خاص پزشکی مانند دیابت، می تواند جریان خون به 
ناخن ها را دچار اختلال کند و آن ها ضعیف شوند. این مشکل 
معمولاً از ناخن های پا آغاز می شود؛ اما ماساژ آرام آن ها می تواند 
جریان خون را به ناخن افزایش داده و اثر بیماری دیابت یا سایر 

مشکلات مربوط به جریان خون را کاهش دهد.

* گوشه های ناخن
پوستی را که از ماتریکس ناخن حمایت می کند جدا نکنید و 
با دست نَکنید. اگر آن ها را بسیار کوتاه کنید یا بکشید، به بستر یا 
ماتریکس آسیب می رسد و زمینه ی عفونت ناخن فراهم می شود. 

این قسمت را نیز مرطوب نگه دارید و جدا نکنید.

* مانیکور آری یا خیر؟
برخی از سالن های آرایش منابع عفونت های ناخن هستند. 
تکنیک های گوناگون مانیکور مانند جدا کردن ریشه ناخن، ممکن 
است سبب شود تا باکتری ها وارد بستر ناخن شوند و ناخن را 
ضعیف کنند.اگر بر انجام مانیکور اصرار دارید، بهتر است وسایل آن 
را تهیه کرده و از آرایشگر بخواهید از وسایل خودتان استفاده کند. 
اگر در هر مرحله از مانیکور احساس درد داشتید، از او بخواهید کار 

را متوقف کند زیرا مانیکور نباید دردناک باشد.

* مراقبت هنگام پاک کردن لاک
استون موجود در حلال های لاک، ناخن را ضعیف و خشک 
می کند. اگر تنها گزینه ی شما استفاده از استون است، توصیه 
می کنیم دست خود را در استون فرو نبرید. به جای این کار، 
پنبه ای را به استون آغشته کرده و بر روی ناخن بکشید و سپس 

دست ها را شسته و مرطوب کنید.

* شرایط خاص پزشکی
مشکلاتی همچون بیماری دیابت و پسوریازیس بر پوست و 
ناخن ها اثر می گذارند. به جای درمان پوست و ناخن ها، توصیه 

می کنیم که بیماری های زمینه ای را از بین ببرید. 
در نظر داشته باشید که سلامت ناخن ها نشانه ی سلامت بدن 
است. پس در صورت کمبود مواد معدنی یا ویتامین ها در بدن، 

سلامت ناخن ها به خطر می افتد.

ناخن هایتان ضعیف و شکننده است؟

راهکارهاییبرایرشدسریعترناخنها

آسـم از شایع ترین مشکلات تنفسـی در سطح جهان است. 
در صورت استنشـاق محرک ها، مسـیرهای هوایـی افرادی که 
از آسـم رنـج مـی برند، متورم و تنگ شـده کـه به تنگی نفس 
و سـرفه منجر می شـود. از جمله محرک های آسـم می توان 

بـه عطر، دود تنباکو، اسـترس، و هوای مرطوب اشـاره کرد.
لیمو ترش نشـان داده اسـت که فواید جالـب توجهی برای 
پیشـگیری و کنترل حملات اسـم دارد. در ادامه با برخی روش 
هـای موثـر اسـتفاده از لیمـو تـرش برای بهبود شـرایط آسـم 

بیشتر آشـنا می شویم.
* لیمو چگونه به بهبود آسم کمک می کند؟ 

لیمـو تـرش سرشـار از ویتامیـن C اسـت کـه به سـرکوب 
ترشـح مـواد التهاب زا کمک مـی کند. این مواد موجـب تورم و 
التهاب مسـیرهای هوایی شـده و در نتیجه آن یک حمله آسم 
شـکل می گیرد.لیمو ترش حساسیت نایژک ها به هیستامین 
را کاهـش مـی دهـد. زمانـی کـه نایژک هـا در معـرض آلرژن 
های محیطی قرار می گیرند، ترشـح هیسـتامین موجب تنگ 
شـدن آنهـا مـی شـود.لیمو تـرش بـه تقویت سیسـتم ایمنی 
بـدن انسـان کمک مـی کند که از حملات آسـم ناشـی از قرار 
گرفتـن در معرض گرده، پوسـت حیوانـات، دود، ویـروس ها و 
گـرد و غبـار پیشـگیری مـی کند.خـواص ضد باکتـری و ضد 
عفونـی کننـده موجود در آب لیمـو ترش به مبـارزه با ویروس 
هـا و باکتـری ها که محرک حملات آسـم و عفونـت های ریه 
هسـتند، کمک می کند.اسـید سـیتریک موجود در آب لیمو 
تـرش تـازه به حمـل مواد مغذی مهـم برای حفظ انـرژی بدن 
کمک می کند. اسـید سـیتریک به تقویت و پاکسـازی ریه ها 
کمـک مـی کند، از ایـن رو، تنفس برای فردی که از آسـم رنج 
می برد، آسـان تر می شـود.همچنین، لیمو ترش دارای خواص 
آنتی اکسـیدانی اسـت که بـه مبارزه با آلـرژن هـای ورودی به 
ریـه هـا کمـک می کنـد و از این کـه موجب یک حمله آسـم 

شوند، پیشـگیری می کند.

* آیـا شـواهد علمـی برای اثبـات اثربخشـی لیمو 
تـرش وجـود دارد؟ 

شـواهد علمـی چندانـی دربـاره این که لیمـو در مبـارزه با 
آسـم موثر اسـت، وجود ندارند. دانشـمندان و پزشـکان درباره 
ایـن حقیقت که آبلیمـو فواید کلی برای سـلامت انسـان دارد 
توافـق دارنـد و در تئـوری، لیمو ترش ممکن اسـت بـه درمان 
آسـم کمـک کند. طـی مطالعـه ای که بـه تازگی انجام شـد، 
پژوهشـگران دریافتنـد کـه استنشـاق لیمونن که مـاده اصلی 
موجود در روغن اساسـی مرکبات محسـوب می شـود، ممکن 
اسـت به پیشـگیری از علائم آسـم در حیوانات کمـک کند. با 
ایـن وجـود، مطالعات دیگـری درباره آثار مفید آبلیمو بر آسـم 

انجام نشـده است.
* آیـا بایـد آبلیمـو را بـه برنامـه درمان آسـم خود 

کنید؟  اضافـه 
شـما می توانید آبلیمـو را به رژیم غذایـی روزانه خود اضافه 
کـرده و ایـن کـه به بهبود علائم آسـم کمک می کنـد یا خیر 
را بررسـی کنیـد. آبلیمـوی تـازه را بـه یـک لیـوان آب اضافـه 
کـرده و روزانـه این نوشـیدنی را مصرف کنید. همچنین، شـما 
مـی توانیـد با افزودن یک شـیرین کننـده این نوشـیدنی را به 
لیمونـاد تبدیل کنید. اما نبایـد آب لیمو را به عنوان جایگزینی 
برای داروهای آسـم خـود در نظر بگیرید و در عوض می توانید 

آنهـا را در ترکیب با هم اسـتفاده کنید.
* چگونـه از لیمـو ترش برای بهبود آسـم اسـتفاده 

؟  کنیم
لیمو ترش با سیر

خـواص ضـد التهابـی سـیر مـی تواند بـه تسـکین مراحل 
اولیه آسـم کمک کند.پنج حبه سـیر را له کنید تا یک حالت 
خمیـری غلیظ به خود بگیرد.یک قاشـق غذاخـوری آبلیمو به 
آن اضافـه کـرده و مـواد را بـا هـم ترکیب کنید.ایـن ترکیب را 

بـه خوبـی هـم زده و مصـرف کنید.ایـن کار را سـه بـار در روز 
کنید. تکرار 

لیمو ترش با زردچوبه
مقـداری زردچوبـه تـازه را پوسـت گرفتـه و لـه کنید.یـک 
قاشـق غذاخـوری آبلیمـو تـازه و یک قاشـق چایخـوری پودر 
زردچوبـه بـه آن اضافـه کنید.مـواد را به خوبی ترکیـب کرده و 
مصرف کنید.برای کسـب بهترین نتایج، این ترکیـب را هر روز 

صبـح با معـده خالی مصـرف کنید.
لیمو ترش با تربچه

تربچـه دارای خـواص ضـد باکتـری اسـت، از ایـن رو، بـه 
پاکسـازی خلـط و بهبـود عفونـت هـای ریه کمک مـی کند.

شـش تربچـه را بـرش زده و لـه کنیـد تا یک حالـت خمیری 
شـکل بگیرد.دو قاشـق چایخوری آبلیمـو به آن اضافـه کرده و 
مـواد را به خوبی ترکیب کنید.روزانه سـه قاشـق غذاخـوری از 

این ترکیـب را مصـرف کنید.
لیمو ترش با عسل

عسـل سرشـار از اسـید آمینـه هـا، آنتـی اکسـیدان هـا و 
ویتامیـن هاسـت و به پاکسـازی مخـاط اضافه در مسـیرهای 
هوایـی کمـک می کند.یـک فنجـان آب را به جـوش آورید.دو 
قاشـق غذاخـوری آبلیمـو و دو قاشـق غذاخوری عسـل به آب 
جـوش اضافه کنید.اجـازه دهید این ترکیب خنک شـود.دوبار 

در روز ایـن ترکیـب را مصـرف کنید.
آبلیموی تازه 

آب یـک لیمـو تـرش را بگیرید.اندکی نمک و فلفـل به آن 
اضافـه کنید.مـواد را بـه خوبـی ترکیـب کـرده و پیـش از یک 
وعـده غذایـی مصـرف کنید.ایـن کار را تـا زمانی کـه حملات 

آسـم کاهـش یابند، تکـرار کنید.
لیمو ترش با زنجبیل

زنجبیـل از خـواص ضـد التهابـی قـوی سـود می بـرد که 
مسیرهای هوایی را تسکین داده و خس خس سینه و سرفه را 

کاهـش می دهد.دو قاشـق غذاخوری آبلیمـو را در یک فنجان 
آب ترکیـب کرده و آن را بـه جوش آورید.مقداری زنجبیل تازه 
را پوسـت گرفتـه و لـه کنیـد و بـه آب در حـال جـوش اضافه 
کنید.اجـازه دهیـد زنجبیـل بـرای 5 تـا 6 دقیقـه دم بکشـد. 
سـپس، ترکیـب را از صافـی عبـور داده و بـه آرامـی این چای 
را مصـرف کنید.یـک بـار در روز و بـرای یـک هفته ایـن کار را 

کنید. تکرار 
لیمو ترش با شیرین بیان

شـیرین بیـان به پاکسـازی مخـاط اضافه در ریـه ها کمک 
مـی کنـد و تـورم در مسـیرهای هوایـی را کاهـش مـی دهد.

یک فنجان آب را به جوش آورید.یک قاشـق غذاخوری ریشـه 
شـیرین بیـان بـه آن اضافـه کـرده و اجـازه دهید بـرای 6 تا 9 
دقیقه در آب دم بکشـد.این ترکیب را از صافی عبور داده و یک 
قاشـق غذاخـوری آبلیمو بـه آن اضافـه کنید.دوبـار در روز این 

نوشـیدنی را مصرف کنید.
لیمو ترش با گلرنگ

گلرنـگ بـه پاکسـازی مخـاط از ریـه ها و تسـهیل تنفس 
کمـک مـی کند.یک قاشـق غذاخوری آبلیمـو را به دو قاشـق 
غذاخـوری پودر گلرنگ اضافه کنید.مقداری آب به این ترکیب 
اضافـه کـرده و مواد را به خوبی هم بزنید.این ترکیب را سـه بار 

در روز و بـرای یـک هفتـه مصرف کنید.
روغن اساسی و لیمو ترش

یـک لیـوان آب را بـه جـوش آورید.چند قطره آبلیمـو و دو 
قاشـق چایخوری روغن اساسـی به آن اضافه کنید.بخار حاصل 
از این ترکیب را استنشاق کنید.این کار را تا زمانی که احساس 
می کنید ضرورت دارد، تکرار کنید.نکاتی که هنگام استفاده از 
لیمـو ترش باید به خاطر داشـته باشـید پیش از ایـن که برای 
کنتـرل علائم آسـم از لیمو ترش اسـتفاده کنید بـه نکات زیر 
توجه داشـته باشـید:همواره از لیمو ترش تازه اسـتفاده کنید تا 

از فوایـد قابل توجه آن بهره مند شـوید.

لیمو چگونه به بهبود آسم کمک می کند؟ 

درمانیازجنسلیموبرایآسم
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شـماره ملـی 0384699261 شـماره شناسـنامه: 5018 و مرتضی صادقـی نام پدر: 
اسـمعیل تاریخ تولد : 1368/04/02  شـماره ملی 0370060784 شماره شناسنامه: 
0370060784 و فاطمـه صادقـی نـام پـدر: اسـماعیل تاریـخ تولـد : 1339/01/01  
شـماره ملـی 0381968049 شـماره شناسـنامه: 3768 و زهـرا صادقـی نـام پـدر: 
اسـماعیل تاریخ تولد : 1343/07/14  شماره ملی 0384111955 شماره شناسنامه: 
465 و هاجـر صادقـی نـام پدر: اسـمعیل تاریـخ تولـد : 1353/05/10  شـماره ملی 
0382676467 شـماره شناسـنامه: 1329  بدهکار سند رهنی شـماره 1073 مورخ 
1392/06/19 دفترخانـه دو کهـک قـم ابـلاغ مـی گردد که بسـتانکار سـند مذکور 
جهت وصول مبلغ : دو میلیارد و یکصد و هشتاد و هشت میلیون و پانصد و بیست و 
سـه هـزار و دو ریـال تا تاریخ 1397/05/13 مبـادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده 
تحت کلاسـه 9700008 در شـعبه اجرای ثبت کهک در جریان اسـت چون آدرس 
ذکر شـده شـما در متن سـند رهنی فـوق )1073 مـورخ 1392/06/19( شناسـایی 
نشـده اسـت و بسـتانکار نیـز نتوانسـته شـما را معرفـی نمایـد. لذا حسـب تقاضای 
بسـتانکار و طبـق ماده 18 آئین نامه اجرا مفاد اسـناد رسـمی اجرائیه فـوق الذکر در 
روزنامه منتشـر می گردد لذا لازم اسـت ظرف مدت 10 روز از انتشـار این آگهی )که 
به منزله ابلاغ اجرائیه اسـت( نسـبت بـه پرداخت بدهی خود اقـدام در غیر اینصورت 
عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شـما تعقیب خواهد شـد و مورد وثیقه ششدانگ 
پـلاک ثبتـی پس از طی مراحل قانونی و ارزیابی به مزایده گذاشـته خواهد شـد. این 
آگهـی فقـط در یـک نوبت منتشـر و آگهی دیگری جز مزایده منتشـر نخواهد شـد. 
نشـانی اجرای اسـناد رسـمی بخش کهک: کهک - خیابان تختی- جنب اداره گاز 

-اداره ثبت اسـناد و املاک کهک )م الف 17010(
واحد اجرا اداره ثبت اسناد و املاک کهک

آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد  ذمه(
از دو دانـگ مشـاع از ششـدانگ پـلاک  آگهـی مزایـده یـک دانـگ مشـاع 
ثبتـی 10251/1545/3166 اصلـی بخـش یـک قـم ، مربـوط بـه پرونـده کلاسـه 

 139704030011000863
بایگانـی  شـماره  )بـا   139704030011000863 اجرائـی  پرونـده  بموجـب 
9700917(  له : خانم منیر پاک،  بر علیه : وراث مرحوم محمد حسـن عباسـی فرد 
یک دانگ مشـاع از دو دانگ مشـاع از ششـدانگ پلاک ثبتی 10251/1545/3166 
اصلـی بخـش یک قـم ، بخش یک قم ثبت شـده در دفتر املاک جلـد 487 صفحه 
263 واقـع در قـم- فرهنگیـان سـه خیابـان بنفشـه کوچـه یک پـلاک 3 متعلق به 
مرحـوم محمدحسـن عباسـی فـرد )ورثه مرحوم عباسـی فـرد( از طریـق مزایده به 

فـروش می رسـد: 
حدود و مشخصات مورد مزایده به مساحت 120/6 مترمربع: 

شمالا:  بطول 6/70 متر درب و دیوار به شارع 8 متری  
شرقا : به طول 18 متر دیواریست به دیوار پلاک 2372 فرعی 

جنوبا : به طول 6/7 متر درب و دیواریست به شارع 
غربا : بطول 18 متر دیواریست به دیوار پلاک 1544 فرعی از 10251 اصلی 

بیمه : ندارد حقوق ارتفاقی : ندارد
مشخصات ساختمان بر اساس گزارش کارشناسی 

ملک مذکور سـاختمانی اسـت در سـه طبقه زیرزمین، همکف و اول با دیوار باربر 
آجـری، سـتون فلزی در وسـط و سـقف طاق ضربـی، زیرزمین که تازه تعمیر اسـت 
شـامل سـالن ، یـک اتـاق زیر پارکینگ و حمـام داخـل آن و یک اتـاق کوچک روی 
پارکینـگ و آشـپزخانه اپن و سـرویس بهداشـتی زیرپاگـرد ، راه پله و یـک اتاق زیر 
حیـاط و دسترسـی نصـف حیـاط از زیرزمین اسـت. کف سـالن و اتاق ها سـرامیک 
و بدنه 1 متر سـنگ ، مابقی و سـقف سـفیدکاری، کف آشـپزخانه سـرامیک، بدنه 
کاشـی با کابینت ام دی اف ، کف سـرویس ها سـرامیک، بدنه کاشی با در آلومینیوم 
، همکف نیز در چند سـال گذشـته تعمیر شده است شـامل دو اتاق ، سالن پذیرایی، 
آشـپزخانه، سـرویس بهداشـتی و تاسیسـات آن، پکیج و رادیاتور و دسترسـی نصف 
دیگر حیاط از همکف اسـت. طبقه بالا نیز شـامل هال، سـرویس بهداشـتی کامل و 
بهارخـواب، کـف اتـاق و هـال موزاییک، بدنه کاغذ دیواری، سـقف سـفیدکاری، کف 
بهـار خـواب موزاییـک ، بدنه آجرنما، درهـای داخلی چوبی با چهارچوب فلـزی، در و 
پنجـره های بیرونی آلومینیوم ، انشـعابات نیز شـامل سـه کنتـور برق، دو آب و سـه 

کنتـور گاز و ملـک دارای گواهـی پایـان کار به شـماره 10/14571 مـورخ 77/7/6 با 
240 مترمربـع اعیانـی می باشـد. بـا عنایت به مراتب فوق موقعیـت ملک ، کمیت و 
کیفیت و در نظر گرفتن سـایر عوامل تاثیرگذار ، کارشـناس رسمی دادگستری ملک 

مذکـور به شـرح ذیل بـرآورد و ارزیابی نموده اسـت: 
1- عرصـه 120/6  مترمربع از قرار هر مترمربـع 31/250/000 ریال ..........جمعا به 

مبلغ 3/768/750/000 ریال 
2- اعیانـی زیرزمیـن 84 مترمربـع از قـرار هر مترمربـع 12/000/000 ریـال .........

جمعـا بـه مبلـغ  1/008/000/000 ریال 
3- اعیانـی همکـف 84 مترمربع از قرار هر مترمربـع 8/000/000 ریـال....... جمعا 

به مبلـغ 672/000/000 ریال 
4- اعیانـی طبقه اول 72 مترمربع از قرار هر مترمربـع 5/000/000 ریال ......جمعا 

به مبلـغ 360/000/000 ریال 
5- انشعابات و حیاط سازی  جمعا 300/000/000 ریال 

جمـع کل ارزش ملـک مذکـور شـش میلیـارد و یکصـد و هشـت میلیـون و 
هفتصـد و پنجـاه هـزار ریـال 6/108/750/000 ریـال مـی باشـد و ارزش یک دانگ 
مشـاع از دو دانـگ مشـاع از ششـدانگ پـلاک ثبتی  مذکـور جهت مزایـده به مبلغ 

1/018/125/000 ریـال ارزش گـذاری شـده اسـت. 
مزایـده یـک دانـگ از دو دانـگ از ششـدانگ ملک مذکـور از سـاعت 9 صبح الی 
12 روز چهارشـنبه مورخـه 1397/10/12 در اداره اجـرای اسـناد رسـمی قم واقع در 
خیابـان سـاحلی )لواسـانی( نبش کوچه 7 - طبقـه فوقانی اداره ثبت اسـناد و املاک 
بخـش یـک قـم - اداره اجرای اسـناد رسـمی قـم انجام می شـود. مزایـده یک دانگ 
از دو دانـگ از ششـدانگ پـلاک ثبتی مذکـور از مبلـغ پایـه 1/018/125/000 )یک 
میلیـارد و هجـده میلیـون و یکصد و بیسـت و پنج هزار ریال( شـروع و بـه بالاترین 
قیمـت فروختـه خواهد شـد. حـق الحراج و نیم عشـر دولتی مـازاد بر مبلـغ ارزیابی 
بـه عهـده برنـده مزایـده خواهـد بود. خریـداران می بایسـت مبلـغ پایه را بـه عنوان 
سـپرده شـرکت در مزایـده طـی چک بین بانکی یا چک تضمین شـده همـراه خود 
بـه اداره اجرای اسـناد رسـمی قـم ارائه نماینـد و در صورت توافق بـر واریز غیرنقدی 
بـا بسـتانکار و نسـبت به مـازاد بـا بدهکار بر اسـاس توافق کتبـی اقدام خواهد شـد. 
و چنانچـه روز مزایـده مصـادف بـا روز تعطیل رسـمی غیرمترقبه گردد، مزایـده روز 
اداری بعـد از تعطیـل در همان محل و سـاعت انجام می شـود و حقوق دولتی و حق 
مزایـده طبـق مقـررات وصول خواهد شـد. ضمنا تنظیم سـند انتقـال اجرائی منوط 
به مفاصا حسـاب دارائی و شـهرداری می باشـد و مورد مزایده فاقد بیمه می باشـد. 

)م الـف 17012(
اداره اجرای اسناد رسمی قم
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آیت الله حسینی بوشهری:

دانشجویان در دروان تحصیل 
برای ورود به بازار کار آماده شوند

امام جمعه قم گفت: دانشجویان بعد از گذراندن مراحل درسی و علمی در دانشگاه 
باید با مهارت و علومی که آموخته اند بتوانند به راحتی وارد عرصه اشتغال شوند و نباید 

با بیکاری رو به رو شوند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار صمیمانه با اساتید و دانشجویان 
نمونه مرکز علمی کاربردی شهرداری قم که به منظور تجلیل از  آنان، در سالن جلسات 
جامعه مدرسین قم برگزار شد با بیان اینکه از روز دانشجو مدتی زیادی نگذشته و 
هنوز حال و هوای روز دانشجو برقرار است، اظهار کرد: هر روز، روز علم آموزی و روز 
دانشجویان است، علم اندوزی مکان و زمان نمی شناسد و همه زمان ها و مکان ها 
به دانش اندوزی اختصاص دارد.وی افزود: شرایط ورود دانش آموزان به دانشگاه در 
کشورهای مختلف چندان دشوار نیست و در ایران نیز طی سال های اخیر اقدامات 
خوبی در راستای آسان تر شدن ورود دانش آموزان به دانشگاه ها صورت گرفته است تا 
راه ورود به دانشگاه تنها در کنکور خلاصه نشود.امام جمعه قم اضافه کرد: دانشجویان 
برای ورود به عرصه دانشگاهی تا زمان ورود به عرصه اشتغال چند برهه حساس 
را پشت سر می گذارند که از مهمترین آن پشت سر گذاشتن کنکور و راهیابی به 
دانشگاه و پس از تحصیل نیز یافتن شغل مناسب و ورود به عرصه اشتغال است.

آیت الله حسینی بوشهری ادامه داد: با وجود تمام شرایط سختگیرانه ای که دشمنان 
علیه ایران اتخاذ کرده اند دانشجویان ایران بسیار مؤثر و چشمگیر در عرصه علمی در 
سطح بین الملل ظاهر شده اند.وی عنوان کرد: در بسیاری از موارد، ربودن گوی سبقت 
علمی توسط دانشجویان ایران حیرت جهانیان را برانگیخته است چرا که با وجود 
شرایط کنونی علیه ایران انتظار چنین پیشرفتی ندارند.امام جمعه قم افزود: در کنار 
علم و مهارت، تعهد، مسؤولیت پذیری، بااخلاقی و دارا بودن رفتار نیکو از لازمه های 
صعود در زمینه های علمی است. آیت الله حسینی بوشهری بیان کرد: دانشجویان بعد از 
گذراندن مراحل درسی و علمی در دانشگاه باید با مهارت و علومی که آموخته اند بتوانند 
به راحتی وارد عرصه اشتغال شوند و نباید با بیکاری رو به رو شوند.وی تصریح کرد: اگر 
توقعات برای به دست آوردن مقام های بالای شغلی کاهش یابد و هدف از علم آموزی 
خدمت رسانی به جامعه و انجام کار مفید باشد مقداری از حجم مشکلات اشتغال در 
جامعه کم می شود و ضریب پیشرفت کشور بیشتر می شود.امام جمعه قم خاطرنشان 
کرد: اسلام تأکیدات فراوانی پیرامون علم و علم اندوزی و در مقام تکریم علم اندوزان 
دارد، مسؤولان علمی دانشگاه ها و دانشجویان با سربلندی راه خود در مسیر علم اندوزی 

را ادامه دهند چرا که این مسیر ارزشمند است.
 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی قم  خبرداد

تحصیل 4 هزار دانشجو در 
18 مرکز جامع علمی کاربردی قم

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی قم گفت: در قم 18 مرکز جامع علمی 
کاربردی وجود دارد که حدود 4 هزار نفر در این مراکز مشغول تحصیل هستند.

محمدحسن نادری در دیدار صمیمانه اساتید و دانشجویان نمونه مرکز علمی 
کاربردی شهرداری قم با امام جمعه این شهر که به منظور تجلیل از  آنان، در سالن 
جلسات جامعه مدرسین قم برگزار شد اظهار کرد: دانشگاه جامع علمی کاربردی بیش 
از 900 مرکز فعال در سطح کشور دارد که در مهر ماه سال جاری 500 مرکز از این 
مراکز پذیرش دانشجو داشته اند.وی با بیان اینکه 400 هزار دانشجو در مراکز جامع 
علمی کاربردی سراسر کشور در حال تحصیل هستند گفت: دانشجویان دانشگاه های 
جامع علمی کاربردی حدود 10 درصد جمعیت کل دانشجویان کشور را تشکیل 
می دهند.رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی قم اضافه کرد: در قم 18 مرکز جامع 
علمی کاربردی وجود دارد که حدود 4 هزار نفر در این مراکز مشغول تحصیل هستند.

نادری عنوان کرد: در مراکز جامع علمی کاربردی علاوه بر برنامه های درسی، 
برنامه های عملی نیز برای دانشجویان تبیین شده است که طی دوره های کارآموزی و 
کارورزی فرامی گیرند و بر این اساس توانایی آنان برای توسعه کسب و کار بالا می رود.

وی افزود: با گذراندن دوره کاردانی، دانشجویان مراکز جامع علمی کاربردی آماده 
ورود به عرصه کار می شوند؛ تعداد محدودی از دانشجویان نیز در گروه های کارشناسی 
ارشد ادامه تحصیل می دهند.رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی قم بیان کرد: ارتباط 
دانشگاه جامع علمی کاربردی قم با مراکز مهارت آموزی سایر دستگاه ها با هدف افزایش 
سطح مهارت آموزی دانشجویان صورت گرفته است.نادری از تأسیس کلینیک مشاوره 
شغلی و کارآفرینی به منظور ارائه خدمات مشاوره ای شغلی به دانشجویان به صورت 
رایگان و سایر متقاضیان خبر داد و گفت: در اردوهای جهادی ضمن حضور دانشجویان 
مراکز جامع علمی کاربردی در مناطق محروم و روستایی، به روستاییانی که نیاز به 
مشاوره شغلی دارند نیز در قالب این طرح خدمات مشاوره ای ارائه می شود و این طرح 
همچنان ادامه دارد.وی اذعان کرد: جوانان باید بدانند که مسیر شغل یابی تنها دانشگاه 
نیست و فراگیری مهارت های شغلی می تواند در فراهم کردن زمینه اشتغال فردی و 

حتی اشتغالزایی برای دیگران مؤثر باشد

برای نخستین بار در کشور  صورت گرفت 

راه اندازی مرکز نوآوری گردشگری در قم 
رئیس مرکز علمی کاربردی شهرداری قم گفت: مرکز نوآوری گردشگری در 
دانشگاه جامع علمی کابردی قم برای نخستین بار در کشور راه اندازی شده است تا 

بتوان فضای کارآفرینی را در این عرصه را گسترش داد.
مصطفی ملایی در دیدار صمیمانه اساتید و دانشجویان نمونه مرکز علمی کاربردی 
شهرداری قم با امام جمعه این شهر که به منظور تجلیل از  آنان،  در سالن جلسات 
جامعه مدرسین قم برگزار شد اظهار کرد: در مراکز علمی و کابردی همواره سعی 
می شود در مسیر علم، اخلاق و عمل به صورت هماهنگ گام برداشته شود؛ دانشجویان 
مراکز جامع علمی کاربردی نیز همیشه ثابت کرده اند که در زمینه های علمی و عملی 

موفق عمل می کنند.
وی افزود: مرکز علمی کابردی شهرداری قم بر اساس سند برنامه ای که از پیش 
طراحی و تبیین شده است فعالیت های خود را پیش می برد، در این برنامه سعی شده 
است برنامه های فرهنگی، اخلاقی، تهذیبی و رفتاری بر مباحث علمی مقدم داشته 

شود.
رئیس مرکز علمی کاربردی شهرداری قم با بیان اینکه در راستای آمیختن هر چه 
بیشتر علم و صنعت، تلاش در راستای پیوند عمیق با مراکز کارآفرینی و صنعتی در 
دستور کار است، گفت: پیوند مراکز علمی با خانواده های شهدا، بازدید از پروژه های 
مختلف استانی و غالب کردن فضای بانشاط فرهنگی بر فضای علمی از جمله 

فعالیت های مرکز علمی کاربردی قم طی سال های اخیر است.
ملایی اذعان کرد:  بحث کارآفرینی به عنوان مأموریت ویژه برای دانشگاه جامع 
علمی کابردی تعیین شده است که محوریت حرکت توجه بر کارآفرینی باشد و 

دانشجویان نیز بر همین اساس مطالب را فرا  گیرند.
وی تصریح کرد: برای نخستین بار در کشور مرکز نوآوری گردشگری در دانشگاه 
جامع علمی کابردی قم راه اندازی شده است تا بتوان فضای کارآفرینی را در این عرصه 

و در مجموع گسترش داد.

مدیر درمان تأمین اجتماعی قم:

بدون خوشرویی بسته سلامت ناقص است
 مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت: بدون خوشرویی با بیماران و مراجعین 

خدمت و بسته سلامت ،ناقص است
 دکتر داود علیمحمدی در مراسم اهداء"تندیس لبخند" به بخش برگزیده جشنواره 
خوشرویی،خوشگویی وخوشخویی با مراجعین وبیماران که در بیمارستان امام رضا )ع( 
قم برگزار شد  ، گفت: مهربانی و خوش رفتاری با مراجعین و بیماران یکی از رفتارهای 
بسیار مهم در ایجاد تمایز با دیگران است که با توجه به اهمیت این موضوع در قرآن 
کریم،روایات معصومیت،کلام بزرگان و تاکید علوم نوین در این زمینه ، از سال گذشته 
طرح راهبردی خوشرویی برای توسعه گفتمان برخورد مناسب با بیماران و مراجعین 
در مجموعه مدیریت درمان استان قم آغاز گردید که با توجه به  پایش شاخص های 
مختلف  از جمله نظر سنجی،تعامل با واحد های دیگر،ارتباطات درون سازمانی،فعالیت 
های فرهنگی و رفتار خلاقانه در این زمینه ،بخش اتاق عمل  بیمارستان در سال 
1٣9٧ ، موفق به دریافت تندیس لبخند به عنوان واحد برگزیده خوش رویی با بیماران 

گردید  و از سایر بخش های فعال نیز با اهداءلوح و هدیه قدردانی شد.
مدیر درمان استان قم در ادامه گفت:یکی از مولفه های گسترش توسعه گفتمان و 
رفتار مطلوب با بیماران و مراجعین ،الگو بودن مسئولین بخش ها و واحدهای مختلف 
برای کارکنان می باشد که در این زمینه تلاش شده است از افرادی که شایستگی 

بهتری در ارتباط با بیماران وکارکنان دارند برای انتخاب مسئولین توجه شود.
وی در ادامه اظهار داشت :برگزاری همایش ارتباطات موثر در مراکز درمانی 
،همایش تبیین جایگاه و منزلت پرستاری و اهمیت آنان در اجرای مطلوب طرح خوش 
رویی،برگزاری جلسات تحلیل روایت های رسانه ای از جمله فیلم های آموزشی مرتبط 
با خوش رویی  ،بازدید های دوره ای با محوریت بررسی چگونگی ارتباط با بیماران و 
انجام مستمر برنامه ها و تبلیغات محیطی با موضوع خوش رویی اقداماتی است که در 

سال جاری انجام شده است.

مدیرعامل سازمان بهسازی اطراف حرم مطهر:

مداخلات در بافت شهری بدون محرک 
اجتماعی و اقتصادی محکوم به شکست است

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
اگر محرک های اجتماعی  اینکه هر پروژه مداخله شهری  بیان  با  معصومه)س( 
و اقتصادی نداشته باشد محکوم به شکست است گفت: در بحث اجتماعی باید 

هویت های گذشته را احیا کرده و روند افزایش مهاجرین به بافت را کاهش دهیم.
علیرضا خاکی پیش از ظهر روز پنجشنبه  پنل تخصصی برنامه ریزی یک شهر، نیاز 
به خدمات اجتماعی هشتمین کنفرانس بین المللی توسعه پایدار، عمران و بازآفرینی 
شهری و دومین کنفرانس تخصصی مهندسی پل که در سالن  همایش  رضوان 
شهرداری قم برگزار شد، با بیان اینکه از حدود 2.5 سال قبل که در دستور کار سازمان 
بهسازی اطراف حرم مطهر بحث بازآفرینی شهری قرار گرفت برنامه های گسترده ای را 
اجرایی کردیم اظهار کرد: سه نوع مداخله ای که در شورای عالی معماری و شهرسازی 

تعریف شده در حوزه بهسازی، نوسازی و بازسازی در دستور کار شهرداری قم است.
وی با تاکید بر اینکه در حوزه بهسازی تلاش بر این است که کمترین مداخله 

صورت بگیرد گفت: اما در نوسازی و بازسازی سطح مداخلات بسیار بیشتر می شود.
مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( وجود حرم مطهر، مسجد مقدس جمکران، مراکز حوزوی و دانشگاهی 
و بیوت مراجع و مکان های متعدد تاریخی را از جمله ظرفیت ها قم دانست و افزود: 
همچنین قم سالیانه بیش از 20 میلیون زائر دارد که می تواند قابلیتی بسیار ارزنده برای 

کار در حوزه گردشگری باشد.
وی با بیان اینکه در سال های منتهی به انقلاب و پس از آن حرم مطهر محور توسعه 
شهر شده است افزود: به همین خاطر توسعه شهر از حالت قبل خود که با محوریت 

قمرود بود خارج شد و شکل دایره ای حول حرم مطهر گرفت.
خاکی با اشاره به تعریف محور تاریخی فرهنگی قم با الگوی بهسازی تصریح کرد: به 
دنبال محوری بودیم که به لحاظ اجتماعی اقتصادی و فرهنگی در بافت تاثیرگذار بوده 

و گونه های مختلف تاریخی را با محوریتی حرم مطهر شناسایی کرده و در بر بگیرد.
وی با بیان اینکه هر پروژه مداخله اگر محرک های اجتماعی و اقتصادی نداشته 
باشد محکوم به شکست است افزود: در بحث اجتماعی باید هویت های گذشته را احیا 

کرده و روند افزایش مهاجرین به بافت را کاهش دهیم.

عضو هیات علمی دانشگاه قم مطرح کرد

غفلت از بافت های تاریخی 
در طرح های تفصیلی شهرها

عضو هیات علمی دانشگاه قم با بیان اینکه در طرح های تفصیلی از بافت های 
بافت  زمینه حفظ  اقداماتی که در  از  تاریخی غفلت شده است، گفت: یکی 
کاهش  و  فرسوده  بافت  معابر  تعریض  از  جلوگیری  گرفت  صورت  تاریخی 

تراکم ها بود.
مصطفی سعادت طلب پیش از ظهر روز پنجشنبه  در پنل تخصصی برنامه ریزی 
یک شهر، نیاز به خدمات اجتماعی هشتمین کنفرانس بین المللی توسعه پایدار، عمران 
و بازآفرینی شهری و دومین کنفرانس تخصصی مهندسی پل که در سالن  همایش  
رضوان شهرداری قم برگزار شد، با بیان اینکه در طرح های تفصیلی از بافت های تاریخی 
غفلت شده است، اظهار کرد: یکی از اقداماتی که در زمینه حفظ بافت تاریخی صورت 

گرفت جلوگیری از تعریض معابر بافت فرسوده و کاهش تراکم ها بود.
وی بیان کرد: ما برای حراست از نگین با ارزش تاریخ شهر قم باید به آفرینش 
برگردیم که تنها راه آن هنر است؛ ما باید چراغ هایی که با لودر خاموش کردیم تک تک 

روشن کنیم.
عضو هیات علمی دانشگاه قم با اشاره به طرح های بازآفرینی شهر قم تصریح کرد: 
یکی از نمونه های برجسته بازآفرینی در شهر قم خانه علامه در یکی از بهترین نقاط 
شهر است که مالک آن سال ها دنبال تخریب آن و ساخت و ساز بود اما سال گذشته 

تصمیم گرفت این خانه را حفظ و احیا کرده و مجددا مورد استفاده قرار دهد.
وی با بیان اینکه بسیاری از شهروندان قمی این ظرفیت را دارند که خانه های 
مسیر  در  می توانند  خانه ها  این  گفت:  کنند،  احیا  و  حفظ  را  خود  تاریخی 
کامل کردن سبد توریست مذهبی در شهر قم قرار گیرند و ظرفیت گردشگری 

تاریخی قم را نیز بالا ببرند.

شهردار قم با تاکید بر اینکه باید مبانی 
و  معماری  در  ما  ساختاری  و  هویتی 
شهرسازی حفظ شود، با انتقاد از توسعه 
نماهای رومی در شهرها گفت: این نمادها 
به  و  می گذارد  اثر  ما  زندگی  بر سبک 

مشکل خواهیم خورد. 
رو  صبح  سقائیان نژاد  سیدمرتضی 
هشتمین  افتتاحیه  در  ز  چهارشنبه 
کنفرانس بین المللی توسعه پایدار، عمران 
و بازآفرینی شهری و دومین کنفرانس 
سالن   در  که  پل  مهندسی  تخصصی 
قم  شهرداری  بین المللی  همایش های 
برگزار شد، با اشاره به اهمیت برگزاری این 
نشست اظهار کرد: در آستانه 40 سالگی 
انقلاب کم کم باید پایه های تمدن نوین 

اسلامی شکل خود را به ما نشان دهد.
وی با اشاره به موضوعاتی که در این 
کرد:  تصریح  می شود  مطرح  نشست 
تمام این مسائل با پایه های این تمدنی 
گره خورده است؛ معماری، شهرسازی، 
عمران شهری، محیط زیست، بهینه سازی 
اقتصاد  بحران،  مدیریت  انرژی،  مصرف 
شهری و... جزو شاخصه هایی است که 
مولفه های مختلف یک تمدن را شکل 
می دهد و اگر به آنها درست پرداخته شود 
به سوی  ما  می تواند منشا حرکت های 

تمدن نوین اسلامی باشد.
سقائیان نژاد با اشاره به جایگاه قم در 
کشور گفت: قم حرم اهل بیت و جایگاه 
مرجعیت و علم دینی است؛ حرم حضرت 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران 
به عنوان میعادگاه مهدویت در قم وجود 
دارد و تبلور حوزه و دانشگاه در قم است؛ 
برای  قم شهر مدارس دینی و مرکزی 

جویندگان علم است.
وی ادامه داد: بیش از 110 کشور در 
قم نماینده دارد و بیش از 86 هزار طلبه 
در این شهر به دنبال کسب علوم دینی 

میزبانی  سالیانه  قم  هستند. همچنین 
بیش از 20 میلیون زائر است که همه 
این مسائل اهمیت این نشست را بیش از 

پیش نشان می دهد.
اهمیت  به  اشاره  با  قم  شهردار 
درآمدهای پایدار در یک شهر تصریح کرد: 
بیش از ٧0 درصد بودجه های شهرداری 
به فروش عوارض و تراکم وابسته است و 
25 ارگان برای یک شهر فرمان می دهند 
و  فعالیت ها  در  پایداری  پس هیچ گونه 

خدمات نمی تواند مطرح باشد.
کلیدی  چالش های  به  اشاره  با  وی 
از  یکی  کرد:  اذعان  شهرها  مدیریت 
چالش های مهمی که امروز با آن روبه رو 
هستیم نگرش نسبت به شهر است که از 
اهمیت بالایی برخوردار است؛ جهان بینی 
و نگرش ما سبک زندگی را شکل می دهد 

پس باید مورد توجه باشد.
گسترش  و  هجوم  سقائیان نژاد 
معضل ها  از  دیگر  یکی  را  شهرنشینی 
دانست در صورتی که زیرساخت های آنها 
کافی نیست و افزود: یکی دیگر از مسائل 
بحث بازآفرینی شهری است که باید مورد 

توجه باشد.
شهردار قم زیربنای تمدن اسلامی را 

بر مبنای تزکیه و پاکی دانست و افزود: 
ساختمان های تجاری و... ما نماد ثروت 
و قدرت هستند در حالی که مسجد ما 
که نماد معنویت است به فراموشی سپرده 

شده و آن شاخصه ها غلبه می کند.
امام  میدان  ساختار  به  اشاره  با  وی 
بودن  شکل  مستطیل  گفت:  اصفهان 
میدان امام ضابطه مند است؛ مسجد امام 
رو به قبله و مقابل آن بازار قرار گرفته 
است. مدرسه شیخ بهایی به عنوان محل 
علم در شرق و کاخ عالی قاپو به عنوان 
مرکز حکومت در غرب است که هرکدام 

از آنها معنا و مفهومی را می رساند.
سقائیان نژاد با انتقاد از توسعه نماهای 
رومی در شهرها اظهار کرد: این نمادها بر 
سبک زندگی ما اثر می گذارد و به مشکل 
خواهیم خورد. وی با تاکید بر اینکه باید 
مبانی هویتی و ساختاری ما در معماری 
و شهرسازی حفظ شود گفت: جمعیت 
حدود  قرن 19  ابتدای  در  شهرنشینی 
دو درصد است و در قرن 20 حدود 10 
درصد است اما در نیمه اول قرن 21 این 
شهرنشینی به بیش از 60 درصد رسیده و 

پیش بینی شده به 90 درصد برسد.
وی افزود: قبل از انقلاب شهرنشینی ما 

٣٧ درصد بوده در حالی که به بیش از ٧0 
درصد رسیده است.

* انتقاد از عدم اجرای سیاست های 
بهسازی بافت های فرسوده

چالش های  به  اشاره  با  قم  شهردار 
بیکاری،  افزود:  شهرنشینی  توسعه 
زاغه نشینی و حاشیه نشینی، کمبود آب، 
گسترش بی رویه، تخریب محیط زیست، 
تامین  عدم  آسیب پذیری،  بالای  سطح 
امکانات شهری و... معضلاتی است که در 

پی توسعه شهرنشینی به وجود می آید.
توسعه  زاییده  را  حاشیه نشینی  وی 
شهرنشینی پس از انقلاب اسلامی دانست 
و گفت: بیکار ام المصائب کشور ما است و 
یکی دیگر از گسل های شهرنشینی کمبود 
آب است که نبود آن توسعه را کند کرده 

و مردم را دچار مشکل می کند.
بافت  اگر  اینکه  بیان  با  سقائیان نژاد 
گره  مسکن  توسعه  به  مطلقا  فرسوده 
خاطرنشان  است  اشتباه  شود  خورده 
کرد: شهر قم هزار و ٧00 هکتار بافت 
امکان  نفر  هزار  که ٣50  دارد  فرسوده 
سکونت دارند؛ اگر می توانستیم به جای 
ایجاد پردیسان و ایجاد گسست فرهنگی 
و کمبود امکانات شهری، بافت فرسوده را 
بهسازی و نوسازی می کردیم قطعا شرایط 

شهر بهتر بود.
برای  همه  زمین ها  کرد:  بیان  وی 
یک  چرا  نیست  معلوم  و  است  شهرها 
متر تخصیص زمین به شهر نداشته ایم 
در حالی که نیاز به تخصیص آنها برای 

بهسازی بافت فرسوده است.
شهردار قم با تاکید بر اینکه سیاست ها 
در حوزه بافت فرسوده باید اجرایی شود 
تصریح کرد: قرار بود 10 درصد بافت های 
فرسوده هر سال ترمیم شود اما هیچ کدام 
از این موارد اجرایی نشده که باید مطالبه 

شود.

شهردار قم:

مبانی هویتی باید در معماری و شهرسازی حفظ شود
اخبــار اخبــار

معاون عمرانی استاندار قم با بیان اینکه شهرهای 
جدید مغایر با بازآفرینی در شهرها هستند گفت: شهرهای 
جدید، الحاق اراضی به محدوده شهرها و... مشکل ساز 
است و در سال های اخیر ایجاد پردیسان به اندازه بافت 
فرسوده شهر موجب شده که بافت فرسوده همچنان باقی 

بماند.
در  چهارشنبه  روز  ظهر  از  پیش  بهشتی  محسن 
افتتاحیه هشتمین کنفرانس بین المللی توسعه پایدار، 
عمران و بازآفرینی شهری و دومین کنفرانس تخصصی 
بین المللی  همایش های  سالن   در  که  پل  مهندسی 
شهرداری قم برگزار شد، با بیان اینکه امروز توسعه شهری 
در دنیا امری بدیهی شده است گفت: شهرها امروز به 
صورت گسترده توسعه یافته و این توسعه در بسیاری از 

بخش ها با کیفیت انسانی روبه رو نیست.
وی با تاکید بر اینکه در توسعه پایدار شهرها توفیقات 

خوبی در کشور نداشتیم تصریح کرد: توسعه پایدار با 
تخریب باغات، افزایش تراکم ساختمانی، حاشیه نشینی 
و... محقق نخواهد شد و توسعه شهرهای ما نیازهای 

زیادی دارد.
معاون استاندار قم با اشاره به شاخص های مورد نیاز 
توسعه شهرها گفت: بافت های فرسوده نیازمند بهسازی، 
بازسازی و نوسازی هستند و اگر بخواهیم توسعه شهری 
را محقق کنیم باید به بازآفرینی شهری برای توسعه پایدار 

توجه ویژه داشته باشیم.
وی تنها توسعه کالبدی شهرها را مورد نظر ندانست و 
افزود: بازآفرینی امروز یکی از برنامه های اصلی دولت است 

و اقدامات خوبی در این زمینه انجام شده است.
بهشتی با بیان اینکه فعالیت های خوبی در حوزه 
بازآفرینی شهرها صورت گرفته است افزود: البته با حد 
مطلوب فاصله زیادی داریم اما کارهای خوبی هم صورت 

گرفته است.
بازآفرینی  اهداف  از  بخشی  را  مسکن  توسعه  وی 
دانست و گفت: با توجه به اینکه معضل مسکن در کشور 
جدی است باید به این بخش نیز در بحث بازآفرینی توجه 

جدی داشته باشیم.
با  مغایر  جدید  شهرهای  اینکه  بیان  با  بهشتی 
شهرهای  کرد:  تصریح  هستند  شهرها  در  بازآفرینی 
جدید، الحاق اراضی به محدوده شهرها و... مشکل ساز 
است و در سال های اخیر ایجاد پردیسان به اندازه بافت 
فرسوده شهر موجب شده که بافت فرسوده همچنان 

باقی بماند.
وی سیاست ها در حوزه بازآفرینی و ایجاد شهرهای 
جدید را متضاد خواند و گفت: ایجاد شهرهای جدید 
بخش عمده سیاست ها را به خود جلب می کند که دقیقا 

مغایر با بازآفرینی در شهرها است.

آگهی مزایده اموال غیرمنقول )اسناد رهنی( 
بسمه تعالی 

آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 8 فرعی از 22 اصلی بخش 9 ثبتی قم 
مربوط به پرونده اجرایی کلاسه 88040٣00110000٧

بایگانی  شماره  )با  کلاسه 88040٣00110000٧  اجرایی  پرونده  موجب  به 
880002٣( ، له : بانک سپه، بر علیه : شرکت کشت و صنعت شکوفه یاس بهاری 
)وام گیرنده( مستند اسناد رهنی شماره های 92٣11 مورخ 1٣85/0٧/10، و 98٣91 
مورخ 1٣86/12/15 تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 5 قم ، ششدانگ پلاک 
ثبتی شماره 8 فرعی از ٣ فرعی از 22 اصلی بخش 9 قم و ثبت شده در صفحه 81 
دفتر 2 بخش 9 قم، متعلق به شرکت کشت و صنعت شکوفه یاس بهاری )سهامی 
خاص به شماره ثبت ٣895( واقع در نشانی : سلفچگان - کیلومتر 6 جاده ساوه - 
اراضی باغ یک - شرکت کشت و صنعت شکوفه یاس بهاری به شرح ذیل واقع در 

آدرس فوق کارخانه آب معدنی از طریق مزایده به فروش می رسد: 
حدود اربعه ملک مورد مزایده به مساحت 100 هزار مترمربع: 

شمالا : در سه قسمت که قسمت دوم شرقی است بطولهای دویست و سی متر و 
شصت متر و چهل و هفت متر مرزیست به اراضی باقیمانده اصلی.

شرقا : بطول دویست و چهل و هشت متر به طور مورب به پلاک باقیمانده سه 
فرعی.

جنوبا : به طور انکسار اول بیست و یک متر مرزیست به باقیمانده سه فرعی و نیز به 
طولهای پنجاه متر و صد و بیست و چهار و نیم متر و صد و هفتاد و شش متر مرزیست 

به اراضی پلاک نه فرعی از سه فرعی از اصلی مذکور
غربا : بطول چهار صد و پنجاه و سه و نیم متر مرزیست به جاده .

بیمه : ندارد
نظریه کارشناسی رسمی دادگستری در مورد ملک مزروعی به شرح ذیل می باشد : 
1- مشخصات ثبتی و حدود ملک مزروعی در مورد مزایده به شرح ذیل می باشد: 
عرصه ملک مذکور ، بصورت ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت : 
100/000 )یکصدهزار( مترمربع پلاک 8 فرعی از ٣ فرعی از 22 اصلی ذیل شماره 
ثبت 1٧4 صفحه 81 دفتر 2 واقع در بخش 9 قم به ثبت رسیده است. حدود و 

مشخصات ثبتی ملک مزروعی بشرح فوق الذکر می باشد. 
2- مستحدثات موجود در محدوده ی پلاک بازدید شده : 

1- مجموعه مرغداری با سطح اشغال حدود 8100 مترمربع : 
الف ( سالن مرغداری شماره 1 : این سالن به ابعاد 14×90 متر و ارتفاع متوسط 
4 متر با دیوار اجری و سقف آهنی  و ورق موجدار فلزی در ضلع جنوبی محوطه 

مرغداری قرار دارد.
ب ( سالن مرغداری شماره 2 : سالن به ابعاد 44×14 متر و ارتفاع متوسط 4 متر 
با دیوار آجری و سقف آهنی و ورق موجدار فلزی در ضلع شرقی محوطه مرغداری 

قرار دارد.
ج( سالن مرغداری شماره ٣ : سالن به ابعاد 14×84 متر و ارتفاع متوسط 4 متر 
با دیوار آجری و سقف آهنی و ورق مجدار فلزی در ضلع شمالی محوطه مرغداری 

قرار دارد.
د( سالن سوله ای )انباردان مرغ( : این سالن با اسکلت سوله ای سرپوشیده با 
ورق موجدار به ابعاد 12×٣6 متر و ارتفاع متوسط 6 متر در ضلع غربی محوطه و در 

مجاورت سالن ٣ مرغداری قرار دارد.
ه ( ساختمان دو طبقه کارگری - اتاقکهای ورودی به سالن - انبار و سرویس 
بهداشتی : ساختمان کارگری در دو طبقه جهت استراحت کارگران با مصالح بنایی 
آجری و با سقف تیر آهن )طاق ضربی( در کنار درب ورودی مرغداری احداث شده 
است همچنین اتاقک ورودی سان ها و انبار و سرویس بهداشتی و در محوطه قرار دارد. 

مساحت اعیان قسمت )الف، ب ، ج ، د ( : ٣484 مترمربع
نساحت اعیان قسمت )ه ( : 160 مترمربع

2- استخر آب با اشغال 1584 مترمربع : استخر مذکور به ابعاد 22×٧2 مترمربع 
حدود 4/20 متر با دیوار دو آجره و با ارتفاع 80 سانت دیوار یک آجره بهمراه پشت 
بندهایی به فواصل 5 متر ساخته شده است و کف و بدنه ی داخلی استخر با اندود ماسه 

و سیمان و پودر سنگ اندود کشی شده است.
مساحت اعیان : 1584 مترمربع 

٣- عرصه محصور شده با دیوار آجری با سطح اشغال 6٣1 مترمربع : عرصه محصور 
شده ، به ابعاد 20/50 × ٣0/80 متر می باشد که از اطراف زمین با دیوار آجری 20 
سانتی و با ارتفاع ٣ متر دیوارکشی و از داخل سیمانکاری شده است و اعیانی احداثی 
داخل عرصه شامل : ساختمانی با نمای سنگ از یکطرف به مساحت اعیان در حدود 
42 مترمربع با مصالح بنایی آجری و سقف طاقی ضربی احداث شده است همچنین 
ساختمان نیمه ساز در مجاورت ساختمان در حد سفتکاری به مساحت اعیان 9 

مترمربع می باشد. 
مساحت اعیان : 51 مترمربع 

4- ساختمان دامداری با سطح اشغال حدود 1000 مترمربع : ساختمان دامداری 
شامل : آغول دام - محوطه باز دامداری و اتاق استراحت کارگران - انبار و ساختمان 
موتورخانه در کنار دامداری جمعا ٣65 مترمربع و در ضلع جنوبی دامداری استخر 

کوچک به مساحت 110 مترمربع احداث شده است.
مساحت اعیان : 466 مترمربع 

٣- نظریه کارشناسی در مورد ملک مزروعی : 
کارشناس رسمی دادگستری با عنایت به مراتب و مشخصات فوق ، لحاظ جمیع 
شرایط و جوانب زمانی و مکانی موثر در موضوع و موقعیت ملک ، کمیت و کیفیت 
عرصه و اعیانی موصوف ، با توجه به مشاهدات انجام شده توسط کارشناس رسمی 
دادگستری و موارد فوق الاشاره و ضمن بررسیهای صورت گرفته ، ارزش مستحدثات 
موجود بر روی عرصه ای با سطح اشغال حدود 11٣15 مترمربع مجموعا به مبلغ 
: 11/806/000/000 ریال بحروف )یازده میلیارد و هشتصد و شش میلیارد ریال( 

برآورد گردیده است. 
نظریه کارشناس رسمی دادگستری در مورد چاه آب و اراضی کشاورزی به شرح 

ذیل می باشد : 
الف ( موقعیت مکانی و جغرافیایی چاه : چاه مورد ارزیابی مورد مزایده در فاصله 
حدود 45 کیلومتری غرب قم ، در سمت غربی جاده سلفچگان - ساوه و در اراضی 
قاضی بالا مورد پلاک )8( فرعی مجزی شده از )٣( فرعی از )22( اصلی بخش )9( 

حوزه ثبتی قم ، در محدوده مطالعاتی سلفچگان - نیز قرار دارد. 
این منطقه به لحاظ حفر چاه جدید و توسعه بهره برداری از منابع آب زیرزمینی ، 
ممنوعه آبی است و در اسناد وزارت نیرو جزو دشت ممنوعه "سلفچگان - نیزار" نیز 

می باشد.
مختصات نقطه ای چاه عبارتست از : 

H = 1420 m  ٣82226٧ = Y UTM:X 04494٣٣= مختصات نقطه ای چاه 
عبارت است از : 

ب ( مشخصات سازه ای )فیزیکی( ، منصوبات فعلی و مشخصات پروانه چاه : 
1- نوع چاه : آبرفتی که با دستگاه حفاری ماشینی حفر شده است ؛ 

2- عمق : یکصد و ده )110( متر )طبق اظهار( ؛ 
٣- لوله جدار : فلزی به قطر )12( اینچ ؛ 

4- پمپ و لوله ابده : پمپ شفت و غلافی به قطر )4( اینچ؛ 
5- الکتروموتور: الکتروموتور عمودی مارک اینداکشن موتور ساخت چین ، با قدرت 

 RPM =1400 ،٧5( اسب بخار(
6- نیروی محرکه پمپاژ : برق سه فاز شبکه سراسری ؛

٧- چاه در درون اتاقک موتور خانه مسقف از جنس آجر با ملات سیمان قرار دارد؛ 
8- چاه به وسیله یک حلقه چاه کمکی دسته دهانه گشاد با عمق حدود چهل و دو 
)42( متر و یک رشته کوره جانبی به طول تقریبی چهل )40( متر تقویت شده است ؛ 

9- میزان آبدهی )دبی( چاه در زمان بازدید : حدود ده )10( لیتر در ثانیه . 
پ ( مجوزهای چاه طبق اطلاعات موجود : 

1- حفر چاه به شماره : 14/1٣01 مورخ 1٣95/01/09 ؛ 
2- نصب موتور پمپ و بهره برداری به شماره : 2٣6/1٣01 مورخ 1٣59/02/20 
به میزان حداکثر سی )٣0( لیتر در ثانیه و حداکثر ساعات کارکرد مجاز چاه : سه هزار 

)٣000( ساعت در سال ؛ 
٣- تقلیل آبدهی به شماره : 1٣62/1٣01 مورخ 1٣59/06/09 ؛ 

4- حفر کوره جانبی و چاه کمکی به شماره : 91/1٣01/446 مورخ 1٣96/02/01 
5- تغیر نام به شماره : 1٣8٣/1٣01/446 مورخ 1٣٧4/12/12 ؛ 

٧- نوع مصرف آب چاه : کشاورزی ؛ 
8- محل مصرف آب چاه : حدود 52 هکتار از اراضی مزروعی بخش محدود و 
مشخصی از اراضی واگذاری دولتی از پلاک )22( اصلی بخش )9( ثبتی قم موسوم 

به قاضی بالا؛ 
9- حداکثر میزان بهره برداری مندرج در جدیدترین مجوز بهره برداری از چاه : 
مستلزم مشاهده توامان مجوزهای ذکر شده در ردیف های 2 و ٣ این بند می باشد 

که میسر نگردید. 
ت( ارزش تخصیص آب و امتیازات قانونی مجوز چاه : با توجه به اینکه منطقه و 
محل چاه آب مورد ارزیابی ، به لحاظ حفر چاه جدید و توسعه بهره برداری از منابع 
آبهای زیرزمینی ، قانونا ممنوع است، لذا امکان صدور مجوز حفر چاه جدید و بهره 
برداری از آن وجود ندارد و بجز آب چاه موجود ، منبع آبی دیگری مثل آب رودخانه یا 
چشمه هم جهت تامین آب اراضی تحت شرب چاه مورد ارزیابی وجود ندارد بنابراین 
قدرالسهم آب موجود ، نسبت به اراضی و آنچه که بدان تخصیص یافته و مجاز به 
استفاده از آب این چاه هستند انحصاری است و همچنین شرایطی موجب می گردد 
که ارزش آب و امتیاز قانونی پروانه چاه به شدت افزایش یابد. لیکن قانونا بایستی اعتبار 
پروانه چاه های آب با درخواست مالکان ، بصورت دوره ای توسط شرکت های آب 

منطقه ای بررسی و با رعایت شرایط و ضوابط مربوطه تمدید گردد. 

ث( مشخصات اراضی و اشجار و تاسیسات بخش کشاورزی اراضی 10 هکتاری 
مورد وثیقه : 

اراضی مورد وثیقه و مزایده ده )10( هکتار می باشد که به شرح ذیل ارزیابی شده 
است: 

1- ث( مساحت حدود سی هزار مترمربع زیر پوشش معابر و اشجار قدیمی با 
میانگین سنی 25 سال به تعداد حدود هشتصد اصله از گونه های گردو، توت، بادام 

و غیره؛ 
2- ث( مساحت حدود )29800( مترمربع زیر کشت اشجار پسته با میانگین سنی 

10 سال به تعداد حدود )25٣0( اصله؛ 
٣- ث( مساحت حدود )189٧0( مترمربع باغ بادام که به تعداد )1٧50( اصله نهال 

کاشت شده و با میانگین سنی 10 سال
4- ث( مساحت حدود )54٣0( مترمربع زیر کشت اشجار از گونه های قیسی ، 

آلوچه ، انار و غیره با میانگین سنی 10 سال به تعداد )400( اصله ؛ 
5- ث( بسترسازی برای نهال های موضوع بند 2 شامل احداث کانال در ردیف 
درختکاری و اصلاح بافت و تا حدودی ساختمان خاک و گودبرداری با بیل مکانیکی 
برای هر نهال و اصلاح و اضافه نمودن کودهای حیوانی و شیمیایی و خاشاک در 

طبقات پایینی خاک؛ 
6- ث( وجود مساحت حدود )500( مترمربع از یک واحد گلخانه که در این پلاک 

قرار می گیرد و بقیه در پلاک مجاور است؛ 
٧- ث( سیستم آبیاری قطره ای در سطح حدود )٧( هکتار ؛ 
ج( : با توجه به مراتب مذکور ارزیابی به شرح ذیل می باشد: 

ارزیابی حدود 10 هکتار از کل اراضی مورد وثیقه بانک سپه که چاه آب نیز به همان 
نسبت می باشد ، برابر سه میلیارد و نهصد و شصت و یک هزار و پانصد و سی هزار 
ریال و ارزش اراضی و اشجار و تاسیسات بخش کشاورزی برابر سه میلیارد و دویست و 
پنجاه هزار ریال و ارزش کل چاه و آب و ملک برابر ٧/211/5٣0/000 )هفت میلیارد و 

دویست و یازده میلیون و پانصد و سی هزار( ریال برآورد و اعلام شده است.
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 روز چهارشنبه مورخه 10/12/1٣9٧ 
در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه ٧ 
-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم - اداره اجرای اسناد رسمی قم 
انجام می شود. مزایده کل عرصه م مستحدثات و چاه آب و اشجار مجموعا از مبلغ 
19/01٧/5٣0/000 ریال )نوزده میلیارد و هفده میلیون و پانصد و سی هزار ریال( 

قیمت پایه مزایده شروع و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد.
حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. 
در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره 
تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده 
خواهد بود . خریداران می بایست مبلغ پایه را به عنوان سپرده شرکت در مزایده طی 
چک بین بانکی یا چک تضمین شده همراه خود به اداره اجرای اسناد رسمی قم ارائه 
نمایند و در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر 
اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با روز تعطیل رسمی 
غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می 
شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند 
انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب دارائی و شهرداری می باشد و مورد مزایده فاقد 

بیمه می باشد. )م الف 1٧009(
اداره اجرای اسناد رسمی قم 

اگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13ایین نامه قانون
 تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی 

برابر رای شماره 1٣9٧60٣16014001٧50مورخ 1٣9٧/0٧/28هیات اول/ موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اقای پیام 
ویسی فرزند علی بشماره شناسنامه ٣240942811صادره ازکرمانشاه  درششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 155.4٧مترمربع قسمتی از پلاک شماره 11 و 19 اصلی واقع 
در بخش سه حومه به ادرس کرمانشاه شهرک مهدیه خیابان سی متری اصلی روبروی 
مسجد امیر المومنین )ع(خریداری مع الواسطه اززارع صاحب نسق اقای باجلان دارابی  
محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز اگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و 
پس از اخذرسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1397/09/06 تاریخ انتشار نوبت دوم:1397/09/24
فرهاد نوری - رییس ثبت اسناد واملاک

معاون عمرانی استاندار قم:

ایجاد شهرهای جدید مغایر با بازآفرینی در شهرها هستند
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با تشدید تحریم ها علیه ایران رقم خواهد خورد

هشدار روحانی و امنیتی که 
اروپا ممکن است از دست بدهد 

تشدید تحریم ها علیه جمهوری اسلامی باعث آسیب به توان ایران در مقابله با 
ترانزیت مواد مخدر، تروریسم و هجوم پناهجویان و در نتیجه از دست رفتن بخشی 
از امنیت اتحادیه اروپا می شود، هشداری که دکتر روحانی به طرف های مقابل در 

برجام داد. 
دکتر روحانی رییس جمهوری شنبه گذشته در دومین کنفرانس روسای مجالس 
ایران، افغانستان ، پاکستان ، ترکیه، چین و روسیه در سخنانی اظهار داشت که ایران 
به حکم رسالت بزرگ خود امروز، سد بزرگی در برابر سوداگران خشونت و دلالان 
فلاکت بوده است و بهای سنگین این ایستادگی را هزاران نفر از دلاوران ما با جانشان 
پرداخته اند. ما سالانه 800 میلیون دلار برای مبارزه با مواد مخدر صرف می کنیم که 
نتیجه آن تضمین سلامتی افزون تر ملت ها از شرق اروپا تا غرب آمریکا و از شمال 

آفریقا تا غرب آسیاست. 
وی افزود که برای لحظه ای تصور کنید که اگر رخنه ای در این سد ایجاد شود 
چه فاجعه ای به بار می آید. بدون این فداکاری ها و هزینه ها این منطقه، شاهد ظهور و 
قدرت گیری خلافت وحشیانه داعش در پهنه ای بسیار پهناور بود. دستاورد این اهتمام، 

امنیت جان انسان ها فارغ از ملیت، قومیت و مذهب در سراسر جهان است. 
روحانی در این سخنان یادآور شد که از غربی ها انتظار نداریم که سهم شان را در 
ازای امنیت و ثباتی که برای آنها تامین کرده ایم، بپردازند اما بدانند که با تحریم ایران، 
به توانایی ما برای مبارزه با مواد مخدر و تروریسم آسیب می زنند. به تحریم کنندگان 
هشدار می دهم اگر توانایی های ما در مبارزه با مواد مخدر و تروریسم در خاستگاه آنها 
ضربه ای ببیند شما نخواهید توانست از زیر آوار مواد مخدر، پناهجویان و بمبها و ترورها 

به سلامت خارج شوید.
وی خاطرنشان کرد که با تضعیف ایران از راه تحریم، خیلی ها در امان نخواهند بود؛ 

آنها که حرف ما را باور ندارند، خوب است به نقشه جغرافیا نگاهی بیاندازند.
مقابله با ترانزیت مواد مخدر و تروریسم جزو اصول محوری جمهوری اسلامی ایران 
طی چهار دهه اخیر بوده و حاکمیت همواره تلاش کرده ضمن مسئولیت پذیری در 
این زمینه همکاری صادقانه ای با نهادهای بین المللی از خود نشان دهد. شاهد این 

مدعا تقدیم هزاران شهید و جانباز در مسیر این اقدامات است.
اما در این میان اروپا به سبب قرابت و در سایه سار حس مسئولیت پذیری و هزینه 
های سنگین جمهوری اسلامی در این زمینه از وجود مواد مخدر و تروریسم مصون 

مانده و بخشی از امنیت روانی و اجتماعی خود را مدیون ایران است. 

* ایران نباید با تشدید تحریم ها هزینه امنیت جهانی را بر دوش بکشد
حسن هانی زاده کارشناس مسائل سیاسی در همین ارتباط به ایرنا می گوید که 
جمهوری اسلامی در مبارزه با این دو پدیده مواد مخدر و ترویسم به تنهایی عمل 
کرده است ودر تلاش است علاوه بر حفظ امنیت مرزهای خود، سدی در قبال امنیت 

جوامع اروپایی باشد.
وی تاکید می کند که اگر اتحادیه اروپا به تعهدات خود در قبال برجام عمل کند، 
قطعا امنیت روانی و اجتماعی اروپا پایدار خواهد ماند در غیر این صورت با تشدید 
تحریم و تضعیف ایران، جمهوری اسلامی نمی تواند نقش خود را در قبال سیل 
پناهجویان و همچنین ترانزیت مواد مخدر و جریان های تکفیری ادامه دهد و مجبور 

به بازنگری در سیاست های خود خواهد.
این کارشناس سیاسی معتقد است با تشدید تحریم ها نباید ایران هزینه های 
برقراری امنیت جهانی را بر دوش بکشد و تصریح می کند که تداوم تحریم ها 
باعث می شود کشورمان نتواند مسئولیت حفظ امنیت روانی و اجتماعی اروپا را 

بر عهده بگیرد.

*  هزینه کاهش توان ایران درمقابله باتروریسم را غرب پرداخت می کند
اصغر زارعی استاد دانشگاه شهید بهشتی هم درباره سخنان رییس جمهوری در 
کنفرانس روسای مجالس 6 کشور آسیایی می گوید که بخش قابل توجهی از هزینه 
مقابله با ترانزیت مواد مخدر، تروریسم و پناهجویان را ایران به تنهایی بر دوش کشیده 
است، اما در صورت تشدید تحریم ها این هزینه ها بر عهده آمریکا و اتحادیه اروپا 

خواهد بود.
وی یاد آور می شود که آنچه که از زبان دکتر روحانی مطرح شد در واقع بیان 
واقعیتی بود که می تواند یک هشدار برای جامعه جهانی، خصوصا کشورهایی باشد 
که امروز موضوع تحریم ها را بر علیه جمهوری اسلامی با شدت و حدت پیگیری و 

دنبال می کنند.
کارشناس مسائل غرب آسیا همچنین به بروز و ظهور خشونت و تروریسم در 
منطقه اشاره و یادآور می شود که به لطف توانمندی ها و ظرفیت ها جمهوری اسلامی، 
شاهد امنیت و ثبات پایدار در منطقه، از جمله در کشورهایی مانند سوریه، عراق و لبنان 

و افول موج تروریسم در منطقه هستیم.
زارعی با بیان این که تحریم های آمریکا و همراهی کشورهای اروپایی در این 
موضوع می تواند به کاهش توان جمهوری اسلامی و حضور قدرتمندانه در مقابله با 
ترانزیت مواد مخدر و تروریسم در منطقه منجر شود، اظهار می کند: این اقدامات و 
اعمال محدودیت برای ایران باعث خواهد شد جهان با موج جدیدی از خشونت ها با 

شدت و گستره بیشتری روبرو شود.
زارعی همچنین تصریح می کند که بی ثباتی و ناامنی در منطقه باعث بروز موج 
جدیدی از پناهجویان به سمت مرزهای اتحادیه اروپا و همینطور آمریکا شمالی 
آغاز خواهد شد که قطعا هزینه سنگینی می تواند برای این گونه کشورها به همراه 

داشته باشد.

*  خطوط قرمز ایران توسعه ای است
»حشمت الله فلاحت پیشه« رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس، در تشریح سخنان رییس جمهوری می گوید که خطوط قرمز ایران توسعه ای 
است و نه امنیتی و معتقد است که هشدار رییس جمهوری به اروپایی ها که اگر این 
خطوط رعایت نشود بسیاری از ناامنی هایی که این کشور مقابل آن سینه سپر کرده 

به مرزهای آنها می رسد را باید جدی گرفت.
وی معتقد است که دکتر روحانی نکته کلیدی و استراتژیکی را در این جلسه مطرح 
کرد که کمتر مورد توجه قرار گرفت، کشورها باید بدانند که این موضوع در حال حاضر 

به عنوان یک بحث اصلی در ایران مطرح است.
رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس یادآور می شود که ایران در مقابل عوامل 
ناامن سازی بین المللی از جمله تروریسم، مواد مخدر و پناهندگان سد محکمی بوده 

اما دنیا هیچ وقت ما به ازایی به تهران نداده است.
فلاحت پیشه با بیان این که ایرانی ها در هر شرایطی امنیت خود را حفظ می 
کنند، تصاریح می کند که این کشور حتی امنیت منطقه و جهان را حفظ کرده است.

وی معتقد است که جمهوری اسلامی ایران باید روند توسعه ای خود را به عنوان 
یکی از 20 اقتصاد بزرگ دنیا ادامه دهد و در صورت اخلال در این روند ناامنی به 

مرزهای کشورهای غربی خواهد رسید.
به گزارش ایرنا، موضوع امنیت به عنوان یک از شروط پایداری در هر کشوری، 
از اهمیت بسیار زیادی برخوردار بوده و تامین آن صرفا با پرداخت هزینه آن امکان 

پذیر است.
ایران به عنوان پرچمدار حفظ امنیت در منطقه تلاش کرده علاوه بر حفظ ثبات 
در مرزهای خود، با استفاده از ظرفیت ها و تجارب به دست آمده، این امنیت را به 

کشورهای مختلف منطقه و جهان به صورت مستقیم و غیر مستقیم توسعه دهد.
اتحادیه اروپا و غرب که تاکنون در زمینه خدمات امنیتی ما به ازایی به جمهوری 
اسلامی پرداخت نکرده و کماکان آن را به صورت رایگان دریافت کرده اند، با خروج 
آمریکا از برجام، در برابر یک آزمون بزرگ قرار گرفته و این انتظار وجود دارد که نسبت 

به پذیرش مسئولیت خود در برابر جمهوری اسلامی اقدام کند.
عدم همراهی و تشدید تحریم موجب خواهد شد جمهوری اسلامی در قبال مقابله 
با سه موضوع تروریسم، مواد مخدر و پناهجویان تنها به مرزهای خود محدود شده و 
نسبت به سیاست کنونی خود بازنگری کند، موضوعی که رییس جمهوری اسلامی 

ایران درباره آن به طرف های غربی هشدار داد. 

نکتـه

نمایندگان مجلس بازخوانی طرحی را در پارلمان آغاز کرده 
اند که سابقه در ادوار مجلس را دارد، اما در صورت عبور از خوان 
دهم و قانون شدن آن، در شیوه انتخاب داوطلبان و تقسیم کرسی 
های سبز رنگ خانه ملت بین نمایندگان در حوزه های انتخابیه 
شهرستان و استان برای مجلس آینده تغییرات ساختاری و 

اجرایی ایجاد می کند. 
طرح استانی شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی در حال 
آماده شدن و عبور از مجاری تصویب و تایید است تا رای دهندگان 
و داوطلبان نمایندگی پارلمان یازدهم در سال 98 شیوه جدیدی 

از گزینش و چیدمان کرسی های خانه ملت را تجربه کنند.
پرونده استانی شدن انتخابات مجلس یکی از طرح هایی 
است که در ادوار مختلف مجلس با جمع آوری امضا به صحن 
می آید، اما تا به حال قانون نشده است و این بار 121 نفر از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی آبان ماه 97 با امضای این طرح 
یک فوریتی با مضمون »استانی شدن انتخابات مجلس« خواستار 
اصلاحاتی در قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی مصوب 

)هفتم آذرماه 78( شده اند.
امضاء کنندگان در مقدمه این طرح هشت ماده ای، »استانی 
شدن انتخابات مجلس« را دغدغه بسیاری از مسئولان نظام عنوان 
کرده و دلایل توجیهی خود را چنین بیان کرده اند:»علی رغم 
اینکه مجلس شورای اسلامی قوانین متعددی در زمینه برگزاری 
انتخابات مجلس منعقد کرده، ولی در دو دهه اخیر با اصلاحات 
بیشماری مواجه شده که این مهم نشان از این دارد که قوانین 
مربوط می تواند دارای ایراداتی باشد و اصلاح آن می تواند زمینه 

حضور مردم در عرصه انتخابات را پررنگ تر کند.«
اما این طرح منتقدانی هم دارد، برخی از آنها بیان می کنند 
که با استانی شدن انتخابات ممکن است مشارکت در انتخابات 
کم شود، اما قاسم میرزایی نکو نماینده مردم دماوند در مجلس 
شورای اسلامی که یکی از موافقان این طرح است؛ معتقد است 

که می توان این موضوع را اصلاح کرد.
به گفته میرزایی نکو، علی لاریجانی رئیس مجلس، کاظم 
جلالی رئیس مرکز پژوهش های مجلس، رویکرد و نگاه مساعدی 
به این طرح داشته و از آن استقبال کرده اند، ظاهرا رئیسان دو 

فراکسیون تاثیرگذار پارلمان نیز با این طرح همراه هستند.
میرزایی نکو می گوید که محمدرضا عارف رئیس فراکسیون 
امید موافقت خود را با این طرح اعلام کرده و از نمایندگان شنیده 
است که حمید حاجی بابایی رییس فراکسیون ولایی نیز با استانی 

شدن انتخابات موافق است.
برخی از نمایندگان منتقد به این طرح، معتقدند بستر و سازکار 
اجرایی این شیوه انتخابات در حوزه های انتخابیه مهیا نیست؛ 
»عبدالرضا هاشم زایی« نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، 

اسلامشهر و پردیس در این گروه از منتقدان قرار دارد.
وی می گوید که هنوز توجیه و قانع نشده است که آیا تصویب 
این طرح به نفع رای دهندگان، داوطلبان و اساسا جایگاه و رسالت 
نمایندگی در پارلمان است یا نه؟ این عضو کمیسیون امور داخلی 
و شوراها در مجلس معتقد است که استانی شدن انتخابات به 
نفع چهره های شناخته شده در استان و به ضرر داوطلبان جدید 

نمایندگی است.
به گفته وی، امضا کنندگان طرح استانی شدن انتخابات، 
تجربه اجرایی در برگزاری انتخابات نداشته اند و چالش های پیش 

روی این طرح را در نظر نمی گیرند.
یکی از چالش هایی که هاشم زایی بیان می کنند وجود عدم 
توازن در رقابت بین داوطلبان جدید الورود و نامزدهایی است که 
یا سابقه نمایندگی در ادوار مجلس از حوزه های انتخابی استان 
دارند و یا از نفوذ استانی، رسانه ای و تبلیغاتی بیشتری در سطح 

استان برخوردارند.
نماینده مردم دماوند معتقد است که با اجرای این طرح 
تاحدی حقوق داوطلبانی که فقط در شهرستان خودشان، صاحب 

نام و نفوذ هستند ضایع می شود؛ چرا که نمایندگان با سابقه تر و 
پر نفوذتر در صاحب کرسی در مجلس، یک سری امکانات مانند 
تریبون نمایندگی در اختیار دارند و رسانه ها آنها را بیشتر می 
شناسند، این در حالی است که این نوع امکانات برای داوطلب 
جدید که می خواهد در سطح یک شهرستان کوچک وارد 
انتخابات شود و با سایر داوطلبان رقابت کند، وجود ندارد، لذا باید 
دقت شود که با استانی شدن انتخابات به این شکل، یک مقدار 

حقوق بخشی از داوطلبان جدید نادیده گرفته می شود.
مدل اجرایی انتخابات به شکل استانی این فرصت را در اختیار 
اعضای پارلمان که عضو مجامع نمایندگان استانی بوده و در بین 
آنها صاحب نفوذ هستند می گذارد تا آنها در زمان انتخابات در 
سایر حوزه های انتخابیه در سراسر استان نیز به نفع سایر اعضا 
مجمع استان تبلیغ و سخنرانی کنند، در صورتی که یک داوطلب 
جدید الورود به صحنه انتخابات که چنین امکانات تبلیغی نداشته 
و در این سطح نیز ارتباط ندارد، حقوقش ضایع می شود و امکان 

دارد در رقابت های انتخاباتی با شکست مواجه می شود. 
طرح استانی شدن انتخابات دارای مزیت ها و معایبی است که 
در حال حاضر فقط بر روی کاغذ قابل ادراک و بررسی است و 
در اجرا شاید متفاوت باشد، تا جایی که موافقان این طرح، منکر 
وجود نقص و چالش در طرح پیشنهادی نیستند، اما محاسن آن 

را بیشتر از مضرات مسکوت ماندن آن می دانند.
با این حال این طرح که در سه دوره مجلس مطرح بوده و رای 
نیاورده، اکنون به مجلس دهم رسیده است، یک فوریت آن طرح 
رای آورده و در کمیسیون امور داخلی کشور شوراها نیز بررسی و 
نظرات اعضا نیز جمع بندی شده و قرار است برای تصویب نهایی 
به صحن علنی مجلس بیاید تا قانون شده و به انتخابات آینده 

مجلس برسد.
میرزایی نکو با ابراز اطمینان از تصویب این طرح، می گوید 
که شورای نگهبان در ادوار گذشته چندان روی خوشی به این 
طرح نشان نداده و معایب آن را بیشتر از محاسن عنوان کرده و 
شروط خاصی را برای تصویب و تایید آن قرار داده بود، ولی این 
بار مجلس دهمی ها نواقص طرح را رفع و نظر مساعد کارشناسان 

شورای نگهبان را به محاسن این طرح جلب کرده اند.
میرازیی نکو می گوید:»بعد از برگزاری جلساتی که ما با 
کارشناسان شورای نگهبان داشتیم و ملاحظات آنها را در این 
طرح لحاظ کردیم، شورای نگهبان موافقت )ضمنی( خود را با این 
طرح اعلام کرد و مطمئن هستم در صحن مجلس رای می آورد.

»انتخابات چه استانی برگزار شود و چه رقابت برای کرسی در 

حوزه های انتخابی شهرستانی و در محدوده جغرافیایی محدودتر 
متمرکز شود، مهم ارتقاء کیفیت پارلمان و نمایندگی و توجه و 
تمرکز نمایندگان بر نظارت بر حسن اجرای قوانین و تصویب 
قوانین در سطح کلان کشور است« این نظر منتقدان طرح است؛ 
اگر چه آنها بر این باورند که تا زمانی که مردم عادت نکنند که 
باید اولویت شان مسائل کلان تر از حوزه انتخابیه و شهرستان 
و روستا، بلکه در سطح استان و چه بسا ملی باشد، با تصویب و 
اجرای چنین طرح هایی جایگاه نماینده و پارلمان هیچ تغییری 

نمی کند.
هاشم زایی به عنوان منتقد طرح استانی شدن انتخابات تاکید 
دارد: تصویب طرح هایی مانند استانی شدن انتخابات، باید در 
اصل برای این باشد که نقش، توجه و تمرکز نماینده صرفا از 
تدارکات عمرانی و اعتباری خرد در حوزه انتخابی در سطح شهر و 
روستای حوزه انتخبایه کمرنگ و محدود شود، بلکه کیفیت نقش 

نمایندگی به سطح کلان استانی و ملی را ارتقا دهد.
این عضو کمیسیون امور داخلی و شورا در مجلس دهم معتقد 
است »تا زمانی که مردم نماینده مجلس را صرفا برای آبادانی 
و عمران شهر و روستای خود بخواهند نیت و مقصود طراحان 
استانی شدن انتخابات مجلس برآورده نمی شود، لذا در بدو امر 

باید تدارکاتچی بودن نماینده در نگاه عمومی تغییر کند.«
طرح استانی شدن انتخابات با تمام مبانی نظری و حقوقی و 
اهدافی که در بطن خود دارد، بی تردید ساز و کار اجرایی انتخابات 
مجلس را متحول خواهد کرد؛ مکانیزمی که در این طرح پیشنهاد 
شده از وضعیت محل تولد، میزان سال های سکونت و اقامت 
داوطلب در محدوده حوزه انتخابیه ثبت نامی و همچنین سوابق 
ادواری نامزد کرسی مجلس گرفته تا اخذ حداقل و حدنصاب 
حوزه انتخابی فرعی و کسب بیشترین آرا در سطح استان را نیز 

در بر می گیرد.
نامزد کرسی  انتخابات، یک  بر اساس طرح استانی شدن 
مجلس در رقابت های انتخاباتی با سایر داوطلبان در همان حوزه 
باید علاوه بر این که حداقل 20درصد آراء رای دهندگان را کسب 
می کند در یک رقابت سراسری در استان نیز بیشترین آرا رای 

دهندگان را نسبت به سایر نامزدهای رقیب، کسب کرده باشد.
با نگاهی به طرح استانی شدن انتخابات، در می یابیم که امضاء 
کنندگان طرح الحاق دو تبصره را به ماده 28 قانون - که شرایط 
انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان را توضیح می دهد- را 
پیشنهاد کرده اند که »هر داوطلب نمایندگی باید متولد محدوده 
جغرافیایی حوزه انتخابیه محل ثبت نام بوده یا سابقه حداقل 5 

سال سکونت در آن محدوده و یا سابقه نمایندگی مجلس شورای 
اسلامی در آن حوزه را داشته باشد« و » تغییر حوزه انتخابیه ناشی 
از اجرای قانون تغییر حوزه انتخابیه داوطلبان نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی )مصوبه 24 دی ماه 1382( باید با رعایت شروط 

این ماده انجام گیرد.«
علاوه بر این در این طرح با اشاره به ماده 10 قانون، - که به 
شرایط زمانی و مکانی برای رای دهندگان می پردازد- پیشنهاد 
شده است که ماده ای نیز با این مضمون که » رأی دهندگان در 
هر استان می توانند برای هر یک از حوزه های انتخابیه در استان 
در بین نامزدهای مربوط به همان حوزه انتخابیه به میزان تعداد 
کرسی های موجود نمایندگان مورد نظر خود را انتخاب نمایند« 

الحاق شود.
همچنین نمایندگان امضاء کننده طرح معتقدند ماده 8 قانون 
انتخابات به شرح زیر باید اصلاح شود:»از هر حوزه انتخابیه موجود 
در استان نامزد یا نامزدهایی که حداقل 20درصد آرا صحیح 
مأخوذه حوزه انتخابیه تبصره ذیل ماده یک این قانون را کسب 
کرده و بالاترین رأی را در کل استان به دست آورده اند، نماینده یا 

نمایندگان استان از آن حوزه انتخابیه محسوب می شوند.«
در این طرح پیشنهاد شده است که »در صورتی که حدنصاب 
در این ماده، برای یک یا چند کرسی بدست نیاید نامزد یا 
نامزدهایی که بیشترین رأی را نسبت به سایر نامزدهای آن حوزه 
انتخابیه در سطح استان کسب کرده باشند به عنوان نماینده یا 
نمایندگان آن استان از آن حوزه انتخابیه به مجلس راه می یابند.«

با این تفاسیر اگر نماینده ای 20درصد رای حدنصاب در حوزه 
انتخابیه خود را کسب کرد و نامزد دیگری 60درصد آراء را در 
همان حوزه کسب کرده باشد، ولی نماینده با حدنصاب کمتر به 
دلیل نفوذ و بیشتر شناخته شدن در سطح استان، بتواند در سایر 
حوزه های انتخابیه در استان مجموع آرای بیشتری کسب کند، 
به عنوان نماینده حوزه انتخابیه وارد پارلمان می شود، اگر چه در 

حوزه انتخابیه فرعی رای کمتری اخذ کرده باشد.
منتقدان معتقدند که خروجی این نوع انتخابات بر مبنای این 
طرح و اولویت و اعتباربخشی به مجموع آرای استانی و معتمدان 
و یا نخبگان استانی، زمینه ای برای تولد مدلی از پارلمان های 
استانی و یا بستری برای الکترالیزه کردن گزینش ها و فدراتیو 

شدن استان ها است.
این در حالی است میزایی نکو می گویند »در گذشته افراد به 
صورت قومی و قبیله ای در انتخابات رای می دادند یا طایفه ای در 
انتخابات شرکت می کردند، اما با تصویب این طرح کارشناسان و 

افراد زبده و فرهیخته بیشتر در انتخابات شرکت می کنند.
در  و  است  ضرورت  یک  چه  اگر  انتخابات  قانون  اصلاح 
چهارچوب لایحه جامع انتخابات نیز در دستور کار دولت دوازدهم 
قرار دارد، اما باید توجه داشت ساز و کارهای و زیرساخت های 
اجرایی در طرح نمایندگان مجلس نیز باید در شیوه انتخاب و 
ترکیب کرسی نمایندگان در پارلمان یازدهم به نحوی باشد که 
حق نمایندگی از جوامع کوچکتر و محدود در حوزه های انتخابیه 

زیر سایه داوطلبان نافذ استانی کمرنگ نشود.
از سوی دیگر انتخاباتی موفق است که خروجی آن ورود 
نمایندگانی نخبه، متخصص و کلان نگر به مسائل کشور به 
پارلمان باشد، نمایندگانی که بتوانند علاوه بر پی گیری مسائل 
خرد در حوزه انتخابیه در سطح شهر و روستا، رای دهندگان یک 
استان را نمایندگی کنند و در شرایط خاص کشور نظرات برحسن 
اجرای قوانین و طرح های ملی را برای منافع تمام موکلان در 

سطح ملی تصمیم گیری کنند.
طرح استانی شدن انتخابات به احتمال زیاد دو هفته دیگر 
-هفته اول دی ماه- در دستور کار مجلس قرار می گیرد و باید 
منتظر ماند و دید نمایندگان مجلس برای عبور دادن این طرح 
از خوان دهم و ایجاد یک تغییر چه تصمیمی خواهند گرفت و 

شورای نگهبان قانون اساسی چه تدبیر خواهد کرد. 

بازخوانی یک طرح در پارلمان؛ 

استانی شدن انتخابات مجلس در خوان دهم 

طلایـه داری هنرمنـدان تئاتـر در بازتاب مفاهیم ارزشـمند 
گنجینه دفـاع مقدس و آموزه های هدایت بخش شـعائر دینی 
تنها گوشـه ای از ارادت خانواده تئاتر کشـور به رعایت هنجارها، 
اجـرای قانـون و توجه به عرف جامعـه ایران اسـلامی را بازتاب 
مـی دهد. مهمتریـن، کاربردی تریـن و تاثیرگذارتریـن ابزارها 
بـرای جریـان بخشـی بـه رفتارهـای فرهنگـی هـر اجتماعی، 
زبـان هنـر و قابلیـت تاثیرگـذاری تولیـدات هنری با اسـتناد و 
اتـکا بـه زبان زیبایی شناسـانه هنر در مسـیر هدایت جامعه به 
سـمت تعالی اسـت.بر هیچ کس پوشیده نیسـت که هنر پویا، 
جریان سـاز و زنـده تئاتـر در میـان تمامـی محصـولات هنری 
از اهمیـت بسـیار بالایـی در مقوله تاثیرگذاری و جریان سـازی 
فرهنگـی در جامعـه برخـوردار اسـت. برگزاری جشـنواره های 
تئاتـری ماننـد »جشـنواره تئاتـر دفـاع مقـدس«، »جشـنواره 
تئاتـر صاحبـدلان« و »جشـنواره تئاتـر رضـوی« تنها گوشـه 
ای از تـلاش هـای هنرمنـدان همیشـه در صحنه تئاتر کشـور 
برای ادای دین و رسـالت هنری شـان در مسـیر ارتقاء سـطح 
فرهنگـی و جریان سـازی فرهنگـی با اتکا بـه ارزش های ملی 
و هویـت بخـش دین اسـلام بـه عنـوان هدایتگرتریـن عنصر 
جامعـه ایران انقلابی و اسـلامی اسـت.از سـوی دیگر، همراهی 
مسـتمر و ارتبـاط مسـتقیم علمـای دینـی و اسـاتید حـوزه و 
دانشـگاه بـا هنرمنـدان تئاتر و اسـتفاده کـردن از رهنمودهای 
آنها توسـط خانواده تئاتر در مسـیر تولید، اجرا و جریان سـازی 
جشـنواره های کشـورمان بر هیچ کس پوشیده نیست؛ آنچنان 
کـه با برگزاری جشـنواره های تئاتر صاحبـدلان، تئاتر رضوی، 
تئاتـر علوی، تئاتر عاشـورایی و همچنین جشـنواره تئاتر دفاع 
مقـدس، همـواره شـاهد حضـور روحانیـون و علمـای دینـی 
حـوزه هـای علمیه سراسـر کشـور بـه عنـوان مخاطبـان این 
آثار هسـتیم. همچنین شـاهدیم در خیل نمایش های تولید و 
اجرا شـده در سراسر کشور همسـو با مفاهیم ارزشمند و والای 
اسـلامیِ ایـرانِ انقلابـی، در کنـار عموم مـردم جامعـه همواره 
پـای ثابـت مخاطبان ایـن آثـار را می تـوان از بدنـه روحانیون، 
طلاب، اسـاتید حوزه و دانشـگاه رصد کرد.همچنین طبق آمار 
در طـی دهه 90 هجری خورشـیدی، شـاهد رشـد 10 برابری 
تولیـد آثـار تئاتری در کشـورمان بودیـم. این مهم محقق نمی 
شـد جـز با همـت و حمایت مسـئولان و همراهـی و همگامی 
هنرمنـدان تئاتـر در جهت بهره بـردن از زبان گویـا، تاثیرگذار 
و اثربخـش تئاتـر و هنـر نمایش در مسـیر هدایتگـری جامعه 
بـر اسـاس آرمـان هـای ایـران انقلابـی و اسـلامی؛ تنهـا کافی 
اسـت نگاهی به شـکل آماری تولیـد آثار نمایشـی در دهه 80 
و قیـاس آن بـا هفت سـالی که از دهه 90 هجری خورشـیدی 
پشـت سـر گذاشـته ایم، داشـته باشـیم تا به همت و حمیت 
مسـئولان و هنرمندان تئاتر در بهره بردن از این هنر تاثیرگذار 
در مسـیر هدایتگـری جامعـه به سـمت فتح قلـل فرهنگی با 
اسـتناد بـه ارزش هـای انقـلاب، دفـاع مقـدس و آرمان هـای 
مذهبـی دین هدایتگـر و مبین اسـلام پی ببریم.مطابـق آمار، 
در دهـه 80 خورشـیدی بـه شـکل میانگیـن در طـول روز در 
پایتخت کشـورمان تهران شـاهد اجـرای 8 تا 10 اثر نمایشـی 
در کلانشـهر پایتخت کشـورمان بودیم؛ این در حالی اسـت که 
در سـال 1397 به شـکل میانگین تنها در سـطح شـهر تهران 
طی یک روز شـاهد اجرای بیش از 100 اثر نمایشـی در سـالن 
هـا و تماشـاخانه ها هسـتیم. این خود نشـان دهنده رشـد 10 
برابـری فعالیـت هنرمنـدان تئاتر در تهران به شـمار مـی رود.

ناگفته پیداسـت که همسـو با افزایش نگاه کمی شـاهد ارتقاء 
کیفیـت آثـار تئاتری بودیـم کـه نمونـه آن را در کنار صحبت 
هـای خانـواده تئاتـر در سـخنان طـلاب و علمـای حوزه هـای 

علمیـه بـا حضورشـان در جشـنواره های تئاتـر دینـی و دفاع 
مقدس کشـورمان شـاهد بودیم. بر هیچ کس پوشـیده نیست 
کـه ایـن توفیق جز با همراهی هنرمندان تئاتر با اسـاتید حوزه 
و دانشـگاه میسـر نمی شد. در این نکته شـکی وجود ندارد که 
»انسـان ممکـن الخطاسـت« و نبایـد فراموش کرد کـه امکان 
بروز خطا در رفتار انسـانی امری بدیهی و غیر قابل انکار اسـت 
و جـز ایـن را تنهـا در رفتار، سـیرت و زندگی پیامبـران الهی و 
ائمه معصومین)ع( شـاهد هستیم.بهترین شـاهد و مدعای این 
کلام را می توان در عبارت قرآنی حضرت یوسـف)ع( مشـاهده 
کـرد کـه، اذعان می دارد اگر مـدد و راهنمایی الهی نبود، حربه 
نفس و شـیطان او را از خطا مصون نمی داشـتند: »وَ مَا أبَُرِّیءُ 
یَ إنَِّ رَبِّی غَفُورٌ  ـوءِ إلاَّ مَا رَحِمَ رَبّـِ نَفْسِـی إنَِّ النَّفْـسَ لَأمَّارَةٌ باِلسُّ
رَّحِیمٌ؛ ]سـوره یوسـف، آیـه53[ من هرگز خـودم را تبرئه نمی 
کنـم، کـه نفـس )سـرکش( بسـیار بـه بدی هـا امر مـی کند 
مگـر آنچه را پـروردگارم رحم کند! پروردگارم آمرزنده و مهربان 

است«.
* بولتن سازی همیشه بوده و خواهد بود

طی چند روز گذشـته توجه و تذکار یکی از علمای گرانقدر 
شـیعه، حضرت آیت الله سـبحانی که همواره در مسـیر تعالی 
فرهنـگ و هنر کشـورمان تعالیـم و آموزه های فراوانی داشـته 
انـد، متاسـفانه بـه دسـتاویزی برای سـنگ انداختـن برخی از 
جریان های خبری در مسـیر زیر سـوال بردن فعالیت خالصانه 
و صادقانه هنرمندان هنرهای نمایشـی کشـور بودیم. در تاریخ 
بیسـتم آذر 1397 حضـرت آیت الله سـبحانی از مراجع عظام 
تقلیـد شـیعیان در دیدار با انجمن فرهنگی ناشـران آموزشـی 
کـه در دفتـر معظم له برگزار شـد گفته بود: »مطلع شـدیم در 
تهـران تئاتـری برگزار شـده که دختـران با کلاه گیـس در آن 
بـازی می کنند، ایـن حرکت در جمهوری اسـلامی چه معنایی 
دارد کـه بـه معاون وزیر ارشـاد تذکـر دادیم تا هرچه سـریعتر 
به این مسـئله رسـیدگی کند.«آنچه که در سـخنان این عالم 
گرانقـدر مشـخص اسـت، آیت الله سـبحانی به بیـان تذکاری 
در راسـتای بروز خطای یکی از هنرمندان تئاتر اشـاره داشـته 
انـد؛ امـا در ایـن میـان برخـی جریـان هـای خبری کـه کمر 
بـه همـت و زیر سـوال بـردن فعالیت خادمـان و متولیـان امر 
هنر و همچنین هنرمندان همیشـه حاضر در سـنگر فرهنگی 
فعالیت های ایران انقلابی و اسـلامی داشـته اند را بر آن داشـت 
تـا بـا برخـی از اغـراق هـا و در زبـان رسـانه ای و ژورنالیسـتی 
»بولتن سـازی ها«، دسـتاوردها و داشـته های هنر تئاتر کشور 
را کـه بـه همـت هنرمنـدان متعهـد، انقلابـی و ارزش مـدار 
کشـورمان در مسـیر جریان سـازی و هدایت جامعه به سـمت 
قلـه هـای فرهنگـی بوده اسـت را تنهـا به دلیل یـک خطا زیر 
سـوال برده و همه داشـته ها و دسـتاوردهای ارزشمند خانواده 

تئاتـر را زیر سـوال ببرند.
* وسعت باب گفت و گو؛ کاهش سوء تفاهم ها

این مسـاله تـا بدانجـا پیش رفت کـه واکنش سـیدعباس 
صالحـی وزیـر فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی را در روز 21 آذر در 
حاشـیه نشسـت هیـات دولت دربـاره برخی حاشـیه هایی که 
بـرای تئاترهای روی صحنه پیش آمده اسـت بـا خود به همراه 
داشـت.صالحی دربـاره برخی حاشـیه هایی که بـرای تئاترهای 
روی صحنـه پیـش آمـده، گفته بود: »برداشـت من این اسـت 
که جریان رو به رشـدی در تئاتر داشـته، داریم و حتما خواهیم 
داشـت. طبیعی اسـت در جامعه متکثر، سـلیقه های مختلفی 
وجـود دارد کـه در آنها مرجعیت با قوانین لازم الاجرای کشـور 
و گفتگـو کـردن بـرای کاهـش دغدغه های مجموعه ها اسـت. 
جامعـه تئاتـری ایران جامعه ای اسـت کـه به هنجارهـا، قانون 

و عـرف توجـه دارد و بـا ایـن معیار حرکـت کـرده و می کند و 
طبیعی اسـت برخی حوزه ها که ممکن اسـت حساسیت هایی 
داشـته باشـند در گفتگو با آنها و نسـبت پیدا کردن بیشـتر با 
جامعه تئاتری حساسیت هایشـان را می توان کاهـش داد. چون 
بـرای تئاتـر، اخـلاق و عـرف اهمیـت دارد  و بیـش از این توجه 
داشـته و دارد.«وی یادآورد شـده بود: »بولتن سـازی همیشـه 
بـوده و خواهـد بـود ولـی مهم این اسـت که باب گفـت و گو را 
با هم وسـیع تر کنیم که این هرچه بیشـتر شـود سوءتفاهم ها 
کمتـر می شـود.«بیان ایـن گفتـه هـا از زبـان وزیـر فرهنگ و 
ارشـاد اسـلامی موید آن اسـت که هنرمندان نمایش و خانواده 
تئاتـر ایـران همواره نسـبت بـه رعایـت هنجارهاف احتـرام به 
قانـون، توجـه به عرف جـاری در جامعـه و تلاش بـرای بازتاب 
ارزش هـای ملـی، دینـی و انقلابـی کشـورمان همـواره تاکیـد 
داشـته انـد. همین مسـاله بود کـه باعث شـد در ادامه صحبت 
هـای وزیـر فرهنگ و ارشـاد اسـلامی، دیگر دسـت انـدرکاران 
حوزه نمایش کشـورمان نیز درباره این اتفاق هدفمند از سـوی 
برخـی جریـان های خبـری در راسـتای تخریـب فعالیت های 
خادمان حقیقی فرهنگ و هنر کشـورمان، با سـوء اسـتفاده از 

تـذکار یکی از علمای شـیعه، به واکنـش بپردازند.
* امیدواریـم همـواره بـا اطلاعات جامـع و دقیق به 

مسـائل هنری نگاه شـود
فعالیـت و بازتـاب خبـری حاشـیه ای از سـوی آن گـروه 
بولتـن سـاز با هـدف زیر سـوال بـردن تمامـی دسـتاوردهای 
هنرمنـدان تئاتـر کشـورمان صرفاً به واسـطه یک خطـا و یک 
اشـتباه، مدلـول اجـرای نمایشـی بـود کـه در تاریـخ 30 آبان 
1397، اجرای نخسـتین خـود را آغاز کرده بـود و در حالی که 
ایـن گزارش قلمی می شـود یعنـی امروز )پنجشـنبه 23 آذر( 
آخرین نوبت اجرای خود را پشـت سـر خواهد گذاشـت.همین 
تاخیـر در مسـیر بازتاب این مسـاله نشـان می دهـد که هدف 
آن گزارش واکنش بولتن سـازان و مخالفان حرکت رو به رشـد 
تئاتر کشـورمان در مسـیر تعالی فرهنگ و هنر کشورمان بوده 
اسـت.در این ارتباط سـیدمجتبی حسـینی، معاون امور هنری 
وزارت فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی در گفتگـو بـا ایرنـا با اشـاره 
بـه آنکـه موضوعـی که طـی یکـی دو روز اخیر درباره حاشـیه 
سـازی یکـی از تئاترهـای در حـال اجـرا در سـالن های شـهر 
تهـران بازتـاب خبری داشـته و تذکار به آن را در سـخنان آیت 
الله سـبحانی نیز شـنیدیم گفـت: »ایـن اتفاق تنهـا در اجرای 
نخسـتین آن اثر نمایشـی بـوده که بعد از لحظـه وقوع چنین 
رخـدادی، ایـن خطـا از طریـق گفت و گـو با گروه مطـرح و به 
شـکل کامل حل شـد. به طوری که در تمامی اجراهای بعدی 
ایـن نمایـش آن خطا تکرار نشـده اسـت.«آنچنان که پیشـتر 
ذکـر شـد اجرای این اثر نمایشـی در تاریخ 30 آبـان 1397 رخ 
داده کـه همـان ارجـاع به صحبت های معاون امـور هنری وزیر 
فرهنگ و ارشـاد اسلامی اسـت؛ یعنی اتفاقی که در سی ام آبان 
رخ داده بـه دلیـل نـگاه حاشـیه محـور گروه های اقـل مخالف 
توفیـق جریان هـای هنـری و از جمله تئاتـر در کشـورمان، در 
تاریـخ بیسـتم آذر ماه و در فاصله تنها سـه روز مانـده به پایان 
این نمایش شـکل رسـانه ای و خبری پیدا کرده است.حسینی 
در ادامـه ایـن گفـت و گـو بـا تاکیـد بـر صـدور مجـوز اجرای 
نمایـش ها بر اسـاس قوانین شـورای ارزشـیابی و نظـارت اداره 
کل هنرهای نمایشـی تاکید کـرد :»همواره نگرانی هـای مردم 
جامعـه و در راس آنهـا مراجع تقلید عظامف علمـا و روحانیون 
در مقولـه ارتقـای مفاهیـم هنـری مـورد توجه بـوده اسـت. از 
سـوی دیگر هنرمندان تئاتر نیز با اسـتناد به فعالیت فرهنگی 
زیـر پرچـم نظـام جمهـوری اسـلامی، همـواره ارادت و احترام 

خـود بـه قانـون و مـوارد شـرع و عـرف در تولید آثـار هنری و 
تئاتـری کشـورمان را به اثبات رسـانده انـد.«وی ادامـه داد: »از 
همراهـی روحانیـون که بی هیچ شـکی آرای آنها یکی از اصلی 
تریـن سـتون هـای جریان سـازی موضوعـات فرهنگـی برای 
تولیـد آثـار هنری میـان هنرمندان بوده اسـت مانند همیشـه 
قدردان و سپاسگزاریم و البته مانند همیشه امیدواریم تا شاهد 
حمایـت و همراهـی علمـا و روحانیون با بخـش های مختلف 
فعالیـت های هنـری کشـورمان از جمله هنر تئاتر باشـیم که 
ماننـد همیشـه با اطلاعاتـی جامـع و دقیق به مسـایل هنری 

نگریسـته و همواره پشـتیبان و یاور هنرمنـدان بودند.«
* حفـظ حرمت علمـای دین و متدینـان، از تکالیف 

هنرمندان تئاتر اسـت
شهرام کرمی، مدیر کل اداره هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ 
و ارشـاد اسـلامی در گفـت و گو با ایرنا با تأکیـد بر آنکه نمایش 
بـه عنـوان هنری زنده در طول اجرا ممکن اسـت که به شـکلی 
کامـلا ناخودآگاه دسـتخوش تغییر و تحول شـود گفـت: تاریخ 
تئاتـر انقـلاب اسـلامی ایـران در همراهی و فعالیـت هنرمندان 
همـواره بازتـاب دهنده ارادت این بخش از جامعه هنری نسـبت 
بـه ارزش هـا و آرمان هـای ایـران انقلابـی و اسـلامی بوده اسـت.

وی ادامـه داد: برگـزاری 37 دوره از جشـنواره بیـن المللـی تئاتر 
فجـر کـه آینـه ای تمـام نمـا از تئاتـر انقلابـی و اسـلامی ایران 
اسـت، همچنین جشـنواره های تئاتر دفاع مقدس و جشـنواره 
تئاتـر مذهبی صاحبدلان تنهـا بخشـی از گـواهِ ارادت به پرچم 
مقـدس ایـران عزیزمـان و دین هدایت گر و مبین اسـلام اسـت 
از سـوی هنرمنـدان بـوده اسـت.کرمی با اشـاره به آنکه هـر روز 
تنهـا در پایتخـت کشـورمان بیـش از 100 نمایـش بـه صحنه 
مـی رود تأکیـد کـرد: تمام این نمایـش ها پیش از اجرا توسـط 
متخصصان شورای ارزشیابی و نظارت اداره کل هنرهای نمایشی 
مـورد بازبینـی قرار می گیرند و تمامی نکات بـرای بهبود، اصلاح 
و اجـرای این آثار نمایشـی به هنرمنـدان و کارگردانـان گروه ها 
منتقل می شـود.وی ادامه داد: منکر این مسـاله نمی شـویم که 
گاهی به دلیل خطای انسانی، شاهد بروز برخی اتفاقات هستیم 
که بی هیچ شـکی به شـکلی ناخواسـته شـکل می گیـرد و به 
همین سـبب اسـت که در کنـار بازبینی اولیه، تمامـی اجراهای 
نمایشـی توسط مسـئولان شـورای ارزشـیابی و نظارت در طول 
اجـرای عمومـی نیز مورد توجه قرار می گیرند تا ضریب اشـتباه 
و بروز خطا را به صفر برسـانیم.مدیر کل اداره هنرهای نمایشـی 
بـا اشـاره به شـناخت و ارادت هنرمنـدان به آرمـان های مقدس 
انقلاب اسـلامی و قوانین موجود در تولید و اجرای آثار نمایشـی، 
ضمن تایید صحبت های سـید مجتبی حسـینی، معـاون امور 
هنـری وزیـر فرهنگ و ارشـاد اسـلامی گفـت: اتفاقی کـه برای 
یکی از نمایش های اجرا شـده در سـالن های شهر تهران شاهد 
بودیم، اتفاقی اسـت که تنها در اجرای نخسـتین گروه نمایشـی 
صـورت گرفته بـود که ضمن تذکر بـه گروه نمایشـی، در طول 
شـب هـای دیگـر اجرا شـاهد بـروز آن اشـتباه و خطـا نبودیم.

وی ادامـه داد: شـکی وجـود نـدارد کـه خانواده تئاتر، مسـئولان 
و خادمـان این شـاخه فرهنگی همـواره ارادت خـود را به علما و 
روحانیون نشـان داده و پیوسته تلاش کردند تا تکلیف و رسالتِ 
دیـن خـود را بـه آرمـان های اخلاقـی، مذهبـی و عرفی جامعه 
اسـلامی ادا کننـد. بر همین اسـاس اسـت کـه در صـورت بروز 
اشـتباهی، برخورد با چنین اشـتباهاتی را تکلیف و وظیفه خود 
می دانیم و به هیچ وجه در برابر بروز چنین خطاها و سـهوهای 
انسـانی کوتـاه نیامـده و نخواهیـم آمـد؛ چرا که حفـظ حرمت 
علمـای دیـن و متدینان از تکالیف اصلی فعالیت هـای اداره کل 

هنرهای نمایشـی است.

متن و حاشیه های یک اتفاق تئاتری؛ 

دمیدن بولتن سازان در آتش دشمنان انقلاب 
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وليمه دادن )مهمانى كردن(، تنها در پنج مورد است: در عُرس، 
خُرس، عِذار، وِكاز و ركِاز. عُرس، هنگام ازدواج است. خُرس، 

زمان تولدّ فرزند است. عِذار، هنگام ختنه كردن است. وِكاز، زمان 
خريد خانه است. ركِاز، موقع بازگشت از مكّه )حج( است.
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واحد ابزار زنی سنگ مروارید از معدود مراکز شاخص در صنعت سنگ بری استان 
قم محسوب می شود که مدیریت آن با خلاقیت و ابتکاری مثال زدنی در این رسته ی 

شغلی فعالیت و خدمات دهی می کند.
عبدالعزیز عادلی از اتباع کشور همسایه ما افغانستان و مؤسس و مدیر این واحد در 
گفت و گو با خبرنگار روزنامه ایمان به تشریح فعالیت و خدمات واحد تحت مدیریت 

خود پرداخت.
وی ابتدا یادآور شد: در سال 59 و هنگامی که نوزاد بیش نبودم به علت تجاوز 
نظامی اتحادجماهیر شوروی )سابق( به کشورمان توسط والدین خود به ایران عزیمت 

و از همان زمان در شهر قم مستقر شدیم.
این ابزار زن ماهر و مجرب آنگاه با اشاره به اینکه از دوران نوجوانی به موازات 
تحصیل در مدرسه، در مشاغل مختلف از جمله کارخانه تولید دمپایی و پاکت سیمان 
و نظایر آن مشغول به کار شدم، افزود: نهایتا فعالیت در حرفه ی سنگ بری و ابزارزنی 
سنگ را با علائق خود هماهنگ تر دیده و با خرید یک دستگاه فرز، فعالیت خود را 

در این عرصه کلید زدم.
عبدالعزیز عادلی با اشاره به اینکه از ابتدای شروع فعالیت در صنعت سنگ، به طور 
مستقل کار را استارت زدم؛ گفت: تا قبل از ورود به این عرصه در هیچ واحد سنگ 
بری کارگری نکرده بودم و تجربه ای نداشتم که با راه اندازی یک واحد مستقل؛ با 
آزمون و خطا فنون این حرفه را آموخته و تجارب لازم را کسب کردم. وی ابراز زنی 
را نوعی هنر قلمداد کرد که برای کسب مهارت در آن؛ برخورداری از ذوق و استعداد 

هنری ضروری است.
مدیر واحد ابزار زنی سنگ مروارید در همین زمینه خاطرنشان کرد: فعالیت خود را 
در این عرصه بدون هیچ اندوخته و سرمایه ای شروع کردم و به تدریج در پروژه های 
ساختمانی به کار ابراز زنی پرداختم تا اینکه سرانجام با سرمایه ی اندکی که از کار در 
پروژه های ساختمانی و ابزار زنی اندوخته بودم، دستگاه ها و ابزار ساده کاری خریداری 

و کارگاه مستقل را راه اندازی کردم.
وی مساحت کارگاه تحت مدیریت خود را 1000 متر اعلام کرد و افزود: تاکنون 
افزون بر 200 میلیون تومان برای  تجهیز و راه اندازی این واحد سرمایه گذاری صورت 

گرفته است.
عبدالعزیز عادلی آنگاه با اشاره به فعالیت های واحد تحت مدیریت خود اعلام کرد: 
عمده فعالیت و خدمات طراحی و اجرای نمای ساختمان، ستون و سرستون است و به 
طور کلی هر طرح و نقشه ای که از سوی مشتریان عزیز به ما ارایه شود دقیقاً مطابق 
با خواسته و سلیقه مشتریان طرح را اجرایی می کنیم. البته در برخی موارد چنانچه  
اصلاح و تغییراتی در طرح ارایه شده از سوی مشتری نیاز باشد این موضوع را متذکر 

شده و مشاوره لازم را به مشتریان ارایه می کنیم.
وی در پاسخ به سوال خبرنگار ما که نخستین پروژه ای که در اجرای آن مشارکت 
داشته چه پروژه ای بوده است؛ گفت: یک پروژه 7 طبقه مسکونی واقع در زنبیل آباد، 
اولین پروژه ما محسوب می شود که از نمایی چشم نواز برخوردار است و اجرای آن 

رضایتمندی مشتری را در پی داشت.
* معیار اصلی ما کیفیت بالای کار است 

عبدالعزیز عادلی آنگاه در خصوص اشتغالزایی در واحد ابزار زنی سنگ مروارید 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر 3 نفر به صورت مستقیم در این واحد مشغول به کار 

هستند اما تعداد پرسنل ما متغیر است به طوری که در زمان تراکم کاری و ارایه چند 
سفارش کار به صورت همزمان؛ پرسنل این واحد به بیش از 6 نفر افزایش می یابد.

وی با تاکید براینکه در اجرای پروژه ها، معیار اصلی ما کیفیت بالای کار است؛ 
تصریح کرد: معتقدیم کیفیت بالای خدمات ،بهترین و مؤثرترین ابزار تبلیغی برای هر 

واحد صنفی و از جمله این واحد محسوب می شود.
وی در پاسخ به سوالی دیگر که از تایم مورد نیاز جهت اجرای پروژه ها جویا شد؛ 
اظهار کرد: زمان اجرای پروژه بستگی به حجم کار آن پروژه دارد کمااینکه برخی پروژه 
ها زمان نسبتاً طولانی به خود اختصاص می دهد اما در مقابل برخی پروژه های دیگر 
به زمان نسبتاً کمتری نیاز دارد.وی متذکر شد که در حال حاضر 5 پروژه در سطح 

شهر قم و نیز کاشان و ... در دست اجرا داریم.

* استفاده از سنگ در نمای ساختمان موجب زیبایی و ماندگاری بنا می 
شود

عبدالعزیز عادلی همچنین به این نکته اشاره کرد که با اجرای هر پروژه، تجارب ما 
افزون تر می شود. وی سپس به جمع بندی اظهارات خود پرداخت و افزود: با توجه به 

تجاربی که از کار در این حرفه به دست آورده ایم.
و همچنین توان اجرایی و مدیریتی و فنی؛ دستگاه CNC را خودمان ساخته و مورد 
استفاده قرار داده ایم چرا که قیمت این دستگاه در بازار بسیار گران بوده و خرید آن 
با توجه به کمبود سرمایه از توان ما خارج بود. لذا احساس نیاز به این دستگاه موجب 
شد با حداقل امکانات این دستگاه، ما با کیفیت بالا اما قیمتی به مراتب پایین تر از نوع 

مشابه موجود در بازار تولید کنیم.
عبدالعزیز عادلی خاطرنشان کرد: چنانچه مورد حمایت های لازم قرار بگیریم می 

توانیم نیاز واحدهای سنگ بری و همکاران را در این زمینه مرتفع سازیم.
عادلی استفاده از سنگ در نمای ساختمان راموجب زیبایی و ماندگاری بنا دانست 
و در پایان از زحمات پدر و مادر،همسر خود، همچنین مسولان استان ونیروهای سبز 
پوش انتظامی  و پرسنل زحمتکش مجموعه تحت مدیریت خود تشکر و قدردانی کرد.

نیم نگاه

نامحـرمانه

خبــر

انتقاد آیت الله نوری همدانی از ساکن شدن طلاب درقم 
آیت الله نوری همدانی انتقاد از برخی طلاب ساکن قم گفت : وجود یک عالم در تمامی روستاها 
و بلاد اسلامی امروز یک ضرورت است و باید به این نیازها برنامه ریزی شود متاسفانه امروز عده ای در 
قم ساکن شده اند و روستاها و شهرها بدون عالم مانده است.آیت الله نوری همدانی شامگاه چهارشنبه 
در دیدار با نماینده ولی فقیه، ائمه جمعه و مدیران مدارس علمیه آذربایجان غربی که در دفتر این 
مرجع تقلید در قم برگزار شد،  تاکید کرد: هرمجموعه ای نیاز به یک مدیر لایق دارد و بدون مدیر 
مدبر نمی تواند حرکت و پیشرفت کند، همانطوری که خدا در بدن انسان مغزی را قرار داده که تمام 
دستگاه بدن و اعضا و جوارح را اداره می کند وجود یک مدیر مدبّر و عاقل بر سر هر مجموعه ای لازم 

و ضروری است و باید به این نیاز مهم هم حوزه برنامه داشته باشد.

ابطال مدرک تحصیلی در صورت احراز تقلب علمی
 معاون حقوقی و امور مجلس وزیر علوم گفت : در بحث پیشگیری قانون مقابله با تقلب علمی، 
فهرستی از اقدامات پیش بینی شده برای پیشگیری از وقوع تقلب علمی تهیه شده است که در این 
زمینه می توان به تشکیل کمیته اخلاق پژوهش، برخورد با تخلف دانشجو و تخلف احتمالی استاد 
و همچنین ابطال پایان نامه در صورت احراز تقلب، اشاره کرد.حسین سیمایی صراف با بیان اینکه 
مدرک تحصیلی فرد با احراز تقلب می تواند ابطال یا منجر به اخراج دانشجو شود، اظهار داشت: 
رسیدگی به تخلفات دانشجویان از وظایف کمیته های انضباطی دانشجویان است؛ این موضوع برای 
درصد اندکی که دست اندارکار تقلب شوند تهدیدی به حساب می آید؛ در مواقع ضروری اگر تقلب 
علمی دانشجو ثابت شود بحث اخراج دانشجو هم به میان می آید.وی در مورد برخورد با استادان 
در صورت احراز تخلف، تاکید کرد: اگر استادی امانت داری را رعایت نکند به هیات انتظامی اعضای 

هیات علمی معرفی می شود که از این موارد می توان به عنوان پیشگیری از تقلب علمی یاد کرد.

گله تنُد محقق داماد از رئیس جمهور
محقق داماد خطاب به روحانی گفت: مشاوران شما باید بروند درسشان را از نو بخوانند. وی با 
درخواست از نخبگان کشور گفت که برای بهتر شدن کشومان درس بخوانید و ادامه داد: اگر الان 
رتبه علمی صنعت در دانشگاه به عرش هم رسیده باشد ولی در عمل از این علم استفاده نشود، هیچ 
مشکلی حل نخواهد شد. این استاد دانشگاه خطاب به مسئولان دولت تأکید کرد: شما که برای 
ورزش از خارج یک نفر را می آورید خب اگر نمی توانید مشکلات کشور را حل کنید یک نفر را از 
همان جا بیاورید البته که ما می دانیم دانشمندان بسیاری در داخل کشور داریم که مورد غفلت قرار 
گرفته اند. وی افزود: اگر برای ترافیک هم بلد نیستند مشکل را حل کنند یک نفر را از خارج بیاورند. 

الان اقتصاد کشور علمی اداره نمی شود و به همین دلیل الان این مشکلات را داریم.

واکنش آشنا به سخنان احمدی نژاد
حسام الدین آشنا به سخنان امروز احمدی نژاد در مورد دعوت از رئیس جمهور برای مناظره 
واکنش نشان داد.مشاور رئیس جمهور با اشاره به احمدی نژاد نوشت: اگر خاطرشان باشد یک بار 
به اسم مناظره در همین تلویزیون 19 دقیقه و ۴۴ ثانیه وقت سفارسی اضافی تک نفره گرفتند و از 
آن نهایت استفاده را کردند. وی افزود: متاسفانه در همیشه بر یک پاشنه نمی چرخد.اشاره ی آشنا 
به فرصت 19 دقیقه ای است که پس از مناظره های جنجالی سال 88 بین کاندیداهای ریاست 
جمهوری، به احمدی نژاد داده شد. صداوسیما در آن زمان اعلام کرد که به دلیل اظهارات دیگر 

کاندیداها علیه احمدی نژاد در زمان عدم حضور او، این مدت زمان را برای او در نظر گرفته بود.
 

ضرب و شتم فرزند یک نماینده مجلس
فرزند محمدعلی پورمختار، نماینده مردم کبودرآهنگ در مجلس چند شب قبل به هنگام 
بازگشت از مراسم عروسی در تهران از سوی چند نفر مورد ضرب و جرح قرار گرفت. پنجشنبه هفته 
گذشته فرزند محمدعلی پورمختار نماینده مردم کبودرآهنگ در مجلس بعد از اتمام مراسم عروسی 
و در زمان بازگشت به منزل مورد حمله سه نفر قرار می گیرد که این افراد بدون هیچ گونه خواسته 
یا توضیحی به وی حمله کرده و با ضربات متعدد چاقو او را مورد جراحت شدید قرار دادند. فرزند 

پورمختار هم اکنون در بیمارستان بستری است.

زمان اعدام بابک زنجانی از زبان معاون قوه قضائیه
حجت الاسلام  هادی صادقی معاون فرهنگی قوه قضائیه با اشاره به آخرین اقدامات در پرونده بابک 
زنجانی گفت: این فرد در زمان مناسب اعدام خواهد شد و مردم عجله نکنند. در اغلب پرونده های 
فساد بزرگ که اموالی اختلاس و سوءاستفاده شده است غالباً بازگشت پیدا می کند و آن دسته از 

مبالغ که بازگشت داده نشده پیگیری می شود.

تکذیب استفاده از عنوان مجمع تشخیص در همایش ها 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام ادعای مطرح شده در برنامه تلویزیونی »حالا 
خورشید« در خصوص فعالیت فردی از مدیران مجمع تشخیص مصلحت نظام در یک موسسه 
برگزار کننده جشنواره ها و همایش های کارآفرینی غیررسمی و با رویکرد تجاری را تکذیب کرد.به 
گزارش عصر پنجشنبه ایرنا از این نهاد، در این اطلاعیه آمده است: مدیران و مسئولان این موسسه 
یا موسساتی از این دست هیچ گونه عضویت، سمت یا ارتباطی با نهاد مجمع تشخیص مصلحت 

نظام ندارند.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم:

قطعنامه های سنای آمریکا 
علیه عربستان اعترافاتی دیرهنگام است

امام جمعه قم با اشاره به صدور دو قطعنامه سنای آمریکا علیه عربستان سعودی گفت: سنای 
آمریکا در دو قطعنامه به ۴ سال بمباران و ظلم علیه مردم مظلوم یمن و نقش ولیعهد عربستان در 

قتل خاشقچی اعتراف کرد هرچند اینها اقداماتی نفاق آلود و دیرهنگام است.
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم با بیان اینکه نامه 31 نهج البلاغه 
یک منشور تربیتی است، بیان کرد: نمازگزاران را به انس با نهج البلاغه به عنوان یک کتاب انسان ساز 

و توجه به نامه سی و یکم که درباره مسائل تربیتی است دعوت می کنم.
وی با بیان اینکه نقش تربیتی پدران و مادران بسیار مهم و راهبردی است، بیان کرد: در سیره ائمه 

اطهار بر این نقش مهم تاکید شده است.
امام جمعه قم با تبریک میلاد امام حسن عسکری اظهار کرد: برای ما در شهر قم علاوه بر 
مسجد جمکران و قبر نورانی حضرت فاطمه معصومه)س( نشان و یادگاری از این امام عظیم 
الشان داریم و آن مسجدی است که طبق نقل به فرمان ایشان به احمدبن اسحاق قمی بنا شده 
است. وی وفات حضرت معصومه)س( را تسلیت گفت و افزود: شهر قم به عنوان خاستگاه انقلاب 
اسلامی و پایگاه معارف الهی از نظر فرهنگی نیازمند اهتمام بیشتری است و مسؤولان و همه کسانی 

که دست اندرکار مسائل فرهنگی باید توجه بیشتری داشته باشند.
اعرافی خاطرنشان کرد: نباید برخی از مظاهر آزاردهنده در مفاسد اجتماعی در ایران اسلامی و قم 

مشاهده شود و وظیفه ما در این زمینه سنگین است.
وی با اشاره به هفته وحدت حوزه و دانشگاه و گرامیداشت یاد و نام شهید مفتح خاطرنشان 
کرد: همگرایی و تعامل حوزه و دانشگاه و ارتباط و وحدت این دو نهاد ضرورت حرکت در مسیر 
آرمان های الهی است و امام راحل از ابتدا نسبت به این وحدت تاکید داشتند. این همکاری و وحدت 

دستاوردهای خوبی داشته البته با برخی از خلأها نیز روبه رو هستیم.
امام جمعه قم با اشاره به اینکه حوزه علمیه برای هرگونه همکاری و همگرایی با قشر جوان 
دانشگاهی آماده است، افزود: افتخار می کنیم که در این مسیر قدم برداریم؛ حوزه علمیه قم از آغاز 
در کنار دانشگاه و دانشجویان بوده است و امروز محورهای زیادی داریم که باید با همکاری حوزه و 

دانشگاه در مسیر خدمت به ملت گام برداشته شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به اوضاع کشور فرانسه اشاره کرد و افزود: امروز 
به غربی ها می گوییم ستم های چندقرن به مظلومان عالم گریبان شما را می گیرد و اینها 
نخستین نشانه های قیام ملت ها است.اعرافی با اشاره به اینکه اشکالات بنیادی در رویکردهای 
تمدنی و سیاسی غرب وجود دارد، یادآور شد: انقلاب اسلامی ایران آماده است که اشکالات 
بنیادین غرب را به آنها اعلام کند؛ بیایید حقایق را بشنوید و بدانید مسیری که طی می کنید 
اشتباه است.وی با بیان اینکه غربی ها در مسئله حقوق بشر در کشورهای اسلامی از جمله یمن و 
بحرین روی جلادان تاریخ را سفید کردند، خاطرنشان کرد: لااقل با ملت های خود نرم باشید و حقوق 
بشر را در کشورهای خود رعایت کنید.امام جمعه قم با اشاره به اینکه قطعنامه سنای آمریکا اعتراف 
به ۴ سال بمباران و ظلم علیه مردم مظلوم یمن است، گفت: امروز ترامپ گفته است که این سخن را 
قبول ندارد.وی تصریح کرد: در قطعنامه دیگر ولیعهد عربستان را صادر کننده قتل خاشقچی معرفی 

کردید و این مسائل به خود شما باز می گردد.
وی گفت: در عراق، یمن، بحرین، سوریه، افغانستان و... حامی ظالمان بوده و گاهی که در می مانید 
اعتراف می کنید؛ اینها اقداماتی نفاق آلود و دیرهنگام است.اعرافی با بیان اینکه مسؤولان ما بدانند که 
نباید به این جانیان دل ببندند، گفت: آنها تحریم ظالمانه را بر ایران حاکم کردند ولی به فضل خدا 

ملت ایران و ملت های مظلوم عالم بر این دشمنان بشریت حاکم و غالب خواهند شد.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد رسمی 

برابر رای شماره 139760331011001856 مورخ 1397/09/05 هیات موضوع قانون تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه 
کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای عباس دولتخواه بشناسنامه شماره 15661 صادره از 
کرج فرزند شیرین دلها در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به 
مساحت 1676 مترمربع مفروز از پلاک شماره 352 اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای فاضل 
فیروزبخت که خود مالک اولیه می باشد تایید می نماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م/97/29683/ف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1397/09/24تاریخ انتشار نوبت دوم: 1397/10/10
سیروس قنبرپور- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

30 درصد دستفروشای تهران تحصیلات عالی تا دکترا دارندکاریکاتور

سجاد جعفری

سرپرست استانداری در رزمایش طرح زمستانه پلیس راه قم:

افزایش ایمنی جاده های قم ضروری است
 سرپرست استانداری قم افزایش ایمنی جاده ها در فصل زمستان را 
ضروری عنوان کرد و گفت: تلاش دستگاه های مختلف قم بر کاهش 

حوادث جاده ای در محورهای این استان است.
سید محمدرضا هاشمی ظهر پنجشنبه در رزمایش طرح زمستانه 
پلیس راه قم که در مقر فرماندهی نیروی انتظامی قم برگزار شد، بیان کرد: 
استان قم بعد از خراسان رضوی دومین استانی است که جنبه زیارتی دارد 
بنابراین خدمت رسانی در این استان با وجود حرم حضرت معصومه)س( 
افتخاری بزرگ برای مسئولان است.وی گفت: از آنجایی که استان قم 
محور مواصلاتی 17 استان کشور است و همچنین به دلیل نزدیکی به 
تهران از جمله استان هایی است که دارای محورهای پرتردد است.سرپرست 
استانداری قم با بیان اینکه باید هدف همه مسئولان خدمت به زائران حضرت 
معصومه)س( باشد، افزود: تلاش های دستگاه های امدادی و نیروی انتظامی 
موجب شده است که مردم در سفرهای خود امنیت و آرامش داشته باشند، 
همچنین امنیت کشور نیز مدیون فعالیت نیروهای انتظامی و نظامی است.

وی بیان کرد: تلاش دستگاه های مختلف قم بر کاهش حوادث جاده ای در 
محورهای این استان است.هاشمی با بیان اینکه نیروی انتظامی و امدادی 
به صورت دائمی به مردم خدمت رسانی می کنند، افزود: نیروی انتظامی 
در مناسبت های مختلف نیز به صورت ویژه و با حضور گسترده تر فعالیت 
می کند.وی بیان کرد: نیروی انتظامی به صورت دائمی در موارد مختلف از 
جمله ایجاد امنیت پایدار، افزایش ایمنی جاده ها، مبارزه با قاچاقچیان مواد 
مخدر، کاهش آسیب های اجتماعی و صدور گذرنامه به فعالیت می پردازد.

سرپرست استانداری قم گفت: نیروی انتظامی با آماده سازی بستر مناسب 
برای مسافران در تلاش است تا مسافران با آرامش و امنیت به مقصد برسند.

وی عنوان کرد: با رعایت قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی و اصول 
ایمنی در هنگام رانندگی می توان سفر خوبی را برای خود و سایر هموطنان 
فراهم کرد که این امر نیازمند انجام فرهنگ سازی لازم و ارائه آموزش است.

هاشمی با بیان اینکه حضور دانش آموزان همیار پلیس نقش موثری در 
کاهش تصادفات دارد، گفت: به منظور تسهیل در تردد و افزایش امنیت 
سفرها باید دستگاه ها و مردم با یکدیگر همکاری و هماهنگی لازم را داشته 
باشند.وی گفت: مجموعه دستگاه های انتظامی، امدادی و خدماتی استان 
برای افزایش ایمنی سفرهای زمستانی باید با یکدیگر همکاری و هماهنگی 
لازم را داشته باشند زیرا افزایش ایمنی جاده ها در فصل زمستان با توجه به 

بارش برف و باران بسیار ضروری است.

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

حضور بیش از 1200 نیرو 
در اجرای طرح زمستانه پلیس

فرمانده انتظامی استان قم از حضور بیش از هزار و 200 نیرو در اجرای 
طرح زمستانه توسط پلیس قم خبر داد.

سردار عبدالرضا آقاخانی ظهر پنج شنبه در رزمایش طرح زمستانه پلیس 
راه قم که در مقر فرماندهی انتظامی استان قم برگزار شد، با بیان اینکه 
تعداد فوتی های تصادفات هشت ماهه نخست امسال 131 مورد بوده است، 
افزود: تعداد تصادفات بوقوع پیوسته طی این مدت 2 هزار و 191 مورد بوده 
است که نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش 18 درصدی داشته است.

وی عنوان کرد: از ابتدای امسال تاکنون 19 نفر  در محورهای آزادراه قم 
-تهران، 1۴ نفر در محور قم - سلفچگان و 11 نفر در اتوبان قم - کاشان بر 
اثر تصادف فوت کرده اند.فرمانده انتظامی استان قم اظهار داشت: از ابتدای 
امسال تاکنون 37 درصد از تصادفات رانندگی در آزادراه ها، 29 درصد در 
بزرگراه ها، 16 درصد در جاده های اصلی و 18 درصد در جاده های روستایی 
این استان به وقوع پیوسته است. وی گفت: همانند سال های گذشته برای 
کنترل و نظارت در رانندگی و کمک به رانندگان در سه نقطه استان شامل 
کیلومتر 60 آزادراه قم - تهران، کیلومتر 60 جاده قدیم قم - تهران و نیز 
محور سلفچگان - اراک پایگاه های امدادی و خدمات رسانی دایر شده 
است. سردار آقاخانی با بیان اینکه طرح زمستانه پلیس راه از امروز آغاز 
می شود، افزود: این طرح تا 22 اسفندماه امسال با همکاری دستگاه های 
امدادی و سایر دستگاه ها برای ایجاد فضایی امن برای مردم ادامه می یابد.

وی ادامه داد: هدف از اجرای طرح زمستانه پلیس افزایش انضباط ترافیکی 
در جاده ها، ایجاد بستر امن برای رانندگی مردم، مدیریت حوادث ترافیکی و 
افزایش سرعت رسیدگی به تصادفات با همکاری سایر دستگاه های استان 
است.فرمانده انتظامی استان قم بیان کرد: پلیس با اجرای طرح زمستانه 
به خدمت رسانی به مردم با همکاری، دستگاه های خدماتی و امدادی، 
ارائه خدمات هماهنگ با سایر دستگاه ها، بالا بردن قدرت سرویس دهی 
به مردم، ایجاد بستر مناسب برای سفرهای مردم و کاهش تصادفات و 
خسارت ها می پردازد. وی گفت: در اجرای طرح زمستانه پلیس با همکاری 
سایر دستگاه های امدادی بیش از هزار و 200 پلیس و نیروهای امدادی و 
خدماتی با بکارگیری 375 خودرو در جاده های این استان فعالیت می کنند.

سردار آقاخانی ادامه داد: در اجرای این طرح 36 پایگاه امدادی و 2 فروند 
بالگرد نیز با پلیس همکاری لازم را برقرار می کنند.در پایان رزمایش زمستانی 
پلیس، خودروهای نیروی انتظامی، هلال احمر، اورژانس، آتش نشانی، امداد 

خودرو و راهداری از مقابل جایگاه رژه رفتند. 

دادستان عمومی و انقلاب قم:

وحید صیادی نصیری 
در زندان فوت نکرده است

دادستان عمومی و انقلاب قم اعلام کرد که وحید صیادی نصیری که 
به دلیل توهین به مقدسات در زندان لنگرود قم دوران محکومیت خود را 

سپری می کرد به دلیل بیماری کبد در بیمارستان فوت کرده است.
به گزارش دادسرای عمومی و انقلاب قم، مهدی کاهه گفت: وحید 
صیادی نصیری زندانی زندان لنگرود قم که به جرم توهین به مقدسات 
در فضای مجازی در حال گذراندن محکومیت حبس خود بوده، لیکن به 
لحاظ بیماری کبدی دچار وخامت اوضاع جسمانی شد و به بیمارستان اعزام 
گردید و بعد از هفت روز بستری بودن در همان بیمارستان فوت می کند.

وی با تکذیب فوت وی در زندان افزود: تشخیص علت تامه فوت توسط 
پزشکی قانونی در حال بررسی است.بر اساس این گزارش، نصیری سوابق 
متعدد در تهران و کرج و ... در زمینه توهین به مقدسات، ائمه اطهار )ع(، 
اقدام علیه نظام و ... داشته است و با همین عناوین اتهامی محکوم به حبس 
شده بود.دادستان قم همچنین از بازداشت یکی از مدیران استان قم خبر 
داد و گفت: مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم تحت قرار متناسب 
از سوی بازپرس رسیدگی  کننده بازداشت شد.وی افزود: وی به اتهامات 
تضییع حقوق بیت المال، دریافت رشوه و غیره تحت قرار متناسب از سوی 
بازپرس رسیدگی کننده بازداشت شد.به گفته کاهه، تحقیقات در مورد این 

پرونده همچنان ادامه دارد.

طی ۸ ماه امسال انجام شد؛

افزایش ۸.7 درصدی صادرات قم 
به خارج از کشور

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: طی امسال 
بیش از 126 هزار تن محصولات به ارزش 1۴7 میلیون دلار از قم به خارج 

کشور صادر شد که نسبت به سال گذشته 8.7 درصد افزایش یافته است.
محمود سیجانی در جلسه کارگروه توسعه صادرات استان قم اظهار 
داشت: این کالاها به بیش از ۴0 کشور صادر شده که عمده کشورهای 
ارمنستان،  ترکیه،  هند،  پاکستان،  امارات،  افغانستان،  عراق،  صادراتی 

ازبکستان، آذربایجان، ویتنام وکره جنوبی بوده است.
وی گفت: عمده کالای صادراتی مواد پلاستیکی، سوخت ها و روغن های 
معدنی )هیدرو کربن سبک و سنگین- روغن هیدرولیک و تصفیه شده، 
سرب و مصنوعات از سرب، فرآورده های غلات، آرد، نشاسته، فکول یا 
شیر؛ نان های شیرینی )اسنک(، کفش، محصولات شیمیایی آلی )انیدرید 
فتالیک-تینر شستشو- روغن dop - دی الکتیل فتالات (، چسب، دیگ های 
بخار و آبگرم و ماشین آلات و وسایل مکانیکی، آلومینیوم )فویل و مفتول 

آلمینیوم- ورق کامپوزیت( بوده است.

اخبــار

معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری 
اسلامی ایران گفت: انتقال ارزش های دفاع 
مقدس و جلوگیری از فراموشی و تحریف 

آن مسئولیت همگانی است.
امیر دریادار »حبیب الله سیاری« در 
بازدید از اظهار داشت: ارزش های انقلاب 
و دفاع مقدس برای نسلی که آن دوران 
را درک کرده اند، مشخص و واضح است 
اما به تصویر کشیدن و انتقال این ارزش ها 
و سرمایه ها به نسلی که در آن سال ها 
نبوده اند، بسیار حائز اهمیت می باشد.وی با 
استناد به رهنمود مقام معظم رهبری افزود: 
دفاع مقدس یک گنجینه است و موزه های 
دفاع مقدس یکی از راه های ثبت گنج 
هایی همچون دلاورمردی ها، ایستادگی ها 
و پایمردی های مردم و رزمندگان اسلام 
در سال های حماسه و ایثار و نیز تشریح 
تجاوزات دشمنان برای آیندگان است.امیر 
سیاری با اشاره به بازدید خود از موزه های 
جنگ برخی کشورها خاطرنشان کرد: در 
آن کشورها هر اقدامی که در جنگ هایشان 
انجام شده در معرض دید بازدیدکنندگان 
قرار می دهند و بخصوص جوانان و نوجوانان 
در قالب دانشجو و دانش آموز از آن مراکز، 
قابل توجه است.وی افزود: اگر تصور کنیم 

همه بخصوص نسل جوان، در مورد انقلاب 
دارند،  کافی  اطلاعات  مقدس  دفاع  و 
خطاست و باید تلاش کنیم حس شجاعت 
و روحیه استکبارستیزی را با راه اندازی 
مراکزی مثل موزه دفاع مقدس، به نسل 
حاضر منتقل نماییم.معاون هماهنگ کننده 
ارتش تصریح کرد: امروز انتقال واقعیت های 
دوران دفاع مقدس و جلوگیری از تحریف و 
فراموشی آن مسئولیتی همگانی است.وی 
با اشاره به احداث موزه های دفاع مقدس 
گفت: این اقدام، یکی از کارهای ارزشمندی 
است که در همه استان های کشور انجام 

می شود و برای این مرکز در قم نیز فضای 
خوب و زیبایی در نظر گرفته شده و به 
لطف حرم مطهر حضرت معصومه)س( و 
مسجد مقدس جمکران، بازدیدکنندگان 
فراوانی خواهد داشت. امیر سیاری در پایان 
با ابلاغ سلام امیر سرتیپ »سیدعبدالرحیم 
موسوی« فرمانده کل ارتش، بر آمادگی 
کامل ارتش جهت همکاری در تکمیل 
مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی و 
های  زمینه  در  قم  استان  مقدس  دفاع 
ساخت  دیجیتالی،  مکتوب،  حجمی، 
دریاچه مصنوعی در مقیاس خلیج فارس، 

روایتگری، المان های خلبانان شهید استان 
و دیگر موارد تاکید کرد.

جانفشانی  مقدس  دفاع  موزه   *
جوانان را معرفی می کند

سرپرست استانداری قم گفت: موزه 
دفاع مقدس محل نمایش جانفشانی ها و 
ظرفیت های ایثارگری جوانان این مرزوبوم 
اظهار  هاشمی«  است.»سیدمحمدرضا 
داشت: احداث مرکز فرهنگی و موزه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس از مصوبات سفر 
مقام رهبری به قم است و به لحاظ اینکه 
قم دومین مقام شهید و شهادت در کشور 
را دارا بوده و دومین استان زیارتی کشور 
محسوب می شود، احداث این مرکز از 
اهمیت فوق العاده ای برخوردار خواهد بود.

سرپرست استانداری قم تصریح کرد: موزه 
دفاع مقدس محل معرفی و نمایش اسناد و 
ظرفیت های ایثارگری و جانفشانی جوانان 
این مرز و بوم در انقلاب و هشت سال دفاع 
مقدس است.سرهنگ »احمد حسینی« 
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس استان قم  نیز در ابتدای این بازدید، 
طی سخنانی، سابقه احداث مرکز فرهنگی 
و موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس قم را 

مورد اشاره قرار داد.

معاون هماهنگ کننده ارتش در قم:

جلوگیری از فراموشی و تحریف ارزش های دفاع مقدس مسئولیت همگانی است

در گفت و گو با مدیر واحد ابزارزنی سنگ مروارید مطرح  شد 

خلاقیت هنری واحد ابزارزنی سنگ مروارید مثال 
زدنی است


